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ποιος την ταΐζει; 

Γράφουν
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σύμβουλος του Μητσοτάκη;
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Περιμένουν 
τη... δευτέρα παρουσία 

με τον Τσίπρα 
ως «μεσσία»
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Έστελναν τα τρένα ανάποδα και στα τυφλά 
λίγες ώρες πριν από την τραγωδία
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στη διαχείριση της κυκλοφορίας ΣΕΛ. 27
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Ποιοι «τσαλάκωσαν» το restart του Κυριάκου Μητσοτάκη ΣΕΛ. 4

που θολώνουν
τον ανασχηματισμό

που θολώνουν
τον ανασχηματισμό
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Σ
την πολιτική όλα κρίνονται εκ του αποτελέσματος και
όχι από τις προθέσεις. Η περίπτωση του Αρίστου Δο-
ξιάδη δείχνει ένα μεγάλο έλλειμμα συντονισμού στο

Μέγαρο Μαξίμου παρά τις ειλικρινείς προθέσεις του Κυριά-
κου Μητσοτάκη να τρέξει ένα restart με νέα και φρέσκα πρό-
σωπα, να μηδενίσει το κοντέρ και να ξαναγράψει χιλιόμετρα.

Για άλλη μια φορά κάποιοι «κλότσησαν την καρδάρα με το
γάλα» όπως λέει ο σοφός λαός και επέτρεψαν στην αντιπολί-
τευση να μετατρέψει τον ανασχηματισμό σε νέο τοξικό πεδίο
αντιπαράθεσης. Κανείς από τους επιτελάρχες του πρωθυ-
πουργού που είχαν τη σχετική αρμοδιότητα δεν έψαξε τα
βιογραφικά των νεοεισελθόντων μελών στην κυβέρνηση, με
αποτέλεσμα οι προσδοκίες για αλλαγή ατζέντας για φυγή
προς τα εμπρός να γυρίζουν μπούμερανγκ και το κλίμα στο
εσωτερικό της ΝΔ να βαρύνει ακόμα περισσότερο.

Η παραίτηση Δοξιάδη και οι επιθέσεις της αντιπολίτευσης

για δύο ακόμα υφυπουργούς ρίχνουν την κυβέρνηση στο
καναβάτσο και την αναγκάζουν να εμφανίζεται απολογού-
μενη για λάθος επιλογές. Το κακό για τη ΝΔ είναι ότι τα λάθη
αυτά δεν είναι μεμονωμένα περιστατικά, επαναλαμβάνονται
συνεχώς σε επικοινωνιακό επίπεδο και οι γκάφες παίρνουν
μορφή χιονοστιβάδας, εκθέτοντας συνολικά την κυβέρνηση
και τον ίδιο τον πρωθυπουργό. Για μεγάλο χρονικό διάστημα
η κυβέρνηση κινείτο στο… άγνωστο με βάρκα την ελπίδα
χωρίς κάποιο στέλεχός της να μπορεί να κάνει αποτελεσμα-
τική διαχείριση κρίσεων. Από τα παραπάνω γίνεται απολύ-
τως αντιληπτό γιατί κρίθηκε επιβεβλημένη η μετακίνηση του
Κωστή Χατζηδάκη στο Μέγαρο Μαξίμου. Ο πρώην υπουρ-

γός Οικονομικών καλείται τώρα να θεραπεύσει πληγές επι-
κοινωνιακής στρατηγικής που οδήγησαν σε αδιέξοδα την
κυβέρνηση. H εξίσωση δεν είναι καθόλου εύκολη, διότι
επήλθε αδράνεια για μεγάλο χρονικό διάστημα… Ο μεγαλύ-
τερος κίνδυνος στο μετά την κρίση στάδιο είναι ο εφησυχα-
σμός που επέρχεται ύστερα από τη μεγάλη κόπωση του στα-
δίου της αντιμετώπισης.

Σε αυτό το χρονικό σημείο, η ευθύνη των διοικούντων εί-
ναι τεράστια, γιατί η επικινδυνότητα δημιουργίας νέων δια-
ταραχών, λόγω αμέλειας, είναι αυξημένη. Τούτο συνέβη μετά
την τραγωδία των Τεμπών, όταν κάποιοι προφανώς διαβε-
βαίωναν τον πρωθυπουργό ότι όλα είναι υπό έλεγχο και η
όποια οργή θα καταλαγιάσει. Η κυβέρνηση έχασε πολύτιμο
χρόνο στο πρώτο μισό της δεύτερης τετραετίας και ο κίνδυ-
νος το δεύτερο μισό της θητείας της να μετατραπεί σε μια μα-
κρόσυρτη προεκλογική περίοδο είναι ορατός. 
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Γράφει ο Κώστας Τσιτούνας
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Το έλλειμμα διαχείρισης κρίσεων 
και ο χαμένος χρόνος 

Αντί για «φυγή προς 
τα εμπρός» η κυβέρνηση

εμφανίζεται απολογούμενη
για λάθος επιλογές
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Μ
ια «ρωγμή» στην εικόνα της κυ-
βέρνησης και μάλιστα την ώρα
που ο πρωθυπουργός είχε κάνει

ένα γενναίο «λίφτινγκ», προκειμένου να
σηματοδοτηθεί η «επανεκκίνηση» του κυ-
βερνητικού έργου, προκάλεσαν τα τρία πε-

ριστατικά με πρωταγωνι-
στές δύο υφυπουργούς και
μία βουλευτή.

Πρώτα από όλα, η υπό-
θεση με πρωταγωνιστή τον
Αρίστο Δοξιάδη, ο οποίος,
πριν καλά καλά στεγνώσει
το μελάνι του ΦΕΚ για τη
σύνθεση της νέας κυβέρ-

νησης, ανακοίνωσε μέσω facebook την πα-
ραίτησή του από τη θέση του υφυπουργού
Έρευνας και Καινοτομίας. 

Δεύτερον, οι απολογητικές εξηγήσεις
που αναγκάστηκε να δώσει ο υφυπουργός
Ενέργειας Νίκος Τσάφος, για παλαιότερη
δήλωσή του, το 2020, με την οποία είχε χα-
ρακτηρίσει τα Κατεχόμενα ως «Τουρκική
Δημοκρατία της Βόρειας Κύπρου». 

Και τρίτον, οι καταγγελίες που έκανε ο
βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ Παύλος Πολάκης
κατά της νέας υφυπουργού Εργασίας Άν-
νας Ευθυμίου για πληρωμές που φέρεται
να είχε λάβει από τον ΕΦΚΑ και το αίτημα
του ΣΥΡΙΖΑ για παραίτηση ή αποπομπή της
από την κυβέρνηση. 

«Κύματα λάσπης»
Η ιστορία με τον κ. Δοξιάδη μέχρι στιγ-

μής φαίνεται να θόλωσε αρκετά το μήνυμα
που ήθελε να δώσει ο πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης με τον ανασχηματισμό
της κυβέρνησης και αιφνιδίασε τα κυβερ-
νητικά στελέχη, που, όπως λένε, ήταν το τε-
λευταίο που χρειαζόταν σε αυτή τη δύσκο-
λη καμπή η κυβέρνηση. 

Χθες, με μια προσεκτική τοποθέτηση, ο
κυβερνητικός εκπρόσωπος Παύλος Μαρι-
νάκης πήρε τις δέουσες αποστάσεις από
τον παραιτηθέντα υφυπουργό. Υπονόησε
σαφώς ότι δεν είχε ενημερώσει την κυβέρ-
νηση για την υπόθεση, αλλά απέφυγε να
προβεί σε οποιοδήποτε επικριτικό σχόλιο
για τον κ. Δοξιάδη. 

Όπως τόνισε ο κυβερνητικός εκπρόσω-
πος, «ο κ. Δοξιάδης παραιτήθηκε για λό-
γους ευθιξίας και επειδή δεν ήταν διατε-
θειμένος για τα κύματα λάσπης από την αν-
τιπολίτευση. Ήταν μια προσωπική του από-
φαση που έγινε σεβαστή». 

Ο κ. Μαρινάκης τόνισε ότι δεν υπήρχε
γνώση των υποθέσεων αυτών καθώς και
ότι ο ίδιος είχε αθωωθεί από το δικαστήριο:
«Μου κάνει εντύπωση που άνθρωποι χω-
ρίς κανένα ένσημο κατηγορούν έναν άν-
θρωπο που δουλεύει για πάρα πολλά χρό-
νια. Η παραίτηση έγινε δεκτή και πάμε πα-
ρακάτω».

Με αφορμή τις αντιδράσεις του ΣΥΡΙ-
ΖΑ, ο Παύλος Μαρινάκης τόνισε ότι
«επειδή βλέπω κόμματα να κουνάνε το
δάχτυλο, αν εξετάσει κανείς περιστατικά
σε πιο σοβαρά περιστατικά, ακόμα και
ποινικής καταδίκης, δεν έγινε τίποτα. Ο
ΣΥΡΙΖΑ έχει στην πρώτη σειρά των εδρά-
νων της Βουλής έναν αμετάκλητα κατα-
δικασμένο με 13-0 από τη δικαιοσύνη και
έχουν έναν ευρωβουλευτή που απευθύ-
νει ύβρεις στους λιμενικούς», κατέληξε
ο κυβερνητικός εκπρόσωπος.

«Αναγνώρισε το λάθος»
Αντίθετα, η κυβέρνηση διά του εκπρο-

σώπου της κ. Μαρινάκη κάλυψε το νέο
υφυπουργό Ενέργειας κ. Τσάφο. Όπως εί-
πε ο Παύλος Μαρινάκης, ο κ. Τσάφος ανα-
γνώρισε το λάθος εκείνης της παλιάς ανάρ-
τησης, που είχε κάνει πριν από πέντε έξι
χρόνια, και το επανέλαβε και χθες. «Μια
ανάρτηση η οποία δεν υπάρχει. Επανέλαβε
ότι υπηρετεί τις πάγιες ελληνικές θέσεις
για την Κύπρο και τα διαχρονικά ελληνικά
συμφέροντα. Άρα, δεν υπάρχει κανένα ζή-

τημα για έναν άνθρωπο ο οποίος είχε κατη-
γορηθεί για το ίδιο θέμα. Δεν υπάρχει θέμα
για τον κ. Τσάφο», είπε ο κ. Μαρινάκης. 

Στέλνοντας, δε, μήνυμα προς την αντιπο-
λίτευση, σημείωσε ότι είναι καλό, όσο γίνε-
ται, να περιοριστούν οι προσωπικές επιθέ-
σεις για ζητήματα που έχουν απαντηθεί και
να γίνει πολιτική αντιπαράθεση. «Οι προ-
σωπικές επιθέσεις, σε συγγενικά πρόσω-
πα, για πράγματα που έχουν απαντηθεί στο
παρελθόν, δεν οδηγούν κάπου τον δημόσιο
διάλογο. Ας ασκήσει κριτική η αντιπολίτευ-
ση για την πολιτική της κυβέρνησης και να
κάνει αντιπροτάσεις», υπογράμμισε.

Πυρά κατά ΣΥΡΙΖΑ
Πάντως, ο κ. Μαρινάκης αντέδρασε ιδι-

αίτερα έντονα όταν ρωτήθηκε για τις δηλώ-
σεις του ευρωβουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ Νίκου
Παππά κατά του υπουργού Μετανάστευσης
Μάκη Βορίδη. «Είναι βαθύτατη προσβολή,
μια άνευ προηγουμένου ύβρις για τις γυ-
ναίκες και τους άνδρες του Λιμενικού Σώ-
ματος που καθημερινά σώζουν ζωές και
παράλληλα φυλάσσουν τα θαλάσσια σύνο-
ρα της χώρας που κάποτε κάποιοι έλεγαν
ότι δεν υπάρχουν», τόνισε ο Παύλος Μαρι-
νάκης.

Στη συνέχεια ο κυβερνητικός εκπρό-
σωπος πρόσθεσε ότι ο κ. Παππάς έχει πει
αδιανόητα πράγματα για εν ενεργεία εκ-
πρόσωπο πολιτών στο Κοινοβούλιο. «Για
τα σχόλια που έκανε για τον κ. Βορίδη,
μεταξύ των καθηκόντων του υπουργού
Μετανάστευσης είναι και οι επιστροφές
όπως ορίζει ο νόμος, όπως προβλέπουν
οι συμβάσεις που έχουν υπογράψει η
χώρα μας και η ΕΕ. Θα επιμείνουμε στο
ζήτημα των επιστροφών με δίκαιο και
νόμιμο τρόπο», κατέληξε ο κυβερνητι-
κός εκπρόσωπος.

Το πρόβλημα για την κυβέρνηση, πάν-
τως, είναι ότι τα τρία αυτά περιστατικά
συνέβησαν την ώρα που ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης ξεκινούσε επισκέψεις σε βασι-
κά υπουργεία, προκειμένου να στείλει
ηχηρό μήνυμα στους πολίτες ότι το νέο
κυβερνητικό σχήμα θα εργαστεί με ταχύ-
τητα και αποτελεσματικότητα, ώστε, έως
το 2027 που θα γίνουν οι εκλογές, να υλο-
ποιήσει όλες τις πολιτικές που θα συμβά-
λουν στη δραστική βελτίωση της καθημε-
ρινότητας.

Είναι χαρακτηριστικό ότι τη στιγμή που ο
πρωθυπουργός και ο νέος υπουργός Εθνι-
κής Οικονομίας και Οικονομικών Κυριά-
κος Πιερρακάκης υπογράμμιζαν ότι ο πή-
χης έχει τεθεί ψηλά και ότι τα ποσά από την
καταπολέμηση της φοροδιαφυγής θα επι-
στραφούν στους πολίτες, ο κυβερνητικός
εκπρόσωπος απολογούνταν για τον παραι-
τηθέντα υφυπουργό κ. Δοξιάδη και για τον
υφυπουργό Ενέργειας κ. Τσάφο.

Τα περιστατικά με τους Αρίστο Δοξιάδη, Νίκο Τσάφο 
και Άννα Ευθυμίου «τσαλάκωσαν» το μήνυμα της επανεκκίνησης

που ήθελε να περάσει ο Κυριάκος Μητσοτάκης

Της 
Έλλης 

Τριανταφύλλου
ellitriant@yahoo.com

Αρίστος Δοξιάδης Νίκος Τσάφος Άννα Ευθυμίου

Τα 3 «αγκάθια»
που θολώνουν

τον ανασχηματισμό



Ο πρόσφατος ανασχηματισμός της κυ-
βέρνησης σηματοδοτεί μια νέα προ-
σπάθεια επιτάχυνσης των μεταρρυθ-

μίσεων και ενίσχυσης της αποτελεσματικότη-
τας του κυβερνητικού έργου. Τα νέα πρόσωπα
που ανέλαβαν καίριες θέσεις καλούνται να
διαχειριστούν σημαντικές προκλήσεις και να
επιτύχουν συγκεκριμένα αποτελέσματα.

Πέντε βασικά υπουργεία με πρωταγωνιστι-
κό ρόλο στη διαμόρφωση της πορείας της
χώρας βρίσκονται στο επίκεντρο των προ-
σπαθειών: τα Εθνικής Οικονομίας και Οικο-

νομικών, Ανάπτυξης, Παι-
δείας, Θρησκευμάτων και
Αθλητισμού, Υποδομών και
Μεταφορών και Μετανά-
στευσης και Ασύλου.

Η επιτυχία αυτών των
υπουργείων θα καθορίσει
όχι μόνο τη βιωσιμότητα του

κυβερνητικού προγράμματος αλλά και την
ίδια την αναπτυξιακή δυναμική της χώρας τα
επόμενα χρόνια. Οι πολιτικές που θα εφαρ-
μοστούν θα πρέπει να ισορροπήσουν ανάμε-
σα στην οικονομική σταθερότητα, τη βελτίω-
ση της ποιότητας ζωής των πολιτών και τη
διαχείριση κρίσιμων θεμάτων όπως οι επεν-
δύσεις, η εκπαίδευση, οι υποδομές και το
Μεταναστευτικό.

1. Υπουργείο Εθνικής
Οικονομίας και Οικονομικών:
Σταθερότητα, ανάπτυξη 
και κοινωνική πολιτική

Ο Κυριάκος Πιερρακάκης αναλαμβάνει το
χαρτοφυλάκιο του υπουργείου Οικονομικών
έχοντας μπροστά του μια δύσκολη αποστολή:
να διατηρήσει τη δημοσιονομική ισορροπία,
ενώ παράλληλα θα πρέπει να ενισχύσει το
διαθέσιμο εισόδημα των πολιτών και να τονώ-
σει την ανάπτυξη. Βασικές προτεραιότητες:

• Διαχείριση του προϋπολογισμού με πε-
ριορισμένο δημοσιονομικό χώρο και αυξη-
μένες απαιτήσεις κοινωνικής πολιτικής.

• Ενίσχυση της οικονομικής δραστηριότη-
τας μέσω φορολογικών ελαφρύνσεων, εφό-
σον το επιτρέψουν οι συνθήκες.

• Αντιμετώπιση της φοροδιαφυγής μέσω
επέκτασης των ψηφιακών συναλλαγών (POS,
myDATA).

• Προσέλκυση επενδύσεων με βελτίωση
του επιχειρηματικού περιβάλλοντος.

• Απορρόφηση των ευρωπαϊκών κονδυ-
λίων για την υλοποίηση κρίσιμων έργων υπο-
δομών και ανάπτυξης.

Η πιθανή επαναφορά του 13ου μισθού θα
εξαρτηθεί από τη δημοσιονομική πορεία της
χώρας, ενώ η διαχείριση του δημόσιου χρέ-
ους αποτελεί μια ακόμη πρόκληση που απαι-
τεί ισορροπημένες παρεμβάσεις.

2. Υπουργείο Ανάπτυξης:
Επενδύσεις, επιχειρηματικότητα 
και καθημερινό κόστος

Ο Τάκης Θεοδωρικάκος καλείται να

ενισχύσει την οικονομική ανάπτυξη και
να προσφέρει λύσεις στις προκλήσεις
που αντιμετωπίζουν οι επιχειρήσεις
και τα νοικοκυριά. Βασικές προτεραι-
ότητες:

• Εφαρμογή του αναπτυξιακού νόμου για
την προσέλκυση νέων επενδύσεων.

• Δράσεις συγκράτησης του κόστους
διαβίωσης, όπως η αυστηρότερη εποπτεία
της αγοράς για την αποφυγή αθέμιτων ανα-
τιμήσεων.

• Απλοποίηση των διαδικασιών αδειοδό-
τησης για επιχειρήσεις και μείωση της
γραφειοκρατίας.

• Στήριξη των μικρομεσαίων επιχειρή-
σεων μέσω νέων χρηματοδοτικών εργα-
λείων.

Η διευκόλυνση της επιχειρηματικής
δραστηριότητας, σε συνδυασμό με τον
έλεγχο του πληθωρισμού, αποτελεί βασικό
στοίχημα για το υπουργείο, καθώς επηρεά-

ζει άμεσα την οικονομία και την καθημερι-
νότητα των πολιτών.

3. Υπουργείο Υποδομών 
και Μεταφορών: 

Νέα έργα και
βιώσιμες μεταφορές

Το δίδυμο Χρίστος Δήμας και Κωνσταντί-
νος Κυρανάκης θα πρέπει να επιταχύνει την
υλοποίηση μεγάλων έργων και να βελτιώσει
τις μεταφορές, ιδιαίτερα στις μεγάλες πόλεις.
Βασικές προτεραιότητες:

• Ολοκλήρωση της Γραμμής 4 του Μετρό
στην Αθήνα και της επέκτασης του μετρό
Θεσσαλονίκης.

• Υλοποίηση του Βόρειου Οδικού Άξονα
Κρήτης (ΒΟΑΚ).

• Αναβάθμιση του σιδηροδρομικού δι-
κτύου και εκσυγχρονισμός της ΤΡΑΙΝΟΣΕ.

• Ανάπτυξη νέων λύσεων για την αντιμετώπιση
της κυκλοφοριακής συμφόρησης στην Αθήνα.

Η αναβάθμιση των υποδομών είναι απα-
ραίτητη για τη βελτίωση της ποιότητας ζωής
και την τόνωση της ανάπτυξης.

4. Υπουργείο Παιδείας, 
Θρησκευμάτων και Αθλητισμού: 

Νέα εκπαιδευτική στρατηγική 
και μεταρρυθμίσεις

Η Σοφία Ζαχαράκη αναλαμβάνει το υπουρ-
γείο Παιδείας σε μια κρίσιμη περίοδο που
απαιτεί τολμηρές αλλαγές και αναβάθμιση
του εκπαιδευτικού συστήματος. Βασικές
προτεραιότητες:

• Ίδρυση μη κρατικών, μη κερδοσκοπικών
πανεπιστημίων.

• Αναβάθμιση της επαγγελματικής εκπαί-
δευσης και σύνδεσή της με την αγορά εργα-
σίας.

• Ψηφιακός εκσυγχρονισμός της εκπαί-
δευσης, ενίσχυση των ψηφιακών δεξιοτήτων
των μαθητών.

• Βελτίωση των σχολικών υποδομών μέσω
του προγράμματος «Μαριέττα Γιαννάκου».

• Αντιμετώπιση των εκπαιδευτικών αντι-
δράσεων απέναντι στις μεταρρυθμίσεις, ειδι-
κά σε θέματα αξιολόγησης.

Οι αλλαγές αυτές απαιτούν προσεκτική
διαχείριση, καθώς οι αντιδράσεις από την εκ-
παιδευτική κοινότητα μπορεί να δυσχερά-
νουν την εφαρμογή των πολιτικών.

Απαιτητικό έργο
Η νέα σύνθεση της κυβέρνησης έχει μπρο-

στά της ένα απαιτητικό έργο με βασικό στόχο
τη σταθερότητα και τη βελτίωση της καθημε-
ρινότητας των πολιτών. Οι νέοι υπουργοί κα-
λούνται να ισορροπήσουν μεταξύ της οικονο-
μικής υπευθυνότητας και της κοινωνικής πο-
λιτικής, να προχωρήσουν τις αναγκαίες με-
ταρρυθμίσεις και να εξασφαλίσουν ότι η χώ-
ρα θα συνεχίσει σε μια τροχιά ανάπτυξης και
προόδου. Το στοίχημα είναι μεγάλο, αλλά και
οι προσδοκίες υψηλές.
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5. Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου:

Προκλήσεις στα σύνορα και ευρωπαϊκή συνεργασία
Ο Μάκης Βορίδης αναλαμβάνει ένα από τα πιο ευαίσθητα χαρτοφυλάκια, με το Μετα-
ναστευτικό να παραμένει ένα κρίσιμο ζήτημα για τη χώρα. Βασικές προτεραιότητες:
• Ενίσχυση της φύλαξης των συνόρων και αντιμετώπιση των παράνομων εισροών.
• Επιτάχυνση των διαδικασιών ασύλου και επιστροφών.
• Βελτίωση των συνθηκών στις δομές φιλοξενίας.
• Ενίσχυση της συνεργασίας με την Ευρωπαϊκή Ένωση για τη δίκαιη κατανομή του
μεταναστευτικού βάρους.
Η αποτελεσματική διαχείριση του ζητήματος απαιτεί λεπτούς χειρισμούς και διαρκή
ευρωπαϊκή υποστήριξη.

Τα 4+1 υπουργεία-κλειδιά
και οι μεγάλες προκλήσεις

του Χρήστου
Μυτιλινιού 

Με το καλημέρα πρέπει να «τρέξουν» τους σημαντικούς 
στόχους της κυβέρνησης, να επιταχύνουν τις μεταρρυθμίσεις 

αλλά και να ισορροπήσουν ανάμεσα στην οικονομική σταθερότητα
και τη βελτίωση της ποιότητας ζωής των πολιτών 
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Mε την υπογραφή
του Νίκου 

Καραμανλή, 
εκδότη 

της «Political» 
political.karamanlis@

gmail.com

Πώς έμεινε εκτός ο Μακάριος Λαζαρίδης;
Έχει ενδιαφέρον να σας διηγηθώ μια από τις καραμπόλες του ανασχηματισμού, η

οποία άφησε εκτός κυβέρνησης τον βουλευτή Καβάλας που οι διαρροές του Μαξί-
μου εμφάνιζαν ως υφυπουργίσιμο... Την περασμένη Παρασκευή το πρωί κάλεσε ο
Κυριάκος Μητσοτάκης τον Νίκο Παναγιωτόπουλο στο τηλέφωνο να του πει ότι το
πείραμα απέτυχε, συνεπώς δεν θα είναι στη νέα κυβέρνηση! Ο Νίκος τού απάντησε
ότι η δουλειά που έκανε είναι πολύ καλή διότι το υπουργείο ήταν σε τραγική κατά-
σταση! Για να τον ηρεμήσει ο πρωθυπουργός φέρεται να του είπε ότι δεν θα βάλει
στην κυβέρνηση ούτε τον συντοπίτη του Μακάριο Λαζαρίδη... Παράπλευρη απώλεια ο
Μακάριος. Την πλήρωσε για να μη δυσαρεστηθεί ο πολιτικός γίγαντας Παναγιωτόπουλος, ο οποίος, απ’ όπου
πέρασε, άφησε πίσω του «ανύπαρκτο» έργο...

Ο Χαρδαλιάς, 
η Γιώτα και το... Όσκαρ

Μπα σε καλό τους, μου έφτιαξαν το κέφι χθες το
πρωί. Ναι, εντάξει, χρειάζονται διορθώσεις και
μαθήματα υποκριτικής, αλλά επειδή
είναι σε «amateur» κατάσταση,
το θέαμα δεν μπορείς να το
πεις και κακό. Αναφέρομαι
στο σκετσάκι (πρώτο μέρος)
του Νίκου Χαρδαλιά με τη σύ-
ζυγό του Γιώτα Παναγιωτοπού-
λου αναφορικά με το ερώτημα
που υπάρχει παντού στην Αθήνα:
«Άραγε, όταν το κάνουμε… το κάνουμε σωστά;».
Πολύ έξυπνη πάντως η «άγνωστη» καμπάνια, με
πολλούς μάλιστα πρωταγωνιστές. Ένα έχω να πω.
Ο σκληρός Νικ μπορεί εύκολα να μαλακώσει! 

Ο Νίκος δεν 
είναι Ανδρέας

Βλέπω με πολύ μεγάλο ενδιαφέρον όσα
λέει το τελευταίο διάστημα η Άννα Διαμαν-
τοπούλου. Η οποία έφτασε στο σημείο να
αποθεώσει την επιλογή Πιερρακάκη για το
Οικονομικών (λογικό, πολιτικά ήταν μαζί για
αρκετό καιρό). Όμως αυτό... ξενίζει. Για πα-
ράδειγμα, η Άννα Διαμαντοπούλου στο βα-
θύ ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα Παπανδρέου ποτέ
δεν μπήκε στη διαδικασία να αποθεώσει
υπουργό του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη.
Ήξερε τις συνέπειες. Για την ακρίβεια, ούτε
ποτέ να πέρασε στη σκέψη της κάτι τέτοιο…
Τώρα στο ΠΑΣΟΚ είναι ο Νίκος Ανδρουλά-
κης, ο οποίος χάνει και από τη Ζωή. Και φυ-
σικά δεν είναι Ανδρέας Παπανδρέου...
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Η ξαφνική «Δόξα» 
χάνεται γρήγορα...

Όταν κοιτάς μόνο πώς θα μαζέψεις μετρητό για τη θυρίδα σου ή
να πουλήσεις κινητά και ακίνητα... δεν κάνεις τη δουλειά για την
οποία έχεις διοριστεί και αφήνεις έκθετο ακόμη και τον ίδιο τον
πρωθυπουργό με επιλογές αν-άσχημα-τισμου... γιατί απλώς αυ-
τοί που πρέπει να τον προστατεύσουν το μόνο που τους ενδιαφέ-
ρει είναι η προσωπική ατζέντα τους. Όμως, να ξέρετε, οι «ρουφιά-
νοι» κακής ποιότητας νομοτελειακά δεν μακροημερεύουν. Η κα-
τάληξή τους είναι προδιαγεγραμμένη... 

Ποιον πρώην 
σύμβουλο

του Μητσοτάκη 
που έγινε υφυπουργός 

αποκαλούσαν «ψαλιδοχέρη»;
Έφτασε στ’ αυτιά μου μια

πληροφορία για έναν εκ των
υφυπουργών της κυβέρνησης
ο οποίος προτού αναλάβει το
συγκεκριμένο πόστο υπήρξε
σύμβουλος του πρωθυπουργού
Κυριάκου Μητσοτάκη. Μου λένε λοιπόν ότι ο συγκεκριμέ-
νος κύριος κατά τις επισκέψεις του σε διάφορα υπουργεία
μιλούσε με απαξιωτικό ύφος στους υπουργούς, οι οποίοι
στις μεταξύ τους συνομιλίες τον αποκαλούσαν... ψαλιδοχέ-
ρη. Μη με ρωτήστε γιατί του απέδωσαν αυτό το παρατσού-
κλι. Κάτι παραπάνω θα ξέρουν... 

Η δεύτερη... προτίμηση
Ο Κυριάκος Μητσοτάκης επισκέφτηκε χθες το

υπουργείο Οικονομικών, όπου είχε θερμό τετ α τετ με
τον Κυριάκο Πιερρακάκη. Προφανώς είχε πολλούς
συμβολισμούς αυτή η επίσκεψη, η πρώτη του πρω-
θυπουργού σε υπουργείο μετά τον ανασχηματισμό.
Και εδώ μπαίνω... εγώ. Ο Κυριάκος έστειλε μήνυμα
προς όλες τις κατευθύνσεις για τη δεύτερη... επιλογή.
Την πρώτη... επιλογή, τον Κωστή, την τοποθέτησε στο
Μαξίμου δίπλα του, τον οποίο είχε μαζί του και στην
επίσκεψη στο Οικονομικών. Και όποιος κατάλαβε
κατάλαβε… Όσον αφορά τον Δένδια, είδα χθες ότι
υπέγραψε απόφαση στη Διαύγεια που αφορούσε τον
διορισμό στο Διοικητικό Συμβούλιο της Λέσχης
Αξιωματικών Ενόπλων Δυνάμεων (ΛΑΕΔ) του αντι-
στράτηγου Δημήτριου Βακεντή ως προέδρου, σε αν-
τικατάσταση του ευδοκίμως τερματίσαντος τη στα-
διοδρομία αντιστράτηγου Δημήτριου Μπολομύτη. 

Τα τσικ τους 
από τον... θείο Σαμ

Ξέρω, θα απορείτε με τον τίτλο. Δεν φταίω εγώ, αλ-
λά ορισμένες... πένες που χρησιμοποιούν τέτοιες λέ-
ξεις στην προσπάθειά τους να δείξουν σε
ποια κατάσταση βρίσκεται η Ελλάδα,
πριν από την... καταστροφή. Έτσι
τουλάχιστον περιγράφουν τη σημε-
ρινή κατάσταση. Εντάξει, είναι ξε-
κάθαρο μήνυμα μετά τον ανασχη-
ματισμό από έναν συγκεκριμένο επι-
χειρηματία που δεν πρέπει να... χάρηκε
με τις αλλαγές. Και φυσικά υπάρχει η σχετική αναφο-
ρά για εκλογές και για... αγανακτισμένους. Μπα; Οι
αγανακτισμένοι φορούν «γραβάτες» με τον... θείο
Σαμ από το Αμέρικα; 

Το διαχρονικό... 
βόλεμα της υπουργού

Πολλές φορές από αυτήν εδώ τη στήλη έχω γρά-
ψει για ένα συγκεκριμένο στέλεχος που δεν το...
κουνάει κανείς. Και φυσικά και στον τελευταίο ανα-
σχηματισμό παρέμεινε στην ίδια θέση με πολλή ευ-
κολία. Ξέρω τις άριστες σχέσεις που έχει με το Μα-
ξίμου, κανείς δεν μπορεί να το αμφισβητήσει. Δεν
είναι κακό άλλωστε, για να μην παρεξηγηθώ, όμως
μια  τέτοια… επιμονή δείχνει ότι υπάρχει και κάτι
άλλο. Και επειδή έχω πολύ καλούς φίλους με τους
οποίους συνομιλώ σχεδόν καθημερινά, μου είπαν
ότι τις ίδιες άριστες σχέσεις έχει και με έναν ισχυρό
επιχειρηματία που «τρέχει» ένα τρομερό σε έκταση
έργο και το οποίο θα αλλάξει άρδην την εικόνα, ειδι-
κά στα Νότια. Αυτά. 

Ο πρώην... μετακλητός (νυν υφυπουργός) Τσάφος των 1.988 ευρώ μεικτών
Επειδή γίνεται πολύς λόγος από χθες για τον Νίκο Τσάφο (νέος υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας), ο οποίος μέχρι πρότινος ήταν

ειδικός σύμβουλος της κυβέρνησης σε θέματα ενέργειας, εγώ σήμερα θα το πάω… διαφορετικά. Είδα λοιπόν στη Διαύγεια την παραίτησή
του (14 Μαρτίου). Η απόφαση μεταξύ άλλων ανέφερε: «Γίνεται αποδεκτή η παραίτηση του Νικόλαου Τσάφου του Ελευθερίου από τη θέση
μετακλητού συνεργάτη στο Γραφείο Θεμάτων Ευρωπαϊκής Ένωσης του Τομέα Επιστημονικής Υποστήριξης του Πρωθυπουργού της Γενικής
Γραμματείας Πρωθυπουργού της Προεδρίας της Κυβέρνησης και από 14/3/2025 απαλλάσσεται από τα καθήκοντά του». Μετακλητός ήταν...

Επειδή όμως είμαι περίεργος, έψαξα και βρήκα την... πρόσληψή του. Και βρήκα την απόφαση (18/8/2023): «Διορίζεται,
από 27/6/2023 ο Νικόλαος Τσάφος του Ελευθερίου, κάτοχος μεταπτυχιακού τίτλου σπουδών, σε θέση μετακλητού
συνεργάτη στο Γραφείο Θεμάτων Ευρωπαϊκής Ένωσης του Τομέα Επιστημονικής Υποστήριξης του Πρωθυ-
πουργού της Γενικής Γραμματείας Πρωθυπουργού της Προεδρίας της Κυβέρνησης, με τις αποδοχές του 15ου
μισθολογικού κλιμακίου της ΠΕ κατηγορίας». Απλά, για την ιστορία, να σημειώσω ότι το συγκεκριμένο μισθο-
λογικό κλιμάκιο αντιστοιχεί σε 1.988 ευρώ (μεικτός μισθός).  Δηλώνω ωστόσο άσχετος με τον μισθό που θα
λαμβάνει τώρα ως υφυπουργός.

Οι δράκοι 
με τον «Μπένι»

Σας έχω γράψει πολλές φορές
από αυτήν εδώ τη στήλη να είστε
προσεκτικοί όταν διαβάζετε... γει-

τονικές (αντίστοιχες)
στήλες. Κλασικό πα-

ράδειγμα, ο Βενι-
ζέλος, τον οποίο
κάποιοι ονειρεύ-
τηκαν στον ύπνο

τους πριν από τον
ανασχηματισμό και

είπαν «έλα μωρέ, ας γρά-
ψουμε το όνομά του, ποτέ δεν ξέ-
ρεις, αν πέσουμε μέσα, θα μας
αποθεώνουν». Τώρα; Όχι αποθέω-
ση, αλλά... χλεύη! 

Η απογοητευμένη
Σδούκου

Πραγματικά, αυτή που σοκαρί-
στηκε με την αποχώρησή της από το
προηγούμενο κυβερ-
νητικό σχήμα, πιο
συγκεκριμένα
από το υπουρ-
γείο Ενέργειας,
ήταν η Αλεξάν-
δρα Σδούκου.
Προσέξτε, το σοκ
ήταν μεγαλύτερο αφού
μάθαινε ότι θα έμενε στο συγκεκρι-
μένο υπουργείο ως... υπουργός!
Βέβαια, επειδή μαθαίνω πολλά και
έχω παντού πηγές, δεν θα μείνει για
πολύ καιρό εκτός παιχνιδιού. Συντό-
μως θα χρησιμοποιηθεί αλλού...
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Ο Στουρνάρας είπε «όχι» στα δώρα 
στο Δημόσιο αλλά «ναι» στις επενδύσεις

Κατηγορηματικός ήταν ο Γιάννης Στουρνάρας όσον αφορά την επαναφορά του
13ου και του 14ου μισθού στο Δημόσιο αλλά και των αντίστοιχων συντάξεων. Ο διοι-
κητής της ΤτΕ το έκοψε... μαχαίρι, ξεκαθαρίζοντας πως «δεν υπάρχουν δημοσιονο-
μικά περιθώρια» για τέτοιες παροχές. Αντίθετα, έδειξε ξεκάθαρα την προτίμησή του
στις επενδύσεις, τονίζοντας ότι τα επόμενα χρόνια θα πέσουν περίπου 50 δισ. ευρώ
στην ελληνική οικονομία από την ΕΕ μέσω του Ταμείου Ανάκαμψης και των διαρ-
θρωτικών ταμείων. Μάλιστα, φάνηκε ικανοποιημένος από την πορεία της απορρό-
φησης, αφού η Ελλάδα φιγουράρει στην έκτη θέση μεταξύ των χωρών της ΕΕ. Άλ-
λωστε, το στοίχημα είναι οι αριθμοί να βγουν και η ανάπτυξη να συνεχιστεί... χωρίς
«εορταστικά» έξοδα! 

Άριστο... μπαλάκι οι ευθύνες
Στο Μέγαρο Μαξίμου ρίχνουν ο ένας στον άλλον

τις ευθύνες για την επιλογή του Αρίστου Δοξιάδη.
Δύο συνεργάτες του πρωθυπουργού πετούν την
μπάλα στην εξέδρα για την ευθύνη της εισήγησης
για υπουργοποίηση του Αρίστου Δοξιάδη αλλά και
για τον απαραίτητο έλεγχο που δεν έγινε από κανέ-
ναν. Σε κάθε περίπτωση πάντως και οι δύο άνδρες
(σύμβουλοι) αμφισβητήθηκαν έντονα και από τη
βάση του κόμματος για τις υπηρεσίες τους στο Μα-
ξίμου το προηγούμενο διάστημα... 

Ο «Μανιάτης» Ντεγκρές και
τα κλειστά μάτια του νέου
υφυπουργού  Άμυνας 

Όλο και πληθαί-
νουν οι παρουσίες
του Παύλου Ντεγ-
κρές στα εσωτερικά
δρώμενα και, όπως
είναι φυσικό, κάθε
εμφάνιση αποτελεί
και σενάριο για την
επόμενη μέρα. Και
επειδή η «Political»
είναι παντού, αυτήν
τη φορά τον εντοπί-
σαμε στις λαμπρές εκδηλώσεις που διοργάνωσε ο
Δήμος Ανατολικής Μάνης για την επέτειο της 17ης
Μαρτίου του 1821, όταν οι Μανιάτες ύψωσαν τη
σημαία της Επανάστασης στην Αρεόπολη. Ο κ.
Ντεγκρές με το που μπήκε στο στάδιο της πόλης
προκάλεσε ενθουσιασμό και το χειροκρότημα κά-
τι παραπάνω από θερμό. Τώρα να μου πείτε τι κά-
νει «νιάου νιάου στα κεραμίδια». Έλα όμως που
μέσα στο πλήθος υπήρχε και κάποιος που δεν εν-
θουσιάστηκε. Μιλάμε για τον νέο υφυπουργό
Άμυνας Θανάση Δαβάκη και ντόπιο βουλευτή που
ούτε βλέμμα αντάλλαξε με τον Ντεγκρές. 

Tο «καρφί» Πλεύρη για
τις δηλώσεις Τσάφου
και το παράπονο

Διάβαζα χθες με ενδιαφέρον την αναφορά του
Θάνου Πλεύρη στις παλαιότερες δηλώσεις του
Νίκου Τσάφου για τα Κατεχόμενα της Κύπρου
που προκάλεσαν αντιπαράθεση. Τι έγραψε σε
ανάρτησή του ο βουλευτής; «Η αναφορά στα Κα-
τεχόμενα ως δήθεν “τουρκική δημοκρατία βο-
ρείου Κύπρου” είναι προσβλητική για την πατρί-
δα μας, τον ελληνισμό, τους νεκρούς μας και τους
αγνοούμενους και μας πληγώνει. Οι εξηγήσεις
που κρίθηκαν επαρκείς ως καλοπροαίρετος εύ-
χομαι να είναι και ειλικρινείς», ανέφερε. Δεν ξέ-
ρω αν το διακρίνατε και εσείς. Εγώ βλέπω και
ένα... παράπονο για τη μη υπουργοποίησή του.
Μπορεί να κάνω και λάθος. 

Η «P» ρωτά τον κυβερνητικό εκπρόσωπο για τον Ερντογάν
Κατά την ενημέρωση των πολιτικών συντακτών ο κυβερνη-

τικός εκπρόσωπος Παύλος Μαρινάκης απάντησε σε ερώτηση
του δημοσιογράφου της «Political» Χρήστου Μυτιλινιού σχε-

τικά με το πώς βλέπει η ελληνική κυβέρ-
νηση το αίτημα του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν
προς τον πρόεδρο των ΗΠΑ Ντόναλντ
Τραμπ για επανένταξη της Τουρκίας στο
πρόγραμμα των F-35. Ο κ. Μαρινάκης τόνι-
σε ότι η ελληνική εξωτερική και αμυντική
πολιτική είναι αυτόνομη, ενώ υπογράμμι-
σε τη στρατηγική σημασία των ελληνοαμε-
ρικανικών σχέσεων και την προσήλωση

της Ελλάδας στην ενίσχυση της άμυνάς της με την απόκτηση
μαχητικών F-35.

Π. ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ: Έχουμε πει πάρα πολλές φορές ότι τόσο η
εξωτερική μας πολιτική όσο και η αμυντική μας πολιτική δεν
μπορεί να ετεροπροσδιορίζεται και να ετεροκαθορίζεται σε
σχέση με τις διμερείς σχέσεις άλλων χωρών. Αυτό είναι ξεκά-
θαρο. Οι σχέσεις μας με τις ΗΠΑ είναι αυτοτελείς. Είναι ανε-
ξάρτητες από σχέσεις των ΗΠΑ με άλλες χώρες και θεωρούμε
ότι είναι εξαιρετικά σημαντικής στρατηγικής σημασίας. Και

έχουμε κάθε διάθεση -και νομίζω ότι είναι αμφίδρομη η διάθε-
ση αυτή- περαιτέρω εμβάθυνσης. Προέκυψε κιόλας αυτό και
από την πρόσφατη συνάντηση του Έλληνα υπουργού Εξωτερι-
κών Γιώργου Γεραπετρίτη με τον Αμερικανό ομόλογό του Μάρ-
κο Ρούμπιο, που έγινε σε ένα εξαιρετικά καλό κλίμα. Και να θυ-
μίσουμε ότι ο κ. Γεραπετρίτης ήταν εκ των
πρώτων Ευρωπαίων υπουργών Εξωτερικών
που συνάντησε τον νέο υπουργό Εξωτερικών
των ΗΠΑ. Ως προς τα εξοπλιστικά, να θυμί-
σουμε, γιατί εμείς μπορούμε και πρέπει να
απαντάμε για τα δικά μας εξοπλιστικά προ-
γράμματα, ότι η Ελλάδα ακολουθεί το δικό της
πρόγραμμα θωράκισης και ενίσχυσης των
Ενόπλων Δυνάμεων. Βρίσκεται ήδη στη διαδικασία απόκτησης
μαχητικών F-35 πέμπτης γενιάς. Και είναι σταθερή η ελληνική
θέση, ιδιαίτερα στο πλαίσιο της συμμετοχής της χώρας μας στο
ΝΑΤΟ, ότι κανένας εξοπλισμός που αποδίδεται σε καμία χώρα
δεν μπορεί να χρησιμοποιείται σε βάρος συμμάχου χώρας. Αυ-
τά είναι λυμένα από το ΝΑΤΟ, είναι κάτι που κανείς δεν μπορεί
να αμφισβητήσει. Αυτό άλλωστε εξυπηρετεί την περιφερειακή
σταθερότητα της Συμμαχίας στην περιοχή.

Το προσωπικό βίωμα του Κώστα Σκανδαλίδη
E

να βιβλίο αυτοβιογραφικό, που γράφτηκε μέσα από τη σχέ-
ση του με τον παπά πατέρα του, τον παπα-Γιώργη, είναι το
νέο βιβλίο του συγγραφέα και πολιτικού

Κώστα Σκανδαλίδη. Το πολυγραφότατο ιστορικό
στέλεχος του ΠΑΣΟΚ θα παρουσιάσει το νέο του
βιβλίο αύριο Τετάρτη 19 Μαρτίου στην Παλαιά
Βουλή στις 18.30.

Για το βιβλίο με τίτλο «Το βιολί του παπα-Γιώρ-
γη» (εκδόσεις Καστανιώτη) θα μιλήσουν ο Ευάγγε-
λος Βενιζέλος (γνωστή η αγάπη του για τα θεολογι-
κά άλλωστε), ο Χρήστος Χωμενίδης και ο μητροπο-
λίτης Νέας Ιωνίας Γαβριήλ. Θα συντονίσει ο Λευτέ-
ρης Κουσούλης, ενώ αποσπάσματα θα διαβάσει ο
Χρήστος Φωτίδης. Θέλοντας και μη, η εκδήλωση θα
καταγράψει πολιτικές παρουσίες.

Ο πατέρας του πρώην υπουργού ήταν ένας λαϊκός
ιερέας, αγαπητός σε ολόκληρη την Κω, πολυτάλαντος και πολυ-
πράγμων. Έπαιζε βιολί, έψελνε, έραβε, βοηθούσε κόσμο και κο-
σμάκη. Με αυτά τα λόγια μού περιέγραψε τον πατέρα του ο Σκαν-

δαλίδης (μου λύθηκε και η απορία πώς και ψάλτης ο
ίδιος) και μου είπε ότι θυμάται σχεδόν τα πάντα από τη
σχέση του μαζί του παρότι τον έχασε το 1969, μόλις στα

16 χρόνια του.
Το είχε κάτι σαν ιερή εσωτερική ανάγκη να γράψει αυτό το βιβλίο

και τώρα που το ολοκλήρωσε δεν χαίρεται μόνο ο ίδιος. Χαίρεται
και η ψυχή του παπα-Γιώργη.
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Διαψεύδει
η Συρεγγέλα 
τα σενάρια
ανασχηματισμού
στο κόμμα 

Α
ν κάτι μου αρέσει -και σας το έχω αποδείξει- είναι το
ρεπορτάζ. Σήμερα θα σας γράψω για τη «γαλάζια»,
υπόγεια και σιωπηρή, σφαγή που πραγματοποιείται

στη Νέα Δημοκρατία τις τελευταίες ημέρες με αφορμή τη θέ-
ση της γραμματείας της παράταξης. Η «Political» σας πληρο-
φόρησε το Σάββατο, μαζί με άλλα μέσα ενημέρωσης, πως ο
Νότης Μηταράκης, ο οποίος δεν υπουργοποιήθηκε, θα ανα-
λάβει χρέη γραμματέα της ΝΔ, με απόφαση της Πολιτικής
Επιτροπής, για να «τρέξει» το κόμμα στις ερχόμενες εκλογές,
όποτε αυτές πραγματοποιηθούν. 

Η είδηση προέκυψε μέσω διαρροών από το Μέγαρο Μαξί-
μου και -άτυπη- επιβεβαίωση από την Πειραιώς. Μαθαίνω
πως αυτό ήταν κάτι που είπε και ο πρωθυπουργός Κυριάκος
Μητσοτάκης στον βουλευτή Χίου.

Η γραμματέας της ΝΔ Μαρία Συρεγγέλα ρωτήθηκε στην
εκπομπή του καλού συναδέλφου Βαγγέλη Γιακουμή αν
ισχύουν τα δημοσιεύματα και απάντησε το εξής: «Σε κάθε πε-
ρίπτωση εγώ είμαι ΝΔ και θα παραμείνω από όποια θέση, είτε
είμαι βουλευτής, είτε είμαι υφυπουργός, αλλά σε κάθε περί-
πτωση δεν ισχύει…». 

Το Σάββατο, ευρισκόμενος έξω από το Μέγαρο Μαξίμου,
άρχισα να συναντώ κάτι κυβερνητικούς μου φίλους που μου
μετέφεραν πως έγινε ο κακός χαμός για τις διαρροές από την
Ηρώδου Αττικού αλλά και την Πειραιώς. Έμαθα ακόμη πως
στο Μαξίμου ήταν έξαλλοι με τον τρόπο που έγιναν οι διαρρο-
ές πάνω στη συγκεκριμένη χρονική στιγμή της ορκωμοσίας
της κυβέρνησης.

Σε κάθε περίπτωση, η Μαρία Συρεγγέλα ήταν και είναι
εξαιρετική στη θέση της και παραμένει «μαχήτρια» της ΝΔ,
αυτοδημιούργητη, με όραμα και ήθος. Η Μαρία άλλωστε δεν
έχει ανάγκη ούτε υπουργεία ούτε θέσεις. Γνωρίζουμε όλοι
την αξία της και ειδικά οι ψηφοφόροι της στα δυτικά. Στο ίδιο
μήκος κύματος και ο μάχιμος Νότης Μηταράκης, ο οποίος
έχει υπηρετήσει το κόμμα και τη χώρα από πολλές θέσεις ευ-
θύνης. Κάπου άκουσα πως «παίζουν» κι άλλα ονόματα. Ας
ελπίσω να σταματήσουν οι διαρροές, πάντως, γιατί προκα-
λούν εκνευρισμό στον Κυριάκο Μητσοτάκη. 

Ποιοι χάρηκαν 
με την ήττα Μπρατάκου;
Η είδηση της επικράτησης
του Γιάννη Βουτσινά έναντι
του Γιάννη Μπρατάκου για
τη θέση της Κεντρικής
Ένωσης Επιμελητηρίων
Ελλάδος έσκασε σαν…
βόμβα στη νεοδημοκρατι-
κή πιάτσα, καλοί μου φίλοι.
Μπορεί να πέρασε στα…
ψιλά της επικαιρότητας,
όμως για τους γνωρίζοντες υπάρχει έντονο εσωκομ-
ματικό παρασκήνιο στον «γαλάζιο» εμφύλιο. Τι νο-
μίζατε, θα έμενα στην απέξω; Μαθαίνω πως κάποι-
οι… δυσαρεστημένοι βουλευτές, ονόματα δεν λέμε,
οικογένειες δεν θίγουμε (σ.σ.: όχι τίποτα άλλο, δεν
έχω όρεξη να τους ακούω στα τηλέφωνα να με ζαλί-
ζουν), στήριξαν ανοιχτά τον κ. Βουτσινά, ενώ γνώρι-
ζαν ότι εκλεκτός του Μεγάρου Μαξίμου ήταν ο έμ-
πειρος Γιάννης Μπρατάκος που είχε σαρώσει στις
εκλογές του ΕΒΕΑ. Μάλιστα, έμαθα πως στήριξαν
ανοιχτά τον νέο πρόεδρο πριν τις εκλογές, ενώ μετά
από αυτές πανηγύριζαν φόρα παρτίδα, θέλοντας να
στείλουν το δικό τους μήνυμα στο Μέγαρο Μαξίμου.
Αντιλαμβάνεστε με τι κριτήρια ψηφίζουν… 

Ετοιμάζεται να καλέσει 
την αντιπολίτευση 
ο Γ. Γεραπετρίτης 

Μια σημαντική πρωτοβουλία
μαθαίνω ότι ετοιμάζεται να πά-
ρει ο υπουργός Εξωτερικών
Γιώργος Γεραπετρίτης μετά την
κρίσιμη συνάντηση για το Κυ-
πριακό, αυτές τις μέρες, στη Γε-
νεύη, υπό την αιγίδα του ΟΗΕ.
Προτίθεται να κάνει κύκλο συ-
ναντήσεων με εκπροσώπους
των κομμάτων της αντιπολίτευσης, προκειμένου να
τους ενημερώσει τόσο για τις εξελίξεις στο Κυπρια-
κό όσο όμως και για τις διεργασίες που βρίσκονται
σε πλήρη εξέλιξη για τον ευρωπαϊκό μηχανισμό
ασφάλειας και άμυνας, με τη συμμετοχή της Τουρ-
κίας. Προφανώς, στα θέματα που θα συζητηθούν θα
είναι και η εμπλοκή στην ενεργειακή διασύνδεση
Ελλάδας - Κύπρου. Κάποιες πληροφορίες θέλουν
τον ΥΠΕΞ να «ζυγίζει» αν πρέπει οι ενημερώσεις να
γίνουν στο υψηλότερο επίπεδο, αυτό των πολιτικών
αρχηγών. Θα αποφασιστεί, πιθανότατα, ανάλογα με
τις εξελίξεις που θα έχουμε…

Με ανοιχτά αυτιά 
ο Πιερρακάκης 
στην κοινωνία 
Τα πρώτα μηνύματα που θέλησε
να στείλει ο νέος υπουργός Οι-
κονομίας και Οικονομικών Κυ-
ριάκος Πιερρακάκης στην κοι-
νωνία ήταν διαφορετικά από όσα
έχουν ακουστεί μέχρι σήμερα.
Γιατί τα είπε με απλά λόγια, όπως
αυτά που χρησιμοποιούμε όλοι
στην καθημερινότητά μας, και ταυτόχρονα έδειξε ότι
έχει απόλυτη επίγνωση του αγώνα που δίνουν τα ελ-
ληνικά νοικοκυριά για να επιβιώσουν. «Το αντιλαμ-
βάνομαι πλήρως ότι ο εργαζόμενος που δεν μπορεί
να νοικιάσει σπίτι, ο άνεργος που ψάχνει να βρει
δουλειά ή μια οικογένεια που δυσκολεύεται να βγά-
λει τον μήνα, αναρωτιέται “πώς με βοηθάει εμένα η
δημοσιονομική σταθερότητα”», είπε ο υπουργός,
προσθέτοντας ότι ακούει τους πολίτες προσεκτικά.
Ευτυχώς, θα πω εγώ, γιατί το ρητορικό ερώτημα που
χρησιμοποίησε είναι στα χείλη όλων. 

Η Άννα Ευθυμίου
υποψήφια για τον δήμο
της Θεσσαλονίκης; 

Οι συνεργάτες της είναι
σαφείς και δεν αφήνουν
περιθώρια αμφιβολιών: η
Άννα Ευθυμίου, βρέξει-
χιονίσει, θα διεκδικήσει το
2029 τον Δήμο Θεσσαλονί-
κης. Μάλιστα. Η τοποθέτη-
σή της ως υφυπουργού αλ-
λάζει το τοπίο για εκείνη
και όπως λένε οι άνθρωποί
της, θα εργαστεί σκληρά για να συσσωρεύσει πολι-
τικό κεφάλαιο. Οι δε βουλευτές της Α’ Θεσσαλονί-
κης θα τη στηρίξουν όλοι, εκτός σοβαρού απρο-
όπτου. Και αυτό από την «Political» το μάθατε. 
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Ανανέωση θητείας
στο πρώτο τη τάξει υπουργείο

Η κυβέρνηση ρίχνει το βάρος της πλέον στο πώς η δημο-
σιονομική σταθερότητα θα περάσει στην καθημερινότητα του
πολίτη με απτό και χειροπιαστό τρόπο. Για την επιτυχία του
εγχειρήματος απαιτείται και σωστή επικοινωνιακή στρατηγι-
κή σε όλα τα μέτωπα. Σε αυτό το πλαίσιο εντάσσεται και η
ανανέωση της θητείας του εκπροσώπου Τύπου του υπουργεί-
ου Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών Όμηρου Τσάπαλου.
Ο νεαρός πολιτικός και σύμβουλος στρατηγικής θα συνεχίσει
να προβάλλει από τη θέση αυτή τις μεταρρυθμίσεις που υλο-
ποιούν το πρώτο τη τάξει υπουργείο της χώρας και ο νέος
υπουργός Κυριάκος Πιερρακάκης.

Οι δικαστές θέλουν 
να συνομιλήσουν
με τους πολιτικούς 

Μια ασυνήθιστη πρωτοβουλία, η οποία εκπλήσσει ευ-
χάριστα πρέπει να πω, πήρε η Ένωση Δικαστών και Ει-
σαγγελέων. Απηύθυνε πρόσκληση για διάλογο στα πολι-
τικά κόμματα, για να αποκατασταθεί η εμπιστοσύνη του
λαού στους δημοκρατικούς θεσμούς. Προφανώς και ο
δικαστικός κόσμος θορυβήθηκε από τα υψηλότατα πο-
σοστά των πολιτών που στις δημοσκοπήσεις δηλώνουν
ότι δεν εμπιστεύονται τη δικαιοσύνη. Ελπίζω να ανταπο-
κριθούν θετικά τα κόμματα.



Το επικοινωνιακό
ντεμαράζ της Ζωής

Η Ζωή Κωνσταντοπούλου οφείλει να
δώσει συγχαρητήρια στον άνθρωπο που
διαχειρίζεται τα social media της, καθώς
αυτός κάνει πραγματικά καλή δουλειά. Το
Σαββατοκύριακο έστησε μάλιστα την πρό-
εδρο του κόμματος να απαντά σε επικρί-
σεις που δέχεται το κόμμα για το κυβερνη-
τικό πρόγραμμα που δεν έχει. «Πράγματι
δεν έχουμε», παραδέχτηκε και η ίδια,
«τώρα το φτιάχνουμε». Κάπως έτσι είχε
απαντήσει και ο Αλέξης Τσίπρας λίγα χρό-
νια πριν ξεκινήσει η κρίση που τον έφερε
στην εξουσία. Η πρόεδρος της Πλεύσης
Ελευθερίας παραδέχεται ακόμα ότι το «κί-
νημά» της δεν έχει κομματικά στελέχη
γιατί η ίδια «δεν αντέχει τα κόμματα». Μαζί
με τα κομματικά στελέχη βέβαια από την
Πλεύση Ελευθερίας απουσιάζει και κάθε
τύπου έλεγχος για την πρόεδρό του. Έτσι
είναι όμως τα προσωποπαγή μορφώματα.
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Συνεχίζονται οι δυσκολίες 
Παραμένει άγνωστο πότε θα προχωρήσει ο ΣΥΡΙΖΑ

στο συνέδριό του. Οι λόγοι είναι αρκετοί αλλά ο βασι-

κός είναι ένας: Η άνευ προηγουμένου έλλειψη στε-

λεχών στο κόμμα, ώστε να οργανωθεί και να στηθεί

σωστά ένα συνέδριο. Πάντως αρκετοί από τους πα-

ροικούντες την «κουμουνδουρική» Ιερουσαλήμ μού

μεταφέρουν πως ο Φάμελλος κάνει πραγματικά ό,τι

μπορεί για να αλλάξει η κατάσταση, ωστόσο, φαίνε-

ται πως αυτό δεν είναι αρκετό. Συν το γεγονός ότι

στηρίζονται άτομα στο κόμμα που έπρεπε να έχουν

απομακρυνθεί εδώ και καιρό… Το
..

. 
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Μια νέα υποψηφιότητα
στα νότια της Αθήνας 

«Ν
τροπή» χαρα-
κτήρισε ο
υπουργός Ναυ-

τιλίας Βασίλης Κικίλιας τη
δήλωση του ευρωβουλευτή
του ΣΥΡΙΖΑ Νίκου Παππά για
τους λιμενικούς, για την
οποία νωρίτερα είχε εκδώσει
ανακοίνωση η ΝΔ. «8.000 λι-
μενικοί, σε αυτούς μιλάει, στα
παιδιά τους, και λέει ότι οι γο-
νείς τους είναι εκτελεστές και
δολοφόνοι; Δεν είναι εγκλη-
ματίες αυτοί της πιο βρόμικης
μπίζνας, αλλά είναι οι άνθρω-
ποι που παλεύουν μέσα στα
κύματα για να σώσουν παιδιά,
γυναίκες, αναξιοπαθούντες;
Και αν υπάρχει κάτι μεμπτό,
υπάρχει η δικαιοσύνη να το
ερευνήσει», ανέφερε χαρακτηριστικά ο κ. Κικίλιας μιλώντας στον ΣΚΑΪ. «Τι ντροπή εί-
ναι αυτή; Είναι φρασεολογία αυτή; Ο κ. Φάμελλος πού βρίσκεται; Αυτός είναι ο τρόπος
που θα σεβόμαστε τον λιμενικό και τα σώματα ασφαλείας;», αναρωτήθηκε ο υπουργός
Ναυτιλίας. Ο νέος υπουργός όπως αντιλαμβάνομαι δεν θα αφήσει καμία πρόκληση
αναπάντητη και θα βάζει στη θέση της την αντιπολίτευση όταν ακούμε τέτοια… διαμαν-
τάκια από διάφορους που προσβάλλουν τα στελέχη του Λιμενικού που καθημερινά
προστατεύουν τα εθνικά σύνορα, με κίνδυνο και αυτοθυσία, προστατεύοντας και δια-
σώζοντας τις ανθρώπινες ζωές όσων επιχειρούν να εισέλθουν στην Ελλάδα. 

Κατά του ευρωβουλευτή
του ΣΥΡΙΖΑ οι λιμενικοί 

Δεν είναι τυχαία τα χαμηλά μονοψήφια
ποσοστά του ΣΥΡΙΖΑ στις δημοσκοπήσεις. Η
Πανελλήνια Ομοσπονδία Λιμενικών δεν μά-
σησε τα λόγια της για τα όσα είπε ο ευρω-
βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ Νίκος Παππάς, ότι
«από εδώ και πέρα θα φοβόμαστε να βγού-
με με τη βάρκα μήπως μας τουφεκίσει κα-
νένας λιμενικός». Και λένε στην ανακοίνω-
σή τους μεταξύ άλλων ότι η παραπάνω τοπο-
θέτηση «προσβάλλει και υποβαθμίζει το έρ-
γο των ανθρώπων που βρίσκονται στην
πρώτη γραμμή, καθημερινά αγωνιζόμενοι
για την προστασία των συνόρων και την απο-
τροπή της παράνομης μετανάστευσης». Και
προσθέτουν τα αυτονόητα: «Όσοι υπηρε-
τούν στο Λιμενικό Σώμα ανεξάρτητα με τη
σύσταση κάθε κυβέρνησης λειτουργούν κά-
τω από τους ίδιους κανόνες προστασίας της
ανθρώπινης ζωής διασώζοντας χιλιάδες
συνανθρώπους μας τα τελευταία δέκα έτη».

Παραίτηση από τον τομέα
Οργανωτικού του ΣΥΡΙΖΑ

Παραιτήθηκε κορυφαίο στέλεχος του οργα-
νωτικού γραφείου του ΣΥΡΙΖΑ, το οποίο φέρε-
ται να «είδε» πίσω από την προσπάθεια ανα-
συγκρότησης του κόμματος ταυτόχρονες με-
θοδεύσεις για τον
έλεγχο της νέας
Κεντρικής Επιτρο-
πής και της νέας Πο-
λιτικής Γραμματείας
από την ομάδα των
87. Όσο και να φαί-
νεται «ήσυχη» η κα-
τάσταση στο εσωτε-
ρικό της Κουμουν-
δούρου μετά την
αποπομπή του Στέφανου Κασσελάκη, μόνο
τέτοια δεν είναι. Κι αυτό καθώς το 43% που πέ-
τυχε ο Παύλος Πολάκης στις εσωκομματικές
εκλογές έχει ανοίξει την «όρεξή» του να κυ-
ριαρχήσει στο κόμμα και βέβαια έχει δημι-
ουργήσει αμυντικά ανακλαστικά στην άλλη
πλευρά που προσπαθεί να διατηρήσει τον
έλεγχο. Όλα αυτά θα φανούν πιο καθαρά όσο
οδεύουμε προς το Συνέδριο του κόμματος λί-
γο πριν από το καλοκαίρι.

Ο κύβος ερρίφθη. Ο υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας Σταύρος Παπασταύρου θα είναι υπο-
ψήφιος στη Νότια Αθήνα στις επόμενες εκλογές,
όποτε και αν αυτές προκηρυχθούν. Ήδη στελεχώ-
νει το πολιτικό γραφείο του με συνεργάτες που θα
σηκώσουν το βάρος της όλης προσπάθειας. Φυσι-
κά, όλα έχουν μελετηθεί στην ακρίβεια και θεωρεί-
ται ότι η εκλογή του υπουργού συγκεντρώνει πολύ
μεγάλες πιθανότητες. Ειδικά από εδώ και πέρα που
ο κόσμος αναζητεί νέα πρόσωπα. 

Τους έβαλε στη θέση τους 
ο  Βασίλης Κικίλιας 

Άκουγα το Σάββατο με ενδιαφέρον τις δηλώσεις του νέου υπουργού, αρμόδιου για τις μεταφορές, Κων-
σταντίνου Κυρανάκη, μετά την ανάληψη των καθηκόντων του: «Θα δουλέψω μέρα νύχτα για τα τρένα σαν
να μεταφέρουν το δικό μου παιδί». Το μήνυμά του σαφές και ξεκάθαρο. Επειδή τυχαίνει να γνωρίζω τον πο-
λιτικό άνδρα πριν εκλεγεί βουλευτής και επειδή τον είδαμε να δουλεύει στην πράξη για το Κτηματολόγιο
και να ολοκληρώνει σπουδαίες μεταρρυθμίσεις στο υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης στην προηγού-
μενη θητεία του, ένιωσα και τους λόγους που τον επέλεξε ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης για την
«καυτή» θέση. Θυμίζω ότι ο Κυρανάκης είναι αυτοδημιούργητος. Τα κατάφερε μόνος του, αποδεικνύοντας
πως η σκληρή δουλειά μπορεί να αποτελέσει σύμμαχο για τον οποιονδήποτε. Πρώτη πράξη να κάνει αιφνι-
διαστική επίσκεψη στον Σταθμό Λαρίσης μέσα στο Σαββατοκύριακο. Χθες το πρωί τον είδα να περνάει την
πόρτα του υπουργείου λίγο πριν τις οκτώ. Η αίσθηση καθήκοντος είναι πολύ σημαντική για κάποιους. 

Ο δραστήριος Κυρανάκης που σήκωσε… μανίκια και η ειλικρίνεια του πολιτικού 
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«Ο τιδήποτε μπορεί να πάει στραβά, θα πάει στραβά». Ο νόμος

του Μέρφι πήρε σάρκα και οστά με τον Αρίστο που τίναξε

στον αέρα τον ανασχηματισμό. Και καλά ο Αρίστος, στο Μέγαρο

Μαξίμου δεν βρέθηκε ούτε ένας να ψάξει το βιογραφικό του; 

Ο νόμος του Μέρφι
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Η υπόθεση του Αρίστου Δοξιάδη, αν και δυσάρεστη για τον ίδιον,
εμένα μου δίνει την ευκαιρία να πω πέντε πράγματα που έτσι κι
αλλιώς έχω στο μυαλό μου εδώ και πολύ καιρό. Ο κύριος Δοξιά-

δης έγινε υφυπουργός Καινοτομίας, θέση που διατήρησε για 33 ώρες, προ-
τού παραιτηθεί υπό το βάρος δημοσιευμάτων που αφορούσαν την επιχει-
ρηματική του δράση κυρίως.

Δεν θέλω να μπω στην ουσία της υπόθεσης, όχι επειδή δεν μπορώ, αλλά
επειδή δεν είναι το θέμα μου. Υπάρχουν παντού εξάλλου αυτά, μπορείτε να
τα διαβάσετε και ενδεχομένως να κρίνετε μόνοι σας.

Τα πίτουρα και οι κότες
Το θέμα μου είναι άλλο. Ο κύριος

Δοξιάδης κατηγόρησε ευθέως
«τα τρολ του Διαδικτύου» ότι του
επιτέθηκαν με σφοδρότητα και
προκάλεσαν τέτοιο χάος που η
παραίτηση για αυτόν ήταν μονό-
δρομος προκειμένου να προστα-
τεύσει την ηρεμία του αλλά και την
κυβέρνηση.

Ισχύει ότι το Διαδίκτυο, κυρίως
το αγαπημένο του Facebook, δεν
τον μεταχειρίστηκε πολύ «τρυφε-
ρά». Δεν γνωρίζω σε τι βαθμό αυ-
τό οδήγησε πράγματι στην παραί-
τησή του, αν ίσχυε κάτι τέτοιο ο
κύριος Γεωργιάδης θα έπρεπε να
παραιτείται κάθε μισή ώρα με αυ-
τά που του γράφουν. Πάντως, πα-
ραμένει γεγονός ότι ο διορισμός
του κυρίου Δοξιάδη οδήγησε σε
πανηγύρι από σχόλια και memes,
πολλά από τα οποία δεν είχαν να
κάνουν με την επίμαχη υπόθεση
για την οποία βρέθηκε, ας το πούμε, «στη σέντρα».

Παρότι για το μεγαλύτερο μέρος του κόσμου που ανήκει στην αντι-
πολίτευση -ειδικά στην εξ αριστερών- θα έπρεπε να είναι ο διορι-
σμός του κυρίου Βορίδη στο υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου
που θα τον ανέβαζε στα κάγκελα, όλοι ασχολήθηκαν με τον κύριο Δο-
ξιάδη.

Ίσως επειδή ο κύριος Δοξιάδης είναι και ο ίδιος μια «περσόνα» των
social media, από τις γνωστότερες. Βασικά αυτό είναι που τον έχει
κάνει ευρύτερα γνωστό και όχι το όποιο έργο του στον τομέα της Καινοτο-
μίας ή αλλού. Και αυτό ήταν δική του επιλογή. Δεν είναι υποχρεωτικό διά
νόμου να συμμετέχεις στα social, πολλώ δε μάλλον να είσαι εξαιρετικά
ενεργός σε αυτά, να διεξάγεις «πολιτική» μέσω αυτών και να εμπλέκεσαι
σε διαδικτυακούς καβγάδες, αντιπαραθέσεις και ξεκατινιάσματα, ανεβά-
ζοντας συχνά τους τόνους με σκληροπυρηνικές δηλώσεις και αναρτήσεις. 

Όταν το κάνεις όμως θα πρέπει να είσαι έτοιμος να υποστείς και τις συνέ-
πειες. Η ενασχόληση με τα social μόνο συνέπειες έχει, τα όποια κέρδη εί-
ναι πλέον βραχυπρόθεσμα και απατηλά. Ναι, έχουν υπάρξει περιπτώσεις
ανθρώπων που βρέθηκαν σε κάποιο ψηφοδέλτιο Επικρατείας, ας πούμε,
από το σχεδόν πολιτικό πουθενά επειδή «είχαν ρεύμα» στα ΜΚΔ, όμως πο-
λύ σύντομα αυτό τους γύρισε μπούμερανγκ. 

Γίνεται πολιτική από τα social;
Πρώτον, διότι δεν μπορείς να κάνεις πολιτική μέσω των social, εκτός αν

είσαι ο Τραμπ, που δεν το λες και
πολιτική αυτό που κάνει.

Δεύτερον και βασικότερο, διότι

η φύση των social είναι τέτοια που

πλέον μαθηματικά οδηγεί σε τοξι-

κότητα, κανιβαλισμούς και ακρό-

τητες ένθεν και ένθεν. Πώς μπο-

ρείς να πιστεύεις ότι θα συμμετέ-

χεις σε ένα τέτοιο πράγμα και δεν

θα σε καταπιεί κάποια στιγμή; Σαν

να μπεις να παίξεις με τα γουρού-

νια και να απορείς μετά γιατί λε-

ρώθηκες με λάσπη... Αντιστοί-

χως, όταν λαμβάνεις μέρος σε

διαδικτυακούς τσακωμούς κά-

νεις εχθρούς. Και αυτοί σ’ την

έχουν στημένη στη γωνία, είτε

δεν φταις είτε φταις. Στην πρώτη

περίπτωση θα σε χτυπήσουν

άσχετα, στη δεύτερη θα κυκλοφο-

ρήσει αυτό για το οποίο φταις σε

όλα τα μήκη και τα πλάτη της Γης

σε χρόνο dt.

Τα social είναι φτιαγμένα με τέ-

τοιον τρόπο που να ευνοούν την ταχύτητα, την απερισκεψία και τη

δημιουργία εντυπώσεων. Και άπαξ και δημιουργηθούν οι εντυπώ-

σεις, άντε να τις μαζέψεις μετά. Κι έπειτα, σε μια εποχή σαν αυτή

στην οποία ζούμε, το τελευταίο που χρειάζεται ο κόσμος είναι ακόμη

περισσότερες εντυπώσεις. Τουναντίον, χρειάζεται πολύ περισσότε-

ρη ουσία. Τα δύο αυτά δεν ταιριάζουν παρέα.

Ο κύριος Δοξιάδης ανακοίνωσε χθες -στα social- ότι θα απέχει λί-

γες μέρες από αυτά. Καλό θα του κάνει έτσι κι αλλιώς, όμως αν το εί-

χε κάνει κάμποσο καιρό νωρίτερα, ίσως τα πράγματα να είχαν διαφορετική

εξέλιξη. Ξαναλέω, δεν θα μπω στην ουσία της υπόθεσης, αυτό που μπορώ

να πω είναι ότι αυτή θα είχε πάρει -καλώς ή κακώς- πολύ λιγότερη έκταση

αν ο ίδιος δεν ήταν μέρος της τοξικότητας που εκ των υστέρων κατηγόρησε.

Δεν πειράζει, όλα μαθήματα είναι. Και για τους παθόντες και για εμάς

τους απλούς παρατηρητές.

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Και αυτή 
την «τοξικότητα»
ποιος την ταΐζει;



Τ
ην πρώτη της συνεδρίαση θα πραγμα-
τοποιήσει σήμερα στις 10 το πρωί η
Προανακριτική Επιτροπή, η οποία θα

διερευνήσει τυχόν ευθύνες του πρώην υφυ-
πουργού παρά τω πρωθυπουργό Χρήστου
Τριαντόπουλου για τον ρόλο του στην αποκα-

τάσταση του τόπου δυστυχή-
ματος των Τεμπών.

Η 27μελής Επιτροπή θα
εκλέξει σε πρώτη φάση προ-
εδρείο, με «κλειδωμένο» να
θεωρείται το όνομα του «γαλά-
ζιου» Κεφαλονίτη βουλευτή
Παναγή Καππάτου για τη θέση
του προέδρου της Επιτροπής.

Της συνεδρίασης θα προεδρεύσει ο Νικήτας
Κακλαμάνης, ενώ η αντιπολίτευση αναμένεται
να θέσει ζήτημα για αναλογικό προεδρείο, δη-
λαδή είτε ο αντιπρόεδρος είτε ο γραμματέας να
προέρχεται από κόμμα της αντιπολίτευσης.

Η λίστα με τους μάρτυρες
Σκληρή αναμένεται να είναι η μάχη στις

επόμενες συνεδριάσεις για τους μάρτυρες
και τη σειρά που θα κληθούν να καταθέσουν,
αν δηλαδή θα προηγηθούν τα πολιτικά πρό-
σωπα και μετά οι υπόλοιποι ή το αντίθετο. Σε
κάθε περίπτωση, η λίστα θα παραμείνει ανοι-
χτή ώστε να μπορούν να κληθούν και νέοι
μάρτυρες ανάλογα με τις εξελίξεις και τις
προηγηθείσες καταθέσεις.

Η επιλογή του κ. Καππάτου στο προεδρείο
της Προανακριτικής από πλευράς ΝΔ δεν εί-
ναι τυχαία, καθώς θεωρείται ο πιο έμπειρος
ανάμεσα στους βουλευτές που επιλέχθηκαν
να εκπροσωπήσουν το κυβερνών κόμμα σε
μια εξαιρετικά κρίσιμη κοινοβουλευτική δια-
δικασία, καθώς ο «γαλάζιος» βουλευτής έχει
ήδη συμμετάσχει -ως μέλος τότε- στην Προ-
καταρκτική Επιτροπή, στην οποία η κυβέρνη-
ση είχε παραπέμψει τον πρώην υπουργό ανα-
πληρωτή Δικαιοσύνης Δημήτρη Παπαγγελό-
πουλο με την κατηγορία των παρεμβάσεων
στη δικαιοσύνη.

Ενδεχομένως αυτό το γεγονός ήταν που
«βάρυνε» για την τοποθέτηση του Παναγή
Καππάτου στην τρέχουσα προανακριτική επι-
τροπή και, μάλιστα, στη θέση του προέδρου. Το
σώμα έχει ήδη συγκροτηθεί και αριθμεί συνο-
λικά 27 μέλη. Την πλειοψηφία, που αριθμεί 14
βουλευτές, την έχει η Νέα Δημοκρατία. Εκτός

από τη συμμετοχή όλων των κομμάτων, περι-
λαμβάνονται και ανεξάρτητοι βουλευτές.

Ποιοι ζήτησαν εξαίρεση
Πιο αναλυτικά, από τη Νέα Δημοκρατία θα

είναι οι Βρεττάκος Γεώργιος, Δεληκάρη Αγγε-
λική, Ζεμπίλης Αθανάσιος, Καλογερόπουλος
Δημήτριος, Καππάτος Παναγής, Καραμπατσώ-
λη Κωνσταντίνα, Κεφάλα Μαρία- Αλεξάνδρα,
Κεφαλογιάννης Κωνσταντίνος, Κρητικός Νεο-
κλής, Μαντάς Περικλής, Μαρκογιαννάκης
Αλέξανδρος, Οικονόμου Θωμαΐς (Τζίνα), Πα-

πασωτηρίου Σταύρος, Σκόνδρα Ασημίνα. Από
τη διαδικασία ωστόσο ζήτησαν εξαίρεση ο
βουλευτής Καρδίτσας Γιώργος Κώτσος επικα-
λούμενος προσωπικό κώλυμα αλλά και ο Δη-
μήτρης Καλογερόπουλος που πήρε αρχικά τη
θέση του επικαλούμενος ιατρικούς λόγους. Τε-
λικά τη θέση θα καλύψει η βουλευτής Καστο-
ριάς Μαρία Αντωνίου. 

Ωστόσο, στα κοινοβουλευτικά πηγαδάκια
αναφέρεται πως οι απώλειες αποτελούν προ-
ϊόν απροθυμίας των «γαλάζιων» βουλευτών να
συμμετάσχουν στην Επιτροπή, φοβούμενοι

πως «θα χρεωθούν» μια ενδεχόμενη αποτυχία.
Από το ΠΑΣΟΚ, το οποίο είχε καταθέσει το

σχετικό αίτημα για τη σύσταση της Προανακρι-
τικής Επιτροπής για τον Χρήστο Τριαντόπουλο,
όπως ορίζει το άρθρο 86 του Συντάγματος,
συμμετέχουν οι Αποστολάκη Μιλένα, Λιακού-
λη Ευαγγελία και Μουλκιώτης Γεώργιος.

Από τον ΣΥΡΙΖΑ ο Βασίλης Κόκκαλης, ο
οποίος συμμετείχε επίσης στην Εξεταστική
για τη τραγωδία των Τεμπών, και ο Γιώργος
Γαβρήλος. Από το ΚΚΕ θα είναι επίσης οι βου-
λευτές που συμμετείχαν στην Εξεταστική
Επιτροπή Νίκος Καραθανασόπουλος και η
Μαρία Κομνηνάκα, ενώ αντίστοιχα και από
την Πλεύση Ελευθερίας θα είναι η Ελένη Κα-
ραγεωργοπούλου. Από τη Νέα Αριστερά θα
είναι ο Δημήτρης Τζανακόπουλος.

Από την Ελληνική Λύση και τη Νίκη θα
συμμετάσχουν οι βουλευτές -που είναι και
δικηγόροι- Πάρης Παπαδάκης και Τάσος Οι-
κονομόπουλος. Από τους Σπαρτιάτες ο Γιάν-
νης Κόντης.

Από την πολυπληθή δεξαμενή των ανεξάρ-
τητων βουλευτών ύστερα από κλήρωση προ-
έκυψε η Αθηνά Λινού, η οποία είχε εκλεγεί με
τον ΣΥΡΙΖΑ, και αναπληρωματικός ο Μιχάλης
Γαυγιωτάκης, ο οποίος προέρχεται από τους
Σπαρτιάτες.
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Ξεκινά η συνεδρίαση της Επιτροπής που θα διερευνήσει τυχόν 
ευθύνες του Χρήστου Τριαντόπουλου για την αποκατάσταση 

του τόπου του δυστυχήματος στα Τέμπη 

Πρεμιέρα σήμερα
για τη μάχη στην 
Προανακριτική 

Γράφει 
η Στέλλα 

Παπαμιχαήλ

spapamixail@yahoo.gr
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Ο
ι εύθραυστες ισορροπίες που επικρα-
τούν στο ΠΑΣΟΚ αναδεικνύονται στα-
διακά, ειδικά μετά την αδυναμία που

παρατηρείται να σταματήσει η πτωτική δημο-
σκοπική πορεία. Η εκτόξευση των ποσοστών
της Πλεύσης Ελευθερίας μπορεί δημοσίως να
αντιμετωπίζεται θεσμικά ώστε να μη δοθεί με-
γάλη διάσταση, αυτό δεν σημαίνει όμως ότι δεν
έχει προκαλέσει έντονο προβληματισμό για το

πώς πρέπει να αντιμετωπι-
στεί πολιτικά η λεγόμενη
«αντισυστημική ψήφος».

Τέλος 
οι «μέρες αγάπης»

Την ίδια στιγμή, τα κόμμα-
τα του λεγόμενου «προοδευ-
τικού χώρου» αφήνουν πίσω

τους τις «μέρες αγάπης» που οδήγησαν στη
«συμφωνία των προθύμων» για την πρόταση
δυσπιστίας κατά της κυβέρνησης και επιστρέ-
φουν στα κομματικά χαρακώματα.

Εξαίρεση αποτελεί η διακριτική σχέση του
ΠΑΣΟΚ με την Πλεύση Ελευθερίας, καθώς οι
ηγεσίες των δύο κομμάτων είναι πολύ προσε-
κτικές όταν ο ένας αναφέρεται στο κόμμα του
άλλου. Είναι ενδεικτική η απάντηση του κ. Αν-
δρουλάκη όταν κλήθηκε να σχολιάσει (Ac-
tion24) το κυβερνητικό αφήγημα ότι το ΠΑΣΟΚ
έγινε «ουρά της Κωνσταντοπούλου» στην πρό-
ταση δυσπιστίας: «Όλα τα κόμματα ζητούσαν
να κατατεθεί η πρόταση δυσπιστίας πριν από τα
πορίσματα και με επέκριναν που επέμενα να
δημοσιοποιηθούν τα πορίσματα, όπου με τη
σφραγίδα των εργαστηρίων του εξωτερικού
αποδεικνύουν ότι ο κ. Μητσοτάκης όχι μόνο
ήταν υποκριτής αλλά και ψεύτης. Έλεγε ότι η
πυρκαγιά δεν προκλήθηκε από κάποιο καύσι-
μο, που τώρα όμως δεν μπορεί να ανιχνευθεί
λόγω της αλλοίωσης του χώρου. Τελικά έγινε
αυτό που λέγαμε εμείς και ακολούθησαν τα
υπόλοιπα κόμματα. Πώς λοιπόν στοιχειοθετεί-
ται η “ουρά”; Επειδή το είπε ο πρωθυπουργός;
Όποια ανοησία πει η ΝΔ στον δημόσιο διάλογο
πρέπει να γίνεται κεντρική πολιτική συζήτηση;
Όλοι ακολούθησαν τη στρατηγική του ΠΑΣΟΚ
για την πρόταση δυσπιστίας. Επί της ουσίας, το
κείμενο το συγγράψαμε εμείς και έγιναν κά-
ποιες πολύ μικρές αλλαγές».

Ναι μεν αλλά
Προφανώς ο κ. Ανδρουλάκης δεν θέλει να

διαταράξει τις σχέσεις με την Πλεύση Ελευθε-
ρίας αφού η στάση της κυρίας Κωνσταντοπού-
λου στη Βουλή πολλές φορές έχει οδηγήσει
την κυβέρνηση σε πολύ δύσκολη θέση. Αυτό
όμως δεν σημαίνει και ταύτιση, αν και σε κά-
ποιες περιπτώσεις μπορεί να αποδειχτεί πολύ-
τιμος σύμμαχος. Άρα και οι δύο πλευρές αφε-
νός διατηρούν τον δικό τους βηματισμό, αφετέ-
ρου επιδιώκουν μια win-win κατάσταση στον
ευρύτερο χώρο της Κεντροαριστεράς.

Πάντως, ο κ. Ανδρουλάκης μετά το ωστικό

κύμα που προκάλεσαν οι τελευταίες δημοσκο-
πήσεις επιχείρησε στην ίδια συνέντευξη να
φρενάρει τυχόν συνειρμούς και σενάρια, υπο-
γραμμίζοντας με νόημα πως «στις εκλογές θα
κριθούμε όλοι μας και η δουλειά που κάνου-
με» και με το βλέμμα στραμμένο στην Πλεύση
Ελευθερίας τόνισε: «Εμείς έχουμε πρόγραμ-
μα, δεν είμαστε ένα κόμμα μονοπρόσωπο. Για
να αλλάξει η χώρα θέλει κυβερνητικό σχέδιο
και εμείς το έχουμε. […] Το σχέδιο της ΝΔ είναι
ο εκβιασμός απέναντι στον ελληνικό λαό: “ Ή
ψηφίζετε εμάς ή έρχεται το χάος”. Προσπαθεί
με κάθε τρόπο να βάλει και εμάς στο κάδρο των
ευθυνών για να κερδίσουν άλλα κόμματα, που
είτε έχουν κυβερνήσει λιγότερο είτε καθόλου.
Αυτή η θεωρία “όλοι φταίμε για όλα” είναι πολύ
επικίνδυνη για το πολιτικό σύστημα».

Την ίδια ώρα, τα ποιοτικά στοιχεία των τε-

λευταίων δημοσκοπήσεων προσφέρουν έδα-
φος για πολύτιμα συμπεράσματα αλλά και έν-
τονο προβληματισμό στα κομματικά επιτελεία.
Στην έρευνα της Prorata για το Dnews ιδιαίτε-
ρο ενδιαφέρον προκύπτει από τις απαντήσεις
στο ερώτημα «τι θα έπρεπε να συμβεί κατά την
περίπτωση αδυναμίας σχηματισμού αυτοδύ-
ναμης κυβέρνησης στις επόμενες βουλευτικές
εκλογές;». H μεγαλύτερη μερίδα (30%) θεωρεί
ότι θα έπρεπε να προκηρυχθούν νέες έως ότου
προκύψει αυτοδύναμη κυβέρνηση, ενώ αντί-
στοιχη μερίδα (29%) θεωρεί ότι δεν θα έπρεπε
να προκηρυχθούν νέες κάλπες, αλλά εφόσον
κάτι τέτοιο ήταν εφικτό, να σχηματιστεί κυβέρ-
νηση συνεργασίας κεντροαριστερών και αρι-
στερών δυνάμεων.

Δύο άλλα, πιθανώς εφικτά σενάρια, δηλαδή
αυτό του σχηματισμού κυβέρνησης της ΝΔ με

το ΠΑΣΟΚ αλλά και της κυβέρνησης συνεργα-
σίας της ΝΔ με άλλα δεξιά κόμματα, φαίνεται
πως αποτελούν τη βέλτιστη δυνατή λύση για
περιορισμένα κοινά, συγκεντρώνοντας ποσο-
στά της τάξης του 17% και 14% αντίστοιχα.

Σκεπτικισμός για
τις... χαμηλές πτήσεις

Εντωμεταξύ, σε δημοσκόπηση της GPO για
το flash.gr μπορεί το ΠΑΣΟΚ να «επέστρεψε»
στη δεύτερη θέση, με την Πλεύση Ελευθερίας
να ακολουθεί με 6 μονάδες διαφορά, όμως τα
ποιοτικά στοιχεία της έρευνας ενισχύουν τον
σκεπτικισμό στους κόλπους του Κινήματος.

Με βάση τις απαντήσεις που δόθηκαν στη
δημοσκόπηση, η στάση του κόμματος σε ζητή-
ματα που αφορούν από τα Τέμπη έως τον τρόπο
που το ΠΑΣΟΚ ασκεί την αντιπολίτευση προς
την κυβέρνηση δεν αποτιμάται ιδιαίτερα θετικά
από τους πολίτες.

Στο ερώτημα αν πιστεύουν ότι η αντιπολίτευ-
ση που κάνει το ΠΑΣΟΚ απέναντι στην κυβέρ-
νηση είναι γόνιμη και εποικοδομητική, το 71,7%
των ερωτηθέντων απαντά αρνητικά, ενώ μόλις
το 27% των απαντήσεων είναι θετικές. Μάλιστα,
όσοι απάντησαν στη δημοσκόπηση πιστεύουν
ότι το ΠΑΣΟΚ πρέπει να επιστρέψει σε εποχές
«σκληρού ροκ», καθώς 7 στους 10 πολίτες ζη-
τούν πιο σκληρή αντιπολίτευση απέναντι στην
κυβέρνηση.

Τεράστια περιθώρια βελτίωσης έχει το ΠΑ-
ΣΟΚ στην «παράσταση νίκης», αφού το 80% θε-
ωρεί ότι αδυνατεί να κερδίσει τη ΝΔ στις επό-
μενες εκλογές. Παρ’ όλα αυτά, ο Νίκος Αν-
δρουλάκης έχει προβάδισμα ως το πρόσωπο
που μπορεί να ενώσει την Κεντροαριστερά με
ποσοστό 15,6%. Σε απόσταση αναπνοής όμως
ακολουθεί η Ζωή Κωνσταντοπούλου, καθώς οι
πολίτες σε ποσοστό 14,9% πιστεύουν ότι αυτή
είναι η ηγέτιδα που μπορεί να ενώσει την Κεν-
τροαριστερά. Στην τρίτη θέση βρίσκεται ο Αλέ-
ξης Τσίπρας με 14,3%.

Έντονος προβληματισμός υπάρχει στη Χαριλάου Τρικούπη για το πώς
θα μπορέσουν να ανατρέψουν την πτωτική δημοσκοπική τους πορεία -

Γιατί αντιμετωπίζουν με το... γάντι τη Ζωή Κωνσταντοπούλου 

του Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλου
aantonopoulos10@gmail.com 

Ψάχνουν αλλά
δεν βρίσκουν

το... κουμπί
της επανεκκίνησης

ΠΑΣΟΚ
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Κ
άθε παρουσίαση βιβλίου πρώην ή
νυν στελέχους του ΣΥΡΙΖΑ αποτε-
λεί για τον χώρο που μαστίζεται

από την πολυδιάσπαση μια πρώτης τάξεως
ευκαιρία για reunion αλλά και «ζύμωση»
στην κατεύθυνση της σύγκλισης κομμάτων
και κομματιδίων.

Τελευταία περίπτωση, το νέο βιβλίο του
Γιάννη Μπαλάφα, το οποίο αναφέρεται τό-
σο στα χρόνια πριν την ανάληψη της διακυ-
βέρνησης από τον ΣΥΡΙΖΑ όσο σε αυτά αλ-

λά και όσα ακολούθησαν
μετά την ήττα του στις εκλο-
γές του 2023. Το βιβλίο με
τον τίτλο «Η άνοδος… η
πτώση… το αύριο… ΣΥΡΙ-
ΖΑ-ΠΣ, το χρονικό 2012-
2024» αποτέλεσε μια ακόμα
ευκαιρία για σύναξη πρώην
και νυν στελεχών με τον

Σωκράτη Φάμελλο, τη Σία Αναγνωστοπού-
λου, τον Κώστα Γαβρόγλου, τον Γιάννη
Δραγασάκη και μια σειρά ακόμα στελέχη
να συρρέουν στην εκδήλωση στην οποία
μίλησε χθες και ο «πατριάρχης» του χώρου
Αλέξης Τσίπρας.

Κάλεσμα για «κοινό βηματισμό»
Πριν ακόμα από την ομιλία που θα απηύ-

θυνε στην εκδήλωση ο πρώην πρωθυ-
πουργός είχε φροντίσει να δώσει το στίγμα
του μέσω του προλόγου του βιβλίου, τον
οποίο και υπογράφει. Σε αυτόν εκτιμά πως
η επίθεση στον ΣΥΡΙΖΑ «έχει να κάνει κυ-
ρίως με το σήμερα και το αύριο της πατρί-
δας, τον αποκλεισμό της Αριστεράς και των
δυνάμεων της προόδου από τη διεκδίκηση
της κυβερνητικής εξουσίας, για να παρα-
μείνουν ως έχουν τα ιερά και τα όσια των
ιδιοκτητών της χώρας».

Παράλληλα επισημαίνει για πολλοστή
φορά την ανάγκη για «στρίψιμο του τιμονι-
ού» των κομμάτων της προοδευτικής αντι-
πολίτευσης, ώστε να βρουν «κοινό βηματι-
σμό». Σημειώνει χαρακτηριστικά: «Υπό αυ-
τή την έννοια καθιστά ευδιάκριτη και την
ανάγκη για έναν νέο βηματισμό από την
Αριστερά και όλες τις δημοκρατικές και
προοδευτικές δυνάμεις της χώρας. Έναν
βηματισμό που απομακρύνει από τα χτεσι-
νά στερεότυπα και πλησιάζει τις νέες ανάγ-
κες με νέα μέσα οργάνωσης, δημοκρατίας,
αποφασιστικότητας και ενότητας».

Την ίδια ώρα που ο Αλέξης Τσίπρας θέτει
επί τάπητος το δικό του πρόταγμα παντού
εκτός από τη Βουλή, στην οποία απέφυγε
να μιλήσει ακόμα και στην πρόταση δυσπι-
στίας κατά της κυβέρνησης, στελέχη της
Κουμουνδούρου συνεχίζουν να περιμέ-
νουν καρτερικά τη… δευτέρα παρουσία
του πρώην αρχηγού του κόμματος. 

Χαρακτηριστικά την Κυριακή, ο Φώτης
Κουβέλης σε τηλεοπτική του συνέντευξη
στο Attica ανέφερε: «Εγώ εκείνο που θα πω
από θέση βαθιάς εκτίμησης είναι ότι θα
πρέπει σύντομα να αποσαφηνίσει το τι επι-
λέγει να κάνει. Εγώ θα ευχόμουν ο Αλέξης
Τσίπρας να επιστρέψει, να επανακάμψει
δυναμικά με συγκεκριμένη πολιτική πα-
ρουσία στους κόλπους του ΣΥΡΙΖΑ».

Γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ έχει χάσει
την επαφή με την κοινωνία 

Ο λόγος που στον ΣΥΡΙΖΑ αντιμετωπί-
ζουν τον Αλέξη Τσίπρα σαν… μεσσία δεν
είναι άλλος από το γεγονός πως τα δημο-
σκοπικά τους ποσοστά έχουν κατρακυλή-
σει στον ενάμιση χρόνο από την απομά-

κρυνση του πρώην πρωθυπουργού, από το
17,8% των εκλογών του 2023 σε ένα ποσο-
στό της τάξης του 5% με 8% -στην καλύτερη
περίπτωση- και στην έκτη θέση πίσω από
ΠΑΣΟΚ, Πλεύση Ελευθερίας, Ελληνική
Λύση και ΚΚΕ. 

Ο Σωκράτης Φάμελλος όχι μόνο δεν
μπορεί να σταθεροποιήσει το κόμμα του,
αλλά από την ημέρα που εκλέχτηκε έχει
βρεθεί από τη δεύτερη στην έκτη θέση. Εί-
ναι χαρακτηριστικό ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει χάσει
την επαφή του με την κοινωνία, που στις
τρεις τελευταίες δημοσκοπήσεις από τις
εταιρείες καταγράφει 6%, 5% και 8%, την
ώρα που η διάσπασή του, η Πλεύση Ελευ-
θερίας, σημειώνει 16,6%, 15,2% και 12% αν-
τίστοιχα.

Με δεδομένο μάλιστα πως το άθροισμα
των ποσοστών ΣΥΡΙΖΑ, Πλεύσης Ελευθε-
ρίας και Νέας Αριστεράς δεν διαφοροποι-
είται σημαντικά μεταξύ των δημοσκοπήσε-
ων, αυτό σημαίνει ότι η Κουμουνδούρου
αιμορραγεί σταθερά προς το κόμμα της
Ζωής Κωνσταντοπούλου και όχι πως η
πρώην πρόεδρος της Βουλής έχει προσεγ-
γίσει τμήμα των ψηφοφόρων που απείχαν.

Δύσκολες αποφάσεις 
για τη Νέα Αριστερά

Στις ίδιες αυτές δημοσκοπήσεις που
έχουν διεξαχθεί όλες μετά τα μεγάλα συλ-
λαλητήρια της 28ης Φεβρουαρίου, ένα
ακόμα στοιχείο που δείχνει να παγιώνεται
είναι και η ακύρωση μιας σχετικής ανόδου
που παρουσίαζε η Νέα Αριστερά, η οποία
ξαναεμφανίζεται με ποσοστό ακόμα και
κάτω από τη μονάδα. 

Αν δηλαδή το κόμμα της Πατησίων δεν
διατηρούσε Κοινοβουλευτική Ομάδα που
προέκυψε από τη διάσπαση του ΣΥΡΙΖΑ,
δεν θα εμφανιζόταν καν στα αποτελέσμα-
τα των συγκεκριμένων δημοσκοπήσεων
στις οποίες λαμβάνει κατά σειρά 0,9%, 1,3%
και 1%.

Θα πρέπει να θεωρείται δεδομένο πως
αυτή η νέα επιδείνωση που διαδέχτηκε μια
πρόσκαιρη άνοδο των ποσοστών της Νέας
Αριστεράς, που έφερνε το κόμμα να χτυπά
την πόρτα της Βουλής, δημιουργεί πίεση
στα στελέχη του να πάρουν τις αποφάσεις
τους όσο το δυνατόν πιο γρήγορα, ώστε να
δώσουν τη μάχη της εκλογής στην επόμενη
Βουλή με τους καλύτερους δυνατούς
όρους για τους ίδιους.

Στον ΣΥΡΙΖΑ 
περιμένουν τη... δευτέρα

παρουσία με 
τον Τσίπρα ως «μεσσία»

Με τις δημόσιες παρεμβάσεις του να πληθαίνουν, 
στην Κουμουνδούρου ονειρεύονται ένα δυναμικό comeback 

του πρώην πρωθυπουργού που θα οδηγήσει το κόμμα 
σε… αναγέννηση, καθώς συνεχίζεται η δημοσκοπική κατρακύλα

του Αντώνη 

Αναστασόπουλου

antonis.anastasopoulos@gmail.com
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Ο
ι πρώτες δύο δίκες για τον Βιολογικό
Καθαρισμό του Μακροχωρίου στη Βέ-
ροια έγιναν και οι υπεύθυνοι πρωτοδί-

κως καταδικάστηκαν, παρόλο που διερρήγνυαν
τα ιμάτιά τους πως κακώς έγιναν έλεγχοι από
την περιφέρεια, πως όλα ήταν «τυχαία» λόγω

βλάβης και πως τελικά όλα λει-
τουργούν στην… εντέλεια!

Σε αντιδιαστολή βέβαια με
την έκθεση ελέγχου του Τμή-
ματος Περιβάλλοντος της Αντι-
περιφέρειας Ημαθίας και του
προϊσταμένου Δημήτρη Αβρα-
άμ, ο οποίος ξεκάθαρα τόνιζε
πως η ρύπανση από τον Βιολο-

γικό Καθαρισμό είναι 24 ώρες το 24ωρο, 365
μέρες τον χρόνο. 

Η κατάσταση στις εγκαταστάσεις και στην Τά-
φρο 66 είναι πιο επικίνδυνη από ποτέ και οι φω-
τογραφίες που έφτασαν στην «Political» προ-
καλούν ακόμη μεγαλύτερη ανησυχία. 

Είναι ίσως η χειρότερη κατάσταση από τότε
που ξεκινήσαμε, πριν από τέσσερις μήνες, να
στηλιτεύουμε την πολύ κακή διαχείριση του
Βιολογικού και τα παραμύθια που διακινούσαν
δεξιά και αριστερά ο εργολάβος-διαχειριστής
και η ΔΕΥΑΒ από την ημέρα που σταμάτησαν τη
γραμμή επεξεργασίας της λυματολάσπης.

Ο Ανδρέας Γκανάτσιος επέμενε στη «θαυμα-
τουργή μέθοδο» εξαφάνισης της ιλύος στο
100% και ο πρόεδρος της ΔΕΥΑΒ Στέργιος Δια-
μάντης κατηγορούσε την περιφέρεια ότι τους
ανάγκαζε να βγάζουν ένα 5% λυματολάσπης,
ενώ εκείνοι μπορούσαν να την εξαφανίσουν. 

Βρομιά και δυσωδία 
Οι εικόνες που έφτασαν στα χέρια μας είναι

απερίγραπτες. Τα λύματα είναι τόσα πλέον που
ούτε το νερό δεν φαινόταν από κάτω. Το σκέπα-
ζε ο αφρός των λυμάτων στο 100%. Η ανατριχια-
στική αποκάλυψη; Ότι όλο αυτό το δυσώδες
μείγμα πέφτει απευθείας μέσα στην Τάφρο 66
που αρδεύει τα χωράφια της Βέροιας και κατα-
λήγει στον Αλιάκμονα. 

Πήραν φωτιά τα τηλέφωνα όσων βρίσκονταν
εκεί, καθώς καλούσαν την αστυνομία για να γί-
νει επιτόπου αυτοψία, να παρθούν δείγματα και
να γίνουν οι μηνύσεις εναντίον του «τυροκό-
μου» -όπως ο ίδιος ισχυρίστηκε- προέδρου της
ΔΕΥΑΒ, Στέργιου Διαμάντη, ο οποίος πειράχτη-
κε επειδή τον χαρακτηρίσαμε «φαντομά» και
κατήγγειλε ως «αλητεία» την καταγραφή του
γεγονότος όταν του ζητήθηκε να ανοίξει τις εγ-
καταστάσεις σε τηλεοπτικό συνεργείο της ΕΡΤ
και έγινε «καπνός» σε μια διασταύρωση. 

Σίγουρα απηύθυνε πρόσκληση στον συνά-
δερφο της ΕΡΤ να επισκεφθεί «ξανά» -όπως εί-
πε ο ίδιος- τις εγκαταστάσεις όταν όλοι θα ήταν
ειδοποιημένοι -όπως παραδέχτηκε- και φυσι-
κά κανείς δεν είπε ότι το κλίμα της συνέντευξης
δεν ήταν φιλικό. Αυτά για να ξεκαθαρίζουμε
κάποια πράγματα. 

Και πώς να μη γίνει «καπνός» άλλωστε ο κ.
Διαμάντης, αφού το μόνο που είχε να δείξει
ήταν αυτή η εικόνα. Όλα τα λύματα ανεπεξέρ-

γαστα πέφτουν μέσα στην Τάφρο 66 και «εξα-
φανίζονται» από τη ροή του ποταμού. Πόσοι
τόνοι τέτοιας λυματολάσπης έχουν πεταχτεί
ανεπεξέργαστοι μέσα στην τάφρο; Η ερώτηση
πού πήγαν οι περίπου 300.000 τόνοι λυματο-
λάσπης που μαζεύτηκαν από κάθε γωνιά της
χώρας στη Βέροια βρήκε την απάντησή της.
Εκεί μέσα πήγαν λοιπόν, μέσα στα νερά που
ποτίζουν τις καλλιέργειες της Βέροιας και

από εκεί σε φρούτα και λαχανικά που βάζου-
με στο πιάτο μας. 

Άγριος καβγάς στο 
δημοτικό συμβούλιο

Χθες το απόγευμα λοιπόν, μετά από όλα αυτά
που συνέβησαν, έγινε και το δημοτικό συμβού-
λιο της πόλης, όπου και πάλι ο παραλογισμός

περίσσεψε. Κατά την προσφιλή του μέθοδο ο
Στέργιος Διαμάντης, προσπαθώντας να δικαιο-
λογήσει τα αδικαιολόγητα για την καταδίκη του
και για το αν φταίει ή όχι, πρώτα έριξε τις ευθύ-
νες στον χημικό μηχανικό κ. Μπίσμπα, ο οποίος
όμως αθωώθηκε, καθώς εδώ και καιρό προει-
δοποιούσε για τα προβλήματα που αντιμετωπί-
ζει ο Βιολογικός Καθαρισμός. Εκείνος βέβαια
που καταδικάστηκε πρωτοδίκως μεταξύ άλλων
ήταν ο πρόεδρος της ΔΕΥΑΒ. 

Και κάπου εκεί μπήκε στο παιχνίδι και ο
«υβριδικός πόλεμος», τον οποίο δήθεν χρησι-
μοποιούν κάποιοι για να χτυπήσουν τη ΔΕΥΑΒ
και τον δήμαρχο σύμφωνα με τον κύριο Δια-
μάντη. Αυτό όμως που ακούστηκε στη συνέ-
χεια δεν έχει προηγούμενο. Και πάλι επέμεινε
ότι «η “θαυματουργή μέθοδος” των μικροορ-
γανισμών που τρώνε τη λυματολάσπη την εξα-
φανίζει έως το 100% της». 

Ο Διαμάντης άφησε σαφείς αιχμές εναντίον
του Νίκου Ασλάνογλου, εκπροσώπου της πε-
ριβαλλοντικής οργάνωσης Βέροιας, ότι αυτός
είναι που κάνει τις δολιοφθορές στον Βιολογι-
κό και κάπου εκεί άναψαν τα αίματα. Ο κύριος
Ασλάνογλου ζήτησε τον λόγο αφού εθίγη επί
προσωπικού και στη συνέχεια, αφού δεν του
δόθηκε ο λόγος από το δημοτικό συμβούλιο,
δέχτηκε επίθεση από τον δημοτικό σύμβουλο
της παράταξης του δημάρχου Πέτρο Βασιλεί-
ου, ενώ και ο κοινοτάρχης Μακροχωρίου Βα-
λάντης Κεχαΐδης έσπρωξε τον Χρήστο Μακρί-
δη, δημοτικό σύμβουλο με την παράταξη του

Κώστα Παλουκίδη. 
Οι εκφράσεις που ακούστηκαν θύ-
μισαν γήπεδο και κάθε άλλο παρά
πολιτικό πολιτισμό δείχνουν του-
λάχιστον από την πλευρά της πα-
ράταξης του δημάρχου. 
Επίσης, αξίζει να σημειωθεί πως

η παράταξη «Δήμος Ισχυρός» με-
τά τους προπηλακισμούς αποχώρησε από το

δημοτικό συμβούλιο που είχε διακοπεί σε έν-
δειξη διαμαρτυρίας. 

Πάντως για το διά ταύτα κανείς δεν έδωσε
μια εξήγηση στο γιατί ο πρώην και ο νυν πρό-
εδρος της ΔΕΥΑΒ και ο εργολάβος Ανδρέας
Γκανάτσιος καταδικάστηκαν πρωτοδίκως σε
έναν χρόνο ο καθένας. 

Νέος υγειονομικός
συναγερμός για 

τα δυσώδη λύματα 
που καταλήγουν 
στον Αλιάκμονα

Δύο μέρες μετά τις δίκες για τον Βιολογικό Καθαρισμό του Μακροχωρίου
αποκαλύπτεται μια νέα φρικτή πραγματικότητα 

ΑΠΟΚΑΛΥΨΗ-ΣΟΚ ΣΤΗ ΒΕΡΟΙΑ

Αυτές οι εικόνες προκαλούν ανατριχίλα 
δύο μέρες μετά τα δικαστήρια 

που καταδίκασαν πρωτοδίκως τους 
Στέργιο Διαμάντη και Ανδρέα Γκανάτσιο 

Όλη η «εξαφανισμένη» 
λυματολάσπη καταλήγει 

στην Τάφρο 66 και από εκεί 
στα χωράφια της Βέροιας 

Στέργιος Διαμάντης

Γράφει 
η Ιωάννα

Ντάνη

ioannadani@gmail.com
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα
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«Οι ΗΠΑ συμμάχησαν
με την Αλ Κάιντα που

σκότωσε 3.000 πολίτες
την 11η Σεπτεμβρίου»

Αν και η CIA παρείχε 
κάθε δυνατή υποστήριξη 
στον αγώνα κατά της 17Ν, 
ήταν η Ελληνική Αστυνομία 
που εξόντωσε την οργάνωση 
μόνη της

«

O
ι προκλήσεις και οι εξελίξεις στο πεδίο της
ασφάλειας και των πληροφοριών σε εθνικό και
διεθνές επίπεδο θα βρεθούν στο επίκεντρο του

πρώτου Intelligence and Security Forum στην Ελλάδα,
στις 11 Μαΐου. Πρόκειται για ένα συνέδριο που αναμένε-
ται να συγκεντρώσει κορυφαίους ειδικούς στον τομέα

της ασφάλειας και της συλλογής πληρο-
φοριών και η πρωτοβουλία για τη διορ-
γάνωση ανήκει στον ιδιωτικό ερευνητή
Φίλιππο Χατζή, επικεφαλής των Γραφεί-
ων Ιδιωτικών Ερευνών IPI (www.ipi-de-
tective.gr).

Το Intelligence and Security Forum θα
φιλοξενήσει έναν σημαντικό αριθμό κο-
ρυφαίων ομιλητών από την Ελλάδα και

το εξωτερικό. Ανάμεσά τους ξεχωρίζει η παρουσία του
John Kiriakou, πρώην αξιωματούχου της CIA, ο οποίος
έγινε παγκοσμίως γνωστός για την αποκάλυψη της χρή-
σης βασανιστηρίων από τις αμερικανικές υπηρεσίες πλη-
ροφοριών.

Ο John Kiriakou υπηρέτησε στην Κεντρική Υπηρεσία
Πληροφοριών των ΗΠΑ (CIA) από το 1990 έως το 2004,
διατελώντας τόσο ως αναλυτής όσο και ως επιχειρησια-
κός αξιωματικός. Το 2007 προκάλεσε διεθνή αίσθηση,
καθώς επιβεβαίωσε τη χρήση του waterboarding από τις
αμερικανικές Αρχές σε κρατούμενους της Αλ Κάιντα, γε-
γονός που οδήγησε αργότερα στη φυλάκισή του για διαρ-
ροή διαβαθμισμένων πληροφοριών.

O John Kiriakou στη συνέντευξη που παραχώρησε
στην «Political» αναφέρθηκε στις προκλήσεις που ανα-
δύονται στον τομέα της ασφάλειας και των μυστικών πλη-
ροφοριών, αλλά και στις πρακτικές των κυβερνήσεων
ανά τον κόσμο για να αντιμετωπίσουν ένα περιβάλλον
σύνθετο, απρόβλεπτο και συνεχώς εξελισσόμενο.

Στις 11 Μαΐου θα μιλήσετε στο 1ο Intelligence and
Security Forum. Ποια είναι τα βασικά μηνύματα
που θέλετε να στείλετε;

Θα ήθελα κατ’ αρχάς να μεταδώσω την έννοια ότι ο ελληνι-
κός λαός βρίσκεται σε καλά χέρια με ικανές και υπεύθυ-
νες υπηρεσίες πληροφοριών και αστυνομίας στον τομέα
της αντιτρομοκρατίας. Θα συζητήσουμε επίσης την κατά-
σταση στη Μέση Ανατολή, με έμφαση στη Γάζα και τη Συ-
ρία, καθώς και τον ρόλο της Ελλάδας στην περιοχή όσον
αφορά την ασφάλεια, τη διπλωματία και την πολιτική.

Με τις πρόσφατες εξελίξεις στην τεχνολογία και
την ψηφιακή εποχή, οι τρομοκρατικές οργανώσεις
χρησιμοποιούν τις νέες τεχνολογίες για να
εξασφαλίσουν την ασφάλειά τους; Ποιες είναι οι
νέες προκλήσεις που αντιμετωπίζουν οι μυστικές
υπηρεσίες σήμερα στον αγώνα κατά της
τρομοκρατίας; Είδαμε, για παράδειγμα, τις
μυστικές υπηρεσίες του Ισραήλ να κάνουν…
πράματα και θάματα κατά της Χαμάς και της
Χεζμπολάχ…

Οι τρομοκρατικές οργανώσεις αναζητούν συνεχώς να εκ-
μεταλλευτούν νέες εξελίξεις στην τεχνολογία. Δεν εννοώ
απαραίτητα ότι χρησιμοποιούν προηγμένη τεχνολογία,
όσο το ότι βρίσκουν νέους τρόπους να χρησιμοποιούν την
υπάρχουσα τεχνολογία. Για παράδειγμα, πριν από μερικά

στον 
Bασίλη 

Σκουλαράκο

skoularb@gmail.com



χρόνια υπήρξε τρομοκρατική επίθεση στο Σαν Μπερναρν-
τίνο της Καλιφόρνια. Το FBI βρήκε και διείσδυσε στο i-
Phone του δράστη, αλλά δεν υπήρχε τίποτα που να δείχνει
προετοιμασία τρομοκρατικής ενέργειας. Αντίθετα, ο δρά-
στης και οι συνεργάτες του επικοινωνούσαν μέσω ενός
συστήματος παιχνιδιών. Το σύστημα, φυσικά, είναι μη τα-
ξινομημένο και μη κρυπτογραφημένο. Αλλά καμία αστυ-
νομική δύναμη δεν θα σκεφτόταν να προσπαθήσει να πα-
ρακολουθήσει τις συνομιλίες από τα chat rooms των συ-
στημάτων παιχνιδιών! Ομοίως, είναι ευρέως γνωστό ότι η
ισραηλινή Σιν Μπετ επικοινωνεί με αυτόν τον τρόπο, χρη-
σιμοποιώντας τα chat rooms των παιχνιδιών ταβλί
(backgammon) online.

Η δουλειά σας μέσα στη CIA είχε να κάνει με την
καταπολέμηση της τρομοκρατίας σε διεθνές
επίπεδο. Ποιες ήταν οι πιο δύσκολες στιγμές που
ζήσατε κατά τη διάρκεια αυτών των επιχειρήσεων
και πώς καταφέρατε να ξεπεράσετε τις προκλήσεις
αυτές;

Υπήρξαν τρία γεγονότα στην καριέρα μου που θα μείνουν
μαζί μου για το υπόλοιπο της ζωής μου. Το πρώτο ήταν η
δολοφονία στην Αθήνα του Βρετανού ακολούθου Άμυνας
Στίβεν Σόντερς από τη 17Ν. Έμαθα μήνες μετά τη δολοφο-
νία ότι η 17Ν με είχε κοιτάξει, αλλά είχε αποφασίσει ότι
ήμουν ένοπλος και οδηγούσα θωρακισμένο αυτοκίνητο. Η
είδηση με σοκάρισε, γιατί ήμουν πολύ προσεκτικός με την
προσωπική μου ασφάλεια, αλλά δεν τους είδα ποτέ.

Δεύτερον, όταν ζούσα στο Πακιστάν το 2002, είδα ότι
ήμουν υπό παρακολούθηση για δύο μέρες. Πήρα άδεια να
σκοτώσω τον παρακολουθητή. Αλλά μόλις λίγες ώρες πριν
σκοτώσω, έμαθα ότι ήταν «φιλική» παρακολούθηση από
την κυβέρνηση του Πακιστάν. Είπα στον παρακολουθητή
την επόμενη μέρα ότι ήμουν μόλις δύο ώρες μακριά από το
να κάνω τη γυναίκα του χήρα.

Και τρίτον, ήμουν το αντικείμενο μιας απόπειρας δολο-
φονίας στη Μέση Ανατολή ακριβώς πριν τις επιθέσεις της
11ης Σεπτεμβρίου. Αλλά είχα κάνει την έρευνά μου και
ήξερα ότι ο άντρας που επρόκειτο να συναντήσω στην
πραγματικότητα ερχόταν για να με σκοτώσει. Τον αιφνι-
δίασα και οι συνάδελφοί μου τον ακινητοποίησαν. Πι-
στεύω ότι βρίσκεται ακόμα στη φυλακή.

Εκτιμούμε πως στο 1ο Intelligence and Security Fo-
rum θα μιλήσετε για τη συνεργασία των ελληνικών
Αρχών με τη CIA στην εξάρθρωση τρομοκρατικών
οργανώσεων. Μπορείτε να μας δώσετε
περισσότερες πληροφορίες για το πώς
διαμορφώθηκε αυτή η συνεργασία;

Θέλω να μεταδώσω την αλήθεια ότι, ενώ η CIA παρείχε κά-
θε δυνατή υποστήριξη στον αγώνα κατά της 17Ν, ήταν η
Ελληνική Αστυνομία που εξόντωσε την οργάνωση μόνη
της. Το πρόβλημα από την πλευρά της CIA ήταν ότι υπήρ-
χαν ΠΟΛΛΕΣ πληροφορίες. Υπήρχαν πάρα πολλοί ύπο-
πτοι. Και σχεδόν καθόλου χρήσιμα εγκληματολογικά στοι-
χεία. Η εξάρθρωση της 17Ν ήταν, πολύ περισσότερο, ελλη-
νική νίκη και όχι αμερικανική.

Η οργάνωση 17Ν ήταν υπεύθυνη για τη δολοφονία
υψηλόβαθμων διπλωματών, στρατιωτικών και
πολιτικών. Ποιο θεωρείτε ότι ήταν το πιο σημαντικό

στοιχείο που βοήθησε στην εξάρθρωσή της και πώς
αυτή η εμπειρία επηρέασε τη στρατηγική της CIA
απέναντι σε παρόμοιες οργανώσεις παγκοσμίως;

Πραγματικά πιστεύω ότι η δολοφονία του Στίβεν Σόντερς
άλλαξε τη δημόσια γνώμη στην Ελλάδα για τη 17Ν και τη
μετέτρεψε από μια οργάνωση «Ρομπέν των Δασών» σε μια
εγκληματική συμμορία. Αυτό, σε συνδυασμό με το κρίσιμο
λάθος που έκανε ο Σάββας Ξηρός στον Πειραιά, έβαλε τέ-
λος σε δεκαετίες εγκλήματος και δολοφονιών.

Καθώς έχετε ζήσει και εργαστεί στο «μάτι του
κυκλώνα», ποια είναι η μεγαλύτερη αλήθεια που
έχετε μάθει για την καταπολέμηση της
τρομοκρατίας και τον τρόπο με τον οποίο οι
κυβερνήσεις και οι υπηρεσίες ασφαλείας
συνεργάζονται ή συγκρούονται μεταξύ τους;

Έχω μάθει όλα αυτά τα χρόνια ότι δεν υπάρχουν μόνιμοι
φίλοι, μόνο μόνιμα συμφέροντα. Αλλά αυτή είναι μια πικρή
αλήθεια. Στην περίπτωση της αμερικανικής κυβέρνησης,
τώρα είναι σύμμαχος στη Συρία με την ίδια Αλ Κάιντα που
σκότωσε 3.000 πολίτες στις 11 Σεπτεμβρίου 2001. Είχα δυ-
σκολίες όταν υπηρετούσα στο Πακιστάν, γιατί από τη μία οι
Πακιστανοί αξιωματικοί αντιτρομοκρατίας με τους οποί-
ους δούλευα ήταν πατριώτες που ήθελαν να μας βοηθή-
σουν να καταστρέψουμε την Αλ Κάιντα και τους Ταλιμπάν.
Αλλά από την άλλη, η ίδια η Υπηρεσία Πληροφοριών του
Πακιστάν ήταν η ίδια ομάδα που δημιούργησε τους Ταλιμ-
πάν και που παρείχε καταφύγιο στην Αλ Κάιντα.

Ποια είναι η κληρονομιά που θα θέλατε να αφήσετε
πίσω σας στον τομέα της κατασκοπείας και της
αντιτρομοκρατίας, και τι μήνυμα θα θέλατε να
περάσετε στις μελλοντικές γενιές επαγγελματιών
που θα δουλέψουν στον τομέα αυτό;

Το πιο σημαντικό μήνυμα που ελπίζω να πάρουν οι άνθρω-
ποι -και ειδικά οι επαγγελματίες των Πληροφοριών- από
την καριέρα μου είναι ότι όλοι μας πρέπει να έχουμε μια
ηθική πυξίδα όταν μπαίνουμε σε αυτόν τον τομέα.

Δεν θα υπάρχει κανείς στην Κεντρική Υπηρεσία Πληρο-

φοριών που να σε διδάξει το σωστό από το λάθος. Πρέπει

να το ξέρεις στην κοιλιά σου. Και μη φοβάσαι ποτέ να υπε-

ρασπιστείς αυτό που είναι σωστό, ακόμα και αν αυτή η

στάση βλάψει την καριέρα σου. Στο τέλος, τα παιδιά σου θα

είναι περήφανα για σένα και θα μπορείς να κοιμάσαι ήσυ-

χος τη νύχτα. Το πιο σημαντικό είναι ότι θα είσαι στη σωστή

πλευρά της Ιστορίας.
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Οι τρομοκρατικές οργανώσεις αναζητούν συνεχώς να εκμεταλλευτούν νέες εξελίξεις 
στην τεχνολογία. Δεν εννοώ απαραίτητα ότι χρησιμοποιούν προηγμένη τεχνολογία, 
όσο το ότι βρίσκουν νέους τρόπους να χρησιμοποιούν την υπάρχουσα τεχνολογία
«

Η δολοφονία του Στίβεν Σόντερς άλλαξε 
τη δημόσια γνώμη στην Ελλάδα για τη 17Ν
και τη μετέτρεψε από μια οργάνωση
«Ρομπέν των Δασών» σε μια εγκληματική
συμμορία. Αυτό, σε συνδυασμό με 
το κρίσιμο λάθος που έκανε ο Σάββας
Ξηρός στον Πειραιά, έβαλε τέλος 
σε δεκαετίες εγκλήματος και δολοφονιών

«
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Ο νέος Αρχιεπίσκοπος Αλβανίας Ιωάννης, κατά κό-
σμον Φατμίρ (Ευτύχιος) Πελούσι, γεννήθηκε στα Τίρανα
στις 2 Ιανουαρίου 1956. Η οικογένειά του ανήκε στην πα-
ράδοση των Μπεκτασήδων. Την περίοδο των θρησκευτι-
κών διώξεων στην Αλβανία του Ενβέρ Χότζα (1979), ο νε-
αρός Ιωάννης βαφτίστηκε κρυφά από τον ηρωικό ιερέα
π. Κοσμά Κύριο, ο οποίος αργότερα έγινε Επίσκοπος
Απολλωνίας, και εντάχθηκε σε μια μικρή κρυφή ομάδα
της διωκόμενης τότε Εκκλησίας.

Αφού ολοκλήρωσε τις σπουδές του στην Ψυχολογία
στο Πανεπιστήμιο των Τιράνων, εργάστηκε μεταξύ 1979
και 1990 στο τμήμα αποκατάστασης του Ψυχιατρικού
Νοσοκομείου των Τιράνων, όπου εξειδικεύθηκε στην
εργοθεραπεία των ασθενών.

Επειδή από το 1944, ο πατέρας του είχε χαρακτηριστεί
«εχθρός του καθεστώτος», το οποίο δίωκε όλες τις θρη-
σκευτικές κοινότητες, με αποτέλεσμα ο Ιωάννης να βρί-
σκεται σε διαρκή απειλή σύλληψης.

Το 1990 κατάφερε να διαφύγει στην Ιταλία και από εκεί
ταξίδεψε στις ΗΠΑ. Σπούδασε στη Θεολογική Σχολή του
Τιμίου Σταυρού στη Βοστόνη με υποτροφία της αλβανι-
κής κοινότητας.

Στο μεταξύ, αν και από το 1992 είχε ξεκινήσει το κύμα
μαζικής φυγής των Αλβανών από τη χώρα τους, ο Ιωάν-
νης επιλέγει να εργαστεί για την ανοικοδόμηση της Εκ-

κλησίας της Αλβανίας, ενημερώνοντας σχετικά τον Αρ-
χιεπίσκοπο Αναστάσιο πως επιθυμεί να επιστρέψει. Ο
μακαριστός αγκάλιασε με ενθουσιασμό την απόφασή
του και όταν επιστρέφει στην Αλβανία ο Ιωάννης διορίζε-
ται καθηγητής στη Θεολογική Ακαδημία της Ορθόδοξης
Αυτοκέφαλης Εκκλησίας της Αλβανίας.

Στις 27 Φεβρουαρίου 1994 χειροτονήθηκε διάκονος
και στις 4 Δεκεμβρίου του ίδιου έτους, πρεσβύτερος. Με
πρόταση του Αρχιεπισκόπου Αναστάσιου, ο Ιωάννης συ-
νέχισε τις μεταπτυχιακές του σπουδές στη Βοστόνη το
1995, όπου και διέπρεψε. Αξίζει δε να αναφερθεί ότι το
όνομά του καταγράφηκε στην Εθνική Λίστα των Κορυ-
φαίων Φοιτητών των Πανεπιστημίων των ΗΠΑ.

Μεταπτυχιακό στη Θεολογία
Το 1996 έλαβε το οφίκιο του Αρχιμανδρίτη και το 1997

απέκτησε Μεταπτυχιακό στη Θεολογία με υψηλή διάκρι-
ση. Μεταξύ 1996 και 1998 διετέλεσε διευθυντής της Θεο-
λογικής Ακαδημίας της Ορθόδοξης Εκκλησίας της Αλ-
βανίας, ενώ το 1998 χειροτονήθηκε Επίσκοπος και εξε-
λέγη Μητροπολίτης Κορυτσάς στις 20 Ιουνίου 1998.

Επιπλέον, ο Ιωάννης μετέφρασε σημαντικά θεολογικά
και πατερικά έργα στην αλβανική γλώσσα. Στο πλαίσιο
της δραστηριότητάς του, το 2000 ίδρυσε το περιοδικό
«Ναός» («Tempulli»), ένα από τα πιο αξιόλογα επιστημο-
νικά περιοδικά στην Αλβανία.

Έχει εκπροσωπήσει την Ορθόδοξη Αυτοκέφαλη Εκ-
κλησία της Αλβανίας σε πολλές διεκκλησιαστικές συ-
ναντήσεις και διεθνή συνέδρια.

Το 2003 ανακηρύχθηκε «Επίτιμος Πολίτης της Περι-
φέρειας Κορυτσάς». Το 2018 του απονεμήθηκε ο τίτλος
του επίτιμου διδάκτορα στο Πανεπιστήμιο Fan S. Noli της
Κορυτσάς και το 2019 τιμήθηκε με το «Πιστοποιητικό Ευ-
γνωμοσύνης» για την προώθηση της ειρήνης και της
θρησκευτικής συνύπαρξης από τον Δήμο Τιράνων. Από
το 1998, ο Ιωάννης ποιμαίνει τη Μητρόπολη Κορυτσάς, η
οποία περιλαμβάνει τις περιοχές Πόγραδετς, Δεβόλ και
Κολώνια.

M.Π. 

Με σημαντικές σπουδές, πλούσιο θεολογικό έργο και βράβευση για την προώθηση της ειρήνης

Σ
ε νέα εποχή εισήλθε η Εκ-
κλησία της Αλβανίας με την
εκλογή του νέου Αρχιεπι-

σκόπου της Ιωάννη, ο οποίος μέχρι
τώρα ήταν Μητροπολίτης
Κορυτσάς και ουσιαστικά
αποτελούσε και την επιλο-
γή του αξέχαστου Αναστα-
σίου.

Ο νέος Αρχιεπίσκοπος
έδωσε το μεγάλο μήνυμα
στον ναό της Αναστάσεως
και υπέγραψε στην Αγία
Τράπεζα, αμέσως μετά την εκλογή
του, με ψηφοφορία, και υποσχέ-
θηκε ότι θα συνεχίσει το έργο του
Αναστασίου.

Στον ναό της Αναστάσεως
Μπορεί η Εκκλησία της Αλβα-

νίας να μην έχει πλέον τον αναγεν-
νητή της και αναμορφωτή της κυρό
Αναστάσιο, αλλά έχει ζωντανό το

έργο του. Με θεμέλιο αυτό το έργο
θα πορευτεί ο νέος Αρχιεπίσκοπος
Ιωάννης, για τον οποίο αναφώνη-
σαν «άξιος» οι πιστοί που είχαν

συγκεντρωθεί στον ναό της
Αναστάσεως, επιδοκιμάζον-
τας με αυτό τον τρόπο το πρό-
σωπο του νέου Αρχιεπισκό-
που. 

Η εκλογή έγινε σύμφωνα
με τα προβλεπόμενα από τον
Καταστατικό Χάρτη της Εκ-
κλησίας της Αλβανίας, σύμ-

φωνα με τον οποίο ψήφισαν και τα
επτά μέλη της Ιεράς Συνόδου, δη-
λαδή οι Μητροπολίτες Κορυτσάς
Ιωάννης, Αργυροκάστρου Δημή-
τριος, Απολλωνίας και Φίερι Νικό-
λαος, Ελμπασάν Αντώνιος, ο τιτου-
λάριος Μητροπολίτης Αμαντίας
Ναθαναήλ και ο Επίσκοπος Κρού-
γιας Αναστάσιος. Δεν είχαν δι-
καίωμα υποψηφιότητας οι ελληνι-

κής καταγωγής Επίσκοποι κ.κ. Δη-
μήτριος και Ναθαναήλ. 

Κληρονομιά αγάπης
Πάντως το φρόνημα και το πνεύμα

του Αναστασίου θα εξακολουθούν
να υπάρχουν στην Εκκλησία της Αλ-
βανίας, μέσα από τα πνευματικά του
παιδιά, αλλά και την κληρονομιά,
που άφησε σε αυτή. Μια κληρονομιά
όχι μόνο υλική, που και αυτό έχει τη
σημασία του, αλλά μια κληρονομιά
αγάπης, για να πορευτεί ειρηνικά
και ασάλευτα στην καινούργια πε-
ρίοδο, με τις πολλές προκλήσεις,
που ανοίγεται μπροστά της. 

Εξελέγη παμψηφεί από 
την Ιερά Σύνοδο, διαδεχόμενος
τον μακαριστό Αρχιεπίσκοπο
κυρό Αναστάσιο

Νέος Αρχιεπίσκοπος στην Εκκλησία 
της Αλβανίας ο Μητροπολίτης 

Κορυτσάς Ιωάννης

του
π. Ηλία
Μάκου
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Χαμηλές προσδοκίες
για δίκαιη λύση
στο Κυπριακό 

Α
θήνα και Λευκωσία είναι σε διαρ-
κή επικοινωνία και συντονισμό
ενόψει των πολύ σημαντικών συ-

ναντήσεων που θα διεξαχθούν σήμερα
στην άτυπη πενταμερή διάσκεψη στη Γε-
νεύη και ενώ χθες το βράδυ πραγμα-
τοποιήθηκε το δείπνο των αντιπροσω-
πειών.

Η ελληνοκυπριακή πλευρά έχει κά-
νει μια πολύ εντατική προεργασία και
προετοιμασία ώστε να είναι σε θέση να
συμβάλει στον μέγιστο δυνατό βαθμό
στις προσπάθειες του γενικού γραμμα-
τέα των Ηνωμένων Εθνών για επανέναρξη
των διαπραγματεύσεων.

«Η Κύπρος δεν μπορεί πια να είναι διαι-
ρεμένη. Η διαίρεση δεν μπορεί ποτέ να εί-
ναι η λύση. Η σύνθεση είναι μόνο η λύση
για μια ενωμένη Ευρώπη, για έναν ειρηνι-
κό κόσμο», ήταν το μήνυμα του Έλληνα
υπουργού Εξωτερικών Γιώργου Γεραπε-
τρίτη προτού φτάσει στην ελβετική πόλη.
«Η Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως ήδη έχει
συμφωνηθεί, θα πρέπει να είναι ενεργώς
παρούσα στην επίλυση του Κυπριακού, στο
πλαίσιο των Ψηφισμάτων του Συμβουλίου
Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων
Εθνών», τόνισε ο επικεφαλής της ελληνι-
κής διπλωματίας.

Αμετακίνητος ο Τατάρ
Η Ευρωπαϊκή Ένωση θα εκπροσωπηθεί

με την επικεφαλής του τμήματος Κυπρια-
κού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Τζούλια
Μπερτεζόλο. Η αφετηρία όμως των συζη-
τήσεων δεν ξεκινά από το ίδιο σημείο για
όλα τα εμπλεκόμενα μέρη. Ο Τουρκοκύ-
πριος ηγέτης Ερσίν Τατάρ δήλωσε χαρα-
κτηριστικά ότι η επιδίωξη λύσης στη βάση
της ομοσπονδίας «είναι μάταιη» και τόνισε
πως στην άτυπη διάσκεψη της Γενεύης η
τουρκοκυπριακή πλευρά θα καταστήσει
σαφές ότι «δεν υπάρχει κοινό έδαφος» με

την ελληνοκυπριακή πλευρά. Ο κ. Τατάρ
ανέφερε ότι «δεν πρέπει να σπαταληθεί
περισσότερος χρόνος αναζητώντας λύση
στη βάση της ομοσπονδίας», καθώς, σύμ-
φωνα με τον ίδιο, η συγκεκριμένη διαδικα-

σία «έχει εξαντληθεί και δεν αντα-
νακλά τη συναίνεση των δύο
πλευρών».

Αναφερόμενος στο Κυπριακό,
υποστήριξε ότι οι διαπραγματεύ-
σεις από το 1968 μέχρι σήμερα

δεν απέδωσαν αποτελέσματα «λό-
γω της αρνητικής στάσης της ελλη-

νοκυπριακής πλευράς». Επικαλέστηκε το
δημοψήφισμα για το Σχέδιο Ανάν και τις
συνομιλίες στο Κραν Μοντανά ως παρα-
δείγματα που, κατά την άποψή του, αποδει-
κνύουν ότι μια ομοσπονδιακή λύση δεν εί-
ναι εφικτή.

Ο Τουρκοκύπριος ηγέτης ισχυρίστηκε
ότι η ελληνοκυπριακή αντίληψη για την
ομοσπονδία «περιλαμβάνει την κατάργηση
των εγγυήσεων της Τουρκίας, την απομά-
κρυνση των τουρκικών στρατευμάτων και
τη μετατροπή των Τουρκοκυπρίων σε μει-
ονότητα». Σύμφωνα με τον ίδιο, αυτά τα ση-
μεία «δεν είναι αποδεκτά».

Ερωτήματα από τον Γκουτέρες
Ο γενικός γραμματέας των Ηνωμένων

Εθνών Αντόνιο Γκουτέρες θα δώσει τόσο
στις δύο πλευρές όσο και στις τρεις εγγυή-
τριες δυνάμεις συγκεκριμένα ερωτήματα
ζητώντας συγκεκριμένες απαντήσεις γρα-
πτώς. Αυτό γίνεται ώστε να περιοριστεί στο
ελάχιστο η δυνατότητα της τουρκικής
πλευράς να επικαλεστεί την υποτιθέμενη
άρνηση του Τουρκοκύπριου ηγέτη. Άλλω-
στε μια αποτυχία θα δημιουργήσει ένα
ακόμα πρόβλημα στη διεθνή κοινότητα που
ήδη ασχολείται, έχοντας ως προτεραιότη-
τες το Ουκρανικό και τον πόλεμο στη Μέση
Ανατολή.

Η κυπριακή κυβέρνηση πάντως έχει
ενημερώσει τις ξένες διπλωματικές αντι-
προσωπείες για τις εξελίξεις. Σύμφωνα με
αρμόδιες πηγές, πέραν των εξελίξεων στο
Κυπριακό, στο περιθώριο της πενταμερούς
αναμένεται να τεθούν και το ζήτημα του
καλωδίου της ηλεκτρικής διασύνδεσης
Ελλάδας - Κύπρου και οι τουρκικές αντι-
δράσεις για το έργο.

Επίσης, αναμένεται ενδεχομένως και μια
διμερής συνάντηση Γεραπετρίτη - Φιντάν
με θέμα το Ανώτατο Συμβούλιο Συνεργα-
σίας, Ελλάδας - Τουρκίας που θα πραγμα-
τοποιηθεί τον Απρίλιο στην Άγκυρα. Αν πά-
νε όλα καλά στις σημερινές διαβουλεύ-
σεις, ο Κυριάκος Μητσοτάκης μπορεί να
έχει συνάντηση με τον Ταγίπ Ερντογάν πριν
από το Πάσχα.

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

Σε κοινή γραμμή Αθήνα και Λευκωσία στην άτυπη διάσκεψη 
για την επανέναρξη των διαπραγματεύσεων - 

«Η διαίρεση δεν μπορεί ποτέ να είναι η λύση», το μήνυμα Γεραπετρίτη

ΠΕΝΤΑΜΕΡΗΣ ΣΤΗ ΓΕΝΕΥΗ
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T
ο τελευταίο διάστημα τα Μέσα Ενημέρωσης
έχουν επικεντρωθεί στο να αναφέρουν σε καθη-
μερινή βάση τον αριθμό των τροχαίων θανατη-

φόρων δυστυχημάτων που συμβαίνουν στη χώρα, δημι-
ουργώντας την αίσθηση ότι δημιουργήθηκε μια επεί-
γουσα κατάσταση. Η αλήθεια είναι ότι δυστυχώς αυτή η
συνθήκη δεν είναι πρόσφατη. Για παράδειγμα, οι νεκροί
λόγω τροχαίων δυστυχημάτων το 2023 ανήλθαν στους 621, αριθμός που ισοδυναμούσε με 52 θα-
νάτους στον δρόμο τον μήνα. Μεγάλος αριθμός για ένα κράτος των -κάτι παραπάνω από-
10.000.000 κατοίκων.

Όμως, σε αυτό το φαινόμενο, που επαναλαμβάνεται χρόνια, η μεγάλη ανησυχία των παρουσια-
στών δεν είναι ο θάνατος ή η διερεύνηση των παραγόντων που δεν έχει δημιουργηθεί ακόμα η ορ-
θή κυκλοφοριακή αγωγή, αλλά πετάνε έναν «μπαμπούλα» στη γωνία για να δημιουργηθεί τρόμος
απέναντι στην οδηγική ασυδοσία. Και ποιος είναι αυτός ο μπαμπούλας; Η αναπηρία!

Όντας ένας άνθρωπος που έχω και την ταυτότητα του αναπήρου, δεν αντέχω να χρησιμοποιείται
η συνθήκη της αναπηρίας ως το φόβητρο της ασφάλτου. «Πρόσεχε πώς οδηγείς γιατί θα γίνεις ανά-
πηρος» είναι το νόημα που προκύπτει μετά το ρεπορτάζ, και στη συνέχεια αυτό που εννοείται αλλά
δεν λέγεται, «η ζωή σου θα καταστραφεί». Με αυτή τη νοοτροπία, χωρίς καμία ενσυναίσθηση ή
πραγματική κατανόηση της αναπηρίας, υποβαθμίζεται μια ολόκληρη κοινωνική ομάδα σε ένα απλό
εργαλείο εκφοβισμού.

Ναι, αν τραυματιστείς σοβαρά, η ζωή σου θα αλλάξει και θα λειτουργείς με διαφορετικό τρόπο.
Όμως δεν είναι το τέλος της ζωής αλλά το ξεκίνημα μιας νέας. Ίσως με σωματικά προβλήματα.
Ωστόσο, για αυτό δεν ευθύνεται το αμαξίδιο αλλά η αντίληψη της κοινωνίας μπροστά σε αυτήν την
εικόνα. Η διαμόρφωση του τρόπου που κινούμαστε μέσα στην καθημερινότητα. Και αυτά τα κοινω-
νικά εμπόδια κάνουν την αναπηρία, όχι οι σωματικές βλάβες.

Η αναπηρία λοιπόν δεν είναι τιμωρία, ούτε καταδίκη. Είναι μια συνθήκη ζωής που δεν πρέπει να

παρουσιάζεται ως κάτι αρνητικό ή κάτι που πρέπει να φο-
βόμαστε. Αντίθετα, η κοινωνία χρειάζεται να καταλάβει
πως η αναπηρία είναι ένα αναπόσπαστο μέρος της αν-
θρώπινης ποικιλομορφίας και η ζωή των ανάπηρων αν-
θρώπων είναι γεμάτη ευκαιρίες, δυνατότητες και προ-
οπτικές, όπως του οποιουδήποτε ανθρώπου.

Αυτό που θα έπρεπε πραγματικά να μας φοβίζει δεν εί-
ναι η πιθανότητα να γίνουμε ανάπηροι, αλλά το γεγονός ότι ζούμε σε μια χώρα που συνεχίζει να αν-
τιμετωπίζει την αναπηρία ως το χειρότερο δυνατό σενάριο ζωής. Αυτός είναι ο πραγματικός μπαμ-
πούλας που περιμένει στη γωνία: η προκατάληψη, η άγνοια και η περιθωριοποίηση.

Αντί να χρησιμοποιούμε την αναπηρία ως φόβητρο, είναι πιο αποτελεσματικό και πιο δίκαιο να
μιλήσουμε σοβαρά και υπεύθυνα για την ανάγκη δημιουργίας ενός ασφαλέστερου οδικού δικτύου,
για την κυκλοφοριακή εκπαίδευση από μικρή ηλικία, και για την εφαρμογή αυστηρών κανόνων
που προστατεύουν τη ζωή όλων των πολιτών. Δεν είναι λύση η τρομοκρατία, αλλά η πρόληψη, η εκ-
παίδευση και η υπευθυνότητα.

Οφείλουμε να πάψουμε να χρησιμοποιούμε τη ζωή ενός ανάπηρου ανθρώπου ως παράδειγμα
«χαμένης ζωής» ή ως μια τραγωδία που πρέπει οπωσδήποτε να αποφευχθεί. Αντί για φράσεις εκ-
φοβισμού, είναι πολύ σημαντικότερο να δώσουμε τον λόγο σε επαγγελματίες που είναι και ανάπη-
ροι, όχι για να μιλήσουν για την αναπηρία τους, αλλά για να τοποθετηθούν δημόσια ως ειδικοί σε
θέματα που αφορούν όλους. Η δημόσια συζήτηση χρειάζεται τις φωνές τους, γιατί έτσι η κοινωνία
θα κατανοήσει πως η αναπηρία είναι μία από τις πολλές ταυτότητες που φέρουν οι πολίτες της.

Ας σταματήσουμε να κρύβουμε πίσω από τον μπαμπούλα της αναπηρίας την αποτυχία μας ως
κοινωνία να αντιμετωπίσουμε το πραγματικό πρόβλημα: την οδηγική παιδεία, την ασφάλεια των
δρόμων, την ευθύνη των οδηγών. Η αναπηρία δεν είναι η τιμωρία που περιμένει στο τέλος της επι-
κίνδυνης οδήγησης. Είναι ώρα να πούμε τα πράγματα με το όνομά τους και να μη χρησιμοποιούμε
τους αναπήρους ως τον εύκολο και φτηνό εκφοβισμό που βολεύει μια επιφανειακή συζήτηση.

ΣΤΕΛΙΟY ΚΥΜΠΟΥΡΟΠΟΥΛΟΥ
Πρώην ευρωβουλευτής της ΝΔ, ψυχίατρος
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Ο μπαμπούλας στη γωνία

** Λόγος συμβουλευτικός και προτρεπτικός
προς τους νέους από την πρώην Πρόεδρο της
Ελληνικής Δημοκρατίας κ. Κατερίνα Σακελλα-
ροπούλου.

«Πώς να κρυφτείς απ’ τα παιδιά, έτσι κι αλ-
λιώς τα ξέρουν όλα»

Δεν μπορεί να τα ξέρουν όλα οι νέοι. Ιδιαίτερα
δεν μπορούν να γνωρίζουν έννοιες που είναι
φορτισμένες με πολλά σημαινόμενα. Σε αυτές
ανήκουν και η πατρίδα ή άλλως πως η χώρα
μας. Η δυσκολία κατανόησης καθίσταται πιο με-
γάλη αν κάποιος ζητήσει από έναν νέο να περι-
γράψει «τον τρόπο με τον οποίο μπορεί κάποιος
να την προστατέψει».

Σε μια τέτοια ερώτηση κλήθηκε να απαντήσει
η πρώην Πρόεδρος της Ελληνικής Δημοκρα-
τίας, κ. Κατερίνα Σακελλαροπούλου πριν την
αποχώρησή της από το Προεδρικό αξίωμα. 

Η απάντησή της ενέχει στοιχεία συμβουλευ-
τικού-παραινετικού λόγου αλλά και προτρεπτι-
κού συνάμα και σκόπιμο θα ήταν μία σημειολο-
γική επεξεργασία αυτής της απάντησης για να
ανιχνεύσουμε όχι μόνον τους βασικούς άξονές
της αλλά και τα υπόρρητα νοήματα που εμπε-
ριέχει.

Το δομικό στοιχείο που καθιστά την απάντη-
ση ενδιαφέρουσα είναι ότι δεν εμπεριέχει στοι-
χεία «κατηχητικού λόγου», όπως συνηθιζόταν
παλιά από τους πρεσβύτερους όταν συμβού-
λευαν τους νέους.

Σε ένα άλλο επίπεδο διευκρινίζεται με ξεχω-
ριστό τρόπο η πολύπαθη έννοια πατριωτισμός
γιατί αποσυνδέεται από τα κούφια λόγια και τις
υπόγειες εθνικιστικές μεγαλοστομίες.

Ειδικότερα ο πατριωτισμός προϋποθέτει την
ανάδειξη του κοινού καλού ως οντολογικά αξιο-
λογικά πρότερον και ανώτερον.

Η έννοια είναι ενταγμένη στο ευρύτερο γεω-
γραφικό και πολιτιστικό οικοδόμημα της Ευρώ-
πης και με ό,τι αυτή εμπεριέχει στο σώμα της ως
πολιτιστική και ιστορική κατάκτηση (ανοιχτή
κοινωνία, η συμπερίληψη και η ενσυναίσθηση).

Στο νοηματικό κέλυφος του πατριωτισμού
ανευρίσκεται και η ιδιότητα του πολίτη με τη ριζι-
κή έννοια του όρου (ενημέρωση > συμμετοχή >
ευθύνη). Δηλαδή, ο πολίτης με την αρχαιοελλη-
νική έννοια του όρου, γνωστός και ως Homo
Politicus.

Βασική, επίσης, παράμετρος του πατριωτι-
σμού είναι και η διεύρυνση των οριζόντων ως
προϋπόθεση για την κατανόηση και προσαρμογή
στα νέα παγκόσμια δεδομένα.

Ωστόσο, το νοηματικό φορτίο του πατριωτι-
σμού, σύμφωνα πάντα με την πρώην Πρόεδρο
της Ελληνικής Δημοκρατίας, είναι ή πρέπει να εί-
ναι εμπλουτισμένο και με τη γνώση της εθνικής
μας Ιστορίας σε όλες της τις εκδοχές (επιτυχίες
και αποτυχίες). Κι αυτό γιατί η Ιστορία μας ενοι-

κεί στα υπόγεια δώματα της ατομικής και συλλο-
γικής μας ταυτότητας.

Στον sui generis ορισμό του πατριωτισμού η κ.
Σακελλαροπούλου και στο «Τι σημαίνει σήμερα
να αγαπάς και να προστατεύεις τη χώρα σου;»
προσθέτει ως ευχή ή προτροπή και τα «ων ουκ
άνευ» γνωρίσματα του νέου ανθρώπου, δηλαδή
«τη δύναμη και την αισιοδοξία της δημιουργίας
και της αλλαγής».

Συμπληρωματικά τονίζεται πως αναγκαία
συνθήκη για όλα τα παραπάνω είναι η «εθνική
ενότητα» και η αποφυγή των «διχασμών» καθώς
και ο εξοστρακισμός κάθε ιδέας για «απομονω-
τισμό».

* Ακολουθεί η σχετική ερώτηση και η απάντη-
ση, όπως δημοσιεύτηκαν στο «ΒΗΜΑ της ΚΥΡΙΑ-
ΚΗΣ, 9/3/2025). 

«Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να σας μεταφέρω
ένα ερώτημα που έγινε αντικείμενο συζήτησης
σε μια παρέα νέων ανθρώπων. Τι σημαίνει σή-
μερα να αγαπάς και να προστατεύεις τη χώρα
σου; Είμαι βέβαιος πως εάν είχαν την ευκαιρία

θα σας ρωτούσαν. Τι θα τους απαντούσατε;».
«Είναι πάντοτε μια πρόκληση να μιλάς με τους

νέους. Τι θα τους έλεγα; 
Πως αγαπώ και προστατεύω τη χώρα μου ση-

μαίνει να μετακινώ το βλέμμα από το “εγώ” στο
“εμείς”, να σκέφτομαι συλλογικά και να επιδιώ-
κω το κοινό καλό. Δεν είναι πάντα εύκολο, καθώς
συχνά εγκλωβιζόμαστε στα ατομικά μας συμφέ-
ροντα. Ο σύγχρονος ωστόσο πατριωτισμός δεν
είναι στείρος συναισθηματισμός, αλλά ενεργή
στάση ζωής.

Βασίζεται στην ελληνική και ευρωπαϊκή μας
ταυτότητα, στην ανοιχτή κοινωνία, τη συμπερίλη-
ψη και την ενσυναίσθηση. Αγαπώ τη χώρα μου
σημαίνει ότι νοιάζομαι για τον δημόσιο χώρο,
προστατεύω το περιβάλλον, συμμετέχω στα κοι-
νά, ενημερώνομαι και αναλαμβάνω την ευθύνη
μου ως πολίτης. Είναι η πίστη σε μια κοινή πορεία
προς την πρόοδο, μακριά από διχασμούς και
απομονωτισμούς.

Σημαίνει επίσης να διευρύνω τους ορίζοντές
μου, να κατανοώ τις προκλήσεις της εποχής και
να υπερασπίζομαι τη φιλελεύθερη δημοκρατία,
ιδίως όταν αυτή δοκιμάζεται. Η ιστορία μας, οι
επιτυχίες και οι αποτυχίες μας είναι αναπόσπα-
στο κομμάτι της συλλογικής και ατομικής μας
ταυτότητας. Αν την αγνοούμε ή την αντιμετωπί-
ζουμε με αδιαφορία, δεν βλάπτουμε μόνο το σύ-
νολο, αλλά και τους εαυτούς μας.

Γνωρίζω ότι οι νέες γενιές μεγαλώνουν σε ένα
περιβάλλον γεμάτο αβεβαιότητα και προκλήσεις.
Όμως, δεν πρέπει να χάνουν την ελπίδα και τις
προσδοκίες τους. Η νεότητα έχει μέσα της τη δύ-
ναμη και την αισιοδοξία της δημιουργίας και της
αλλαγής και πάνω σε αυτήν στηρίζεται το μέλλον
του τόπου».

του
Ηλία 

Γιαννακόπουλου

Φιλόλογος
Blog ΙΔΕΟπολις

«Τι σημαίνει σήμερα να αγαπάς και να προστατεύεις τη χώρα σου;» 
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M
ε το διεθνές οικονομικό περιβάλλον να παραμένει ρευ-

στό, ο τομέας των logistics έχει επιδείξει από την πανδη-

μία και εντεύθεν μια αξιοπρόσεκτη προσαρμοστικότητα

στα νέα δεδομένα που δημιούργησαν η εξάπλωση του ηλεκτρονι-

κού εμπορίου αλλά και οι δυσκολίες που εμφανίστηκαν στους

κόμβους διασποράς των εμπορευμάτων και φυσικά στο «τελευ-

ταίο μίλι». Είναι προφανές ότι, όπως και άλλοι κλάδοι, ο τομέας των

logistics έχει να αντιμετωπίσει μια σειρά νέων προκλήσεων που

σχετίζονται πάντα με τη βιωσιμότητα πρωτίστως και δευτερευόν-

τως με την ανταγωνιστικότητα και την κερδοφορία. Με τα νέα δε-

δομένα, η καινοτομία ως θεωρία έχει υπεισέλθει στον τομέα που

αναζητά καινοτόμες προτάσεις, η υλοποίηση των οποίων

θα συνεισφέρουν στη βιωσιμότητα άρα και στην ανταγωνι-

στικότητα των επιχειρήσεων. Τα καινοτόμα συστήματα

διαχείρισης στόλου οχημάτων αλλά και διαχείρισης απο-

θηκευτικών χώρων σε συνάρτηση με τις υπηρεσίες ψη-

φιακού μετασχηματισμού δημιουργούν ένα νέο πλαίσιο

μέσα στο οποίο οι επιχειρήσεις ανεξαρτήτως μεγέθους

καλούνται να κινηθούν.

Η μεγάλη πρόκληση πάντα είναι όλοι οι «κρίκοι» της

εφοδιαστικής αλυσίδας και των logistics να κινηθούν με

την ίδια ταχύτητα προς την κατεύθυνση του εκσυγχρονι-

σμού, καθώς σε διαφορετική περίπτωση είναι προφανές

ότι θα δημιουργηθούν σοβαρά προβλήματα. Σήμερα η μό-

νη σταθερά είναι ότι το διεθνές εμπόριο αναζητά για τη δια-

μετακόμιση των εμπορευμάτων την ταχύτερη διαδρομή και τη φθη-

νότερη, με τον τομέα των logistics να πιέζεται «αμφίπλευρα» τόσο

από τις εισαγωγικές και εξαγωγικές επιχειρήσεις όσο και από τον

τελικό καταναλωτή, ο οποίος απαιτεί, με την άνεση που του δίνουν

το πληκτρολόγιο και η οθόνη του υπολογιστή του, το προϊόν που πα-

ρήγγειλε να το έχει στην πόρτα του κατά το δυνατόν μέσα στο επό-

μενο 24ωρο. Το τελευταίο έχει εν πολλοίς καταστεί εφικτό, αλλά πί-

σω από αυτήν τη «νέα» πραγματικότητα η εφοδιαστική αναγκάστη-

κε να αλλάξει τα δεδομένα ως προς τις επιλογές των κόμβων απο-

θήκευσης και διασποράς, σηματοδοτώντας μια κοσμογονική αλλα-

γή, ο κύκλος της οποίας δεν έχει κλείσει.

Η «δύναμη» του πελάτη επίσης ήταν καταλυτική για το γεγονός

ότι πολλές επιχειρήσεις που παράγουν αγαθά είδαν τις πωλήσεις

τους, ηλεκτρονικές και μη, να «ανεβοκατεβαίνουν» ανάλογα με την

ταχύτητα της διανομής των εμπορευμάτων μέχρι τον τελικό κατα-

ναλωτή, ο οποίος και προσδιόρισε μια νέα παράμετρο στην ανταγω-

νιστικότητα τόσο των επιχειρήσεων παραγωγής αγαθών όσο και

των επιχειρήσεων των logistics. Σε πολλές των περιπτώσεων είδα-

με το ίδιο προϊόν με παρεμφερή τιμή να «αλλάζει πωλητή», καθώς ο

πελάτης επέλεξε με γνώμονα την ταχύτητα παράδοσης. Και αυτό

άλλαξε τα δεδομένα στο πεδίο των συνεργασιών των

επιχειρήσεων παραγωγής αγαθών με τις επιχειρήσεις

των logistics.

Σε ευρωπαϊκό επίπεδο είδαμε τα inland ports να δια-

δραματίζουν σημαίνοντα ρόλο στο νέο «καθεστώς» στο

οποίο έχει εισέλθει η εφοδιαστική, με τις σιδηροδρομι-

κές μεταφορές να «κλέβουν» τον πρωταγωνιστικό ρόλο

από τα πλοία μεταφοράς εμπορευματοκιβωτίων και τα

λιμάνια, που έχουν πλέον μεν να διαχειριστούν τους με-

γάλους όγκους που καταπλέουν με τα πλοία αλλά να δια-

σπείρουν δε τα εμπορεύματα προωθώντας αυτά στα in-

land ports.

Και αν σε ευρωπαϊκό επίπεδο συντελείται κοσμογο-

νία στις συνδυασμένες μεταφορές και τα logistics, δυ-

στυχώς η ελληνική πραγματικότητα υπολείπεται των τα-

χυτήτων σε σύγκριση με τις Ισπανία, Γαλλία, Ιταλία και Γερμανία,

Ολλανδία στον Βορρά, οι οποίες έχουν προωθήσει στον μέγιστο

βαθμό τις σιδηροδρομικές διασυνδέσεις θαλάσσιων λιμένων με τα

inland ports, παρέχοντας την ταχύτητα μεταφοράς αλλά και τις εν

συνεχεία διασπορές με φορτηγά οχήματα στις τοπικές αγορές.

Με βάση τα νέα δεδομένα, στην Ελλάδα πρέπει να επιταχύνουμε

τις διαρθρωτικές και άλλες αλλαγές και μάλιστα σε τέτοιο βαθμό

ώστε να μην καταστούμε ο «αδύναμος κρίκος» σε μια αλυσίδα που

έχει ταχύτητα και δυναμική. Είναι η ώρα να εγκαταλείψουμε τις

ατέρμονες συζητήσεις και τους επί χάρτου σχεδιασμούς που κατα-

σπατάλησαν εικοσαετείς και πλέον χρονικούς «κύκλους» για θέ-

ματα που άλλες ευρωπαϊκές χώρες ξεπέρασαν σε χρονικό διάστη-

μα διετίας. Συζητήσαμε 22 χρόνια τη σύνδεση του λιμανιού του Πει-

ραιά με το σιδηροδρομικό δίκτυο, σχεδόν 20 χρόνια συζητάμε τη

σύνδεση του λιμανιού της Αλεξανδρούπολης και του σιδηροδρομι-

κού άξονα της Εγνατίας και κοντά μια συναπτή δεκαετία τη σύνδεση

του σιδηροδρομικού άξονα της Αλεξανδρούπολης με το βουλγαρι-

κό σιδηροδρομικό δίκτυο και τις γεωπολιτικές και άλλες ωφέλειες

που θα προκύψουν.

Στην ελληνική πραγματικότητα φαίνεται επίσης ότι αργήσαμε να

συνειδητοποιήσουμε στο επιχειρησιακό πεδίο τη δυναμική που

έκρυβαν και κρύβουν τα πολυθρύλητα «εμπορευματικά πάρκα».

Πολύ δε περισσότερο καθυστερήσαμε να αντιληφθούμε την αξία

των αποθηκευτικών χώρων και της ανάπτυξής τους με βάση τα νέα

δεδομένα, δηλαδή τα ψηφιακά δεδομένα που προέκυψαν ως ανα-

γκαιότητα από την πανδημία και εντεύθεν. Σήμερα στην ευρύτερη

περιοχή του Θριασίου πεδίου εξελίσσεται μια «σιωπηλή κοσμογο-

νία», καθώς ήδη η εγκατάσταση με τις σιδηροδρομικές, τις οδικές

αλλά και τις λιμενικές καλύψεις της έχει προκαλέσει το ενδιαφέρον

μεγάλων επενδυτικών σχημάτων. Μην ξεχνάμε ότι η γειτνίαση με

τα λιμάνια της Ελευσίνας και του Πειραιά αλλά και η σιδηροδρομική

σύνδεση με τον άξονα Πειραιά - Θεσσαλονίκης παράγουν νέα δε-

δομένα που θα ανανεώσουν το real estate των logistics τόσο σε το-

πικό όσο και σε υπερτοπικό επίπεδο. Βέβαια πάντα σοβαρή προ-

ϋπόθεση για να μην πάει χαμένη άλλη μία ευκαιρία αλλά και τόσες

επενδύσεις αποτελεί η συνολική βελτίωση του «πολύπαθου» σιδη-

ροδρομικού άξονα Πειραιά - Θεσσαλονίκης.

Όταν οι διελεύσεις από την Ερυθρά Θάλασσα «επιστρέψουν»

στην προ Χούθι εποχή, ο Πειραιάς και το Θριάσιο θα κληθούν να

διαχειριστούν όγκους φορτίων με προορισμό την Κεντρική και

Ανατολική Ευρώπη, στη βάση της φιλοσοφίας, όπου το διεθνές εμ-

πόριο αναζητά την ταχύτερη και οικονομικότερη επιλογή. Κατά συ-

νέπεια αν δεν θέλουμε να χάσουμε και αυτή την ευκαιρία, πρέπει να

σπεύσουμε και τα συναρμόδια υπουργεία να προβούν άμεσα στις

αναγκαίες ρυθμίσεις ώστε ο τομέας των logistics να ανταποκριθεί

στα νέα δεδομένα του διεθνούς εμπορίου. Η προσαρμογή στα νέα

δεδομένα οδηγεί τα logistics σε λύσεις ανάγκης και από πρακτικές

«Just in time» σε πρακτικές «Just in case». Δεν αρκούν λοιπόν οι

καλές προθέσεις, αλλά η σχηματοποίηση άμυνας στις επιθετικές

πρακτικές, απ’ όπου και αν αυτές προέρχονται. Η εφοδιαστική αλυ-

σίδα απαιτεί εγρήγορση και ο χρόνος αντίδρασης είναι λίγος. 
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Τα διεθνή δεδομένα απαιτούν εγρήγορση
της εφοδιαστικής αλυσίδας

Η
διαχείριση τουριστικών προορισμών
και η ανάπτυξη των τοπικών κοινω-
νιών αποτελούν κρίσιμους παράγον-

τες για τη βιώσιμη ανάπτυξη και την ευημερία
των περιοχών που βασίζονται στον τουρισμό.
Η σωστή διαχείριση εξασφαλίζει την ισορρο-
πία ανάμεσα στην οικονομική ανάπτυξη, την
προστασία του περιβάλλοντος και τη διατήρη-
ση της πολιτιστικής κληρονομιάς.

Διαχείριση τουριστικών προορισμών

Η διαχείριση προορισμών περιλαμβάνει τον σχε-
διασμό, την οργάνωση και την προώθηση τουριστι-
κών προϊόντων με στόχο τη βιώσιμη ανάπτυξη. Κύ-
ριες στρατηγικές περιλαμβάνουν:

1. Βιώσιμη ανάπτυξη
Προστασία φυσικών πόρων: Ορθή διαχείριση

φυσικών τοπίων και περιβαλλοντικών πόρων για
την αποφυγή της υπερτουριστικοποίησης. Πολιτι-
στική διατήρηση: Προστασία και ανάδειξη τοπικής
πολιτιστικής κληρονομιάς. Διαχείριση επισκε-

πτών: Έλεγχος του αριθμού των επι-
σκεπτών σε ευαίσθητες περιοχές για
αποφυγή φθοράς.

2. Σχεδιασμός υποδομών

Ανάπτυξη βιώσιμων υποδομών (πχ,
πράσινα ξενοδοχεία, φιλικές προς το
περιβάλλον μεταφορές). Βελτίωση των
υποδομών (δρόμοι, λιμάνια, αεροδρό-
μια) χωρίς να διαταράσσεται το φυσικό
περιβάλλον.

3. Προώθηση τοπικών προϊόντων και

πολιτισμού

Ανάδειξη τοπικών προϊόντων, γα-
στρονομίας και παραδόσεων μέσα από
φεστιβάλ και πολιτιστικές εκδηλώσεις.
Υποστήριξη τοπικών επιχειρήσεων και
συνεταιρισμών.

4. Ψηφιακή προώθηση και καινοτομία
Ανάπτυξη ψηφιακών πλατφορμών για την προ-

ώθηση των προορισμών. Χρήση σύγχρονων τεχνολο-
γιών (πχ, εφαρμογές για τουριστικές πληροφορίες).

Ανάπτυξη τοπικών κοινωνιών

Η τουριστική ανάπτυξη πρέπει να συμ-
βάλει στην ευημερία των τοπικών κοινοτή-
των:

1. Οικονομικά οφέλη

Ενίσχυση της τοπικής οικονομίας μέσω
της αύξησης της απασχόλησης και της
υποστήριξης τοπικών επιχειρήσεων. Εν-
θάρρυνση νεανικής επιχειρηματικότητας
στον τουριστικό τομέα.

2. Κοινωνική συμμετοχή και συνεργα-

σία
Ενίσχυση της συμμετοχής των τοπικών

κοινοτήτων στη λήψη αποφάσεων που
αφορούν την τουριστική ανάπτυξη. Συνερ-
γασία μεταξύ φορέων, επιχειρήσεων και
κατοίκων για την καλύτερη διαχείριση του

τουρισμού.
3. Εκπαίδευση και κατάρτιση
Εκπαίδευση των κατοίκων σε δεξιότητες που σχε-

τίζονται με τον τουρισμό (ξένες γλώσσες, φιλοξενία,

ψηφιακές δεξιότητες). Ενίσχυση της περιβαλλοντι-
κής ευαισθητοποίησης.

4. Προστασία πολιτιστικής ταυτότητας
Διατήρηση των παραδόσεων, των εθίμων και της

τοπικής πολιτιστικής ταυτότητας. Προώθηση αυθεν-
τικών εμπειριών για τους επισκέπτες.

Προκλήσεις και λύσεις

Υπερτουρισμός: Εφαρμογή στρατηγικών για τη
διασπορά των επισκεπτών σε λιγότερο γνωστούς
προορισμούς. Περιβαλλοντική υποβάθμιση: Επέν-
δυση σε βιώσιμες πρακτικές και πράσινες τεχνολο-
γίες. Κοινωνική ανισότητα: Διασφάλιση ότι τα οικο-
νομικά οφέλη του τουρισμού διαχέονται ισότιμα στην
κοινότητα.

Η επιτυχής διαχείριση προορισμών και η ανάπτυ-
ξη των τοπικών κοινωνιών απαιτούν στρατηγικό σχε-
διασμό, συνεργασία και προσήλωση στη βιωσιμότη-
τα. Μόνο με αυτό τον τρόπο μπορούν να εξασφαλι-
στούν μακροχρόνια οφέλη για όλους τους εμπλεκό-
μενους φορείς.
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Γ
ια πρώτη φορά στα τέσσερα και κάτι χρόνια θα κάνω κα-
τάχρηση μέρους της στήλης με την παράθεση ενός κει-
μένου-ανάρτηση στα social media ενός εκλεκτού φίλου

και συναδέλφου για τον Οδηγό «Ευ Πολιτεύεσθαι». Σας ευχαρι-
στώ για την κατανόηση:

«ΤΩΡΑ ΟΣΟ ΠΟΤΕ... ΕΥ ΠΟΛΙΤΕΥΕΣΘΑΙ
Η τραγωδία των Τεμπών ήταν το αποκορύφωμα όλων εκεί-

νων των ενδείξεων που από καιρό πριν προμήνυαν ότι δεν πάμε
καλά και ότι γρήγορα δεν θα συγκρουστούν μόνο κάποια τρένα
αλλά ίσως εκτροχιαστεί και η ίδια η χώρα.

Όποιος είχε μπει στις τουαλέτες του κεντρικότερου σταθμού
της χώρας -με την παλάμη στη μύτη για να μην εισπνεύσει τη
μυρουδιά της αδιαφορίας και της εγκατάλειψης- σίγουρα διαι-
σθανόταν το “τι μέλλει γενέσθαι”...

Εντάξει οι σταθμάρχες, εντάξει οι ελεγκτές, εντάξει οι μηχα-
νοδηγοί, εντάξει και οι καθαρίστριες, αλλά εμείς, ψηφίζοντας,
σε άλλους πιο μεγαλόσχημους εμπιστευθήκαμε τις τύχες μας
και τις ζωές των παιδιών μας.

Προς όλους αυτούς που διεκδικούν τα ηνία της χώρας, των
περιφερειών, των δήμων ή των κοινοτήτων, αλλά και ακόμη πε-
ρισσότερο προς όλους αυτούς που τους τα εμπιστευθήκαμε
ήδη προτείνω να σκύψουν ξανά στο αρχαιοελληνικό “ευ πολι-
τεύεσθαι”.

Χρήσιμος οδηγός, το ομώνυμο βιβλίο του φίλου και συνα-
δέλφου μου επικοινωνιολόγου Θανάση Παπαμιχαήλ*, γκουρού
της σύγχρονης πολιτικής επικοινωνίας, που μου το έχει προ-
σφέρει, με θερμή αφιέρωση, εδώ και καιρό, αλλά έκρινα ότι τώ-
ρα είναι η καλύτερη στιγμή να το παρουσιάσω.

Γιατί τώρα; Το λέω στον τίτλο. Τώρα περισσότερο από ποτέ
έχουμε την ανάγκη πολιτικών με αυξημένη την αίσθηση του “ευ
πολιτεύεσθαι”.

* Ο συγγραφέας Θανάσης Παπαμιχαήλ σε αυτό το βιβλίο δεν
δίνει μόνο συμβουλές για τη στρατηγική νίκη που αναμένει ο
κάθε υποψήφιος, αλλά συμβουλές που ανυψώνουν και το αί-
σθημα ευθύνης των εκλεγμένων για σωστή διακυβέρνηση.

Δεν το παρουσίασα προεκλογικά για να μην παρερμηνευ-
τεί... Τώρα όμως;

Γιάννης Σώκος
Συγγραφέας-επικοινωνιολόγος».
1. Τα πρώτα μαζικά συλλαλητήρια, της πάνω και κάτω πλατεί-

ας, παρήγαγαν πολιτικά αποτελέσματα που τα είδαμε και τα
νιώσαμε στην τσέπη μας. Αν συμβεί το ίδιο και με τα τωρινά
συλλαλητήρια, μέσα σε ένα ασταθές παγκόσμιο περιβάλλον, ο
Θεός να βάλει το χέρι Του για το τι θα συμβεί. Ο κίνδυνος ακραί-
ων πολιτικών φαινομένων θα είναι το μικρότερο κακό!

2. Στην πολιτική σκάλα, όσο ψηλά και αν είσαι, πάντα θα
υπάρχουν οι πιο πάνω που ζηλεύεις αλλά και οι πιο κάτω που
εύχονται να είναι στη θέση σου!

3. Η απόλυτα λογική εξέλιξη, όταν δεν υπάρχει δεύτερος να
διαδεχτεί τον πρώτο, είναι σύμφωνα με τις δημοσκοπήσεις ο
«κανένας» που έρχεται να καλύψει το κενό. Είναι το όνομα που
κάνει γκελ στους πολίτες-ψηφοφόρους, αν και δεν γνωρίζουν
τα πολιτικά προσόντα και το ηγετικό εκτόπισμά του!

4. Η πρωτοφανής κινητοποίηση των πολιτών για τα Τέμπη
πριν από λίγες μέρες προβληματίζει ολόκληρο το πολιτικό μας
σύστημα αλλά και τους δημοσκόπους. Από πού προήλθε αυτό
το ρεύμα που κατέκλυσε πλατείες και δρόμους και το περίεργο
είναι όσο και αν προσπάθησαν να το μετρήσουν, οι πολίτες δεν
απαντούν ποτέ σε «συστημικές» έρευνες!

5. Σήμερα η καλύτερη πολιτική «επένδυση» των κομμάτων
της αντιπολίτευσης είναι το δράμα των Τεμπών και οι συγγενείς
των θυμάτων να παίζουν τον ρόλο των μετοχών;

6. Ο πληθωρισμός των παροχών που άκριτα προσφέρουν τα
κόμματα της αντιπολίτευσης καθυστερεί σε μεγάλο βαθμό την
επιστροφή στην κανονικότητα μιας καθημαγμένης κοινωνίας
από τις επιπτώσεις της λιτότητας. Στην κυριολεξία είναι εξω-
πραγματικές υποσχέσεις. Το φλερτ με τα μνημόνια ακολουθεί.

7. Πολύ συχνά ακούγεται η φράση «πήραμε το μήνυμα» από
πρωτοκλασάτους πολιτικούς. Συνήθως τα μηνύματα πάντα
στέλνονται από τον λαό είτε μέσα από συλλαλητήρια είτε μέσα
από κάλπη. Και όλοι γνωρίζουμε ότι δεν χρειάζεται να γίνει
αποκρυπτογράφηση ενός λαϊκού μηνύματος. Είναι απλό και
εύληπτο, απλώς δεν γνωρίζουμε αν οι παραλήπτες το λαμβά-
νουν υπ’ όψιν.

8. «Πρόδηλον πεπρωμένο», κάτι που προφανώς θα αποδο-
θεί στην τύχη ή στη μοίρα, είναι πολλές από τις αποφάσεις των
ηγετών που δεν γνωρίζουν από στρατηγική και αγνοούν τις δη-
μοσκοπήσεις.

9. Πολλές φορές μια «διαβολοβδομάδα» την ακολουθούν
και άλλες με αποτέλεσμα να έχουμε και «διαβολομήνα» ή και
περισσότερους.

10. Η μετάθεση της ευθύνης από έναν ηγέτη με τη φράση
«κάποιος φταίει», πλην του ίδιου, είναι ασυγχώρητο λάθος. Το
ψάρι «βρομάει» απ’ το κεφάλι σύμφωνα με τη λαϊκή ρήση.

11. Η νεολαία από 17-24 ετών δεν είναι μεγάλη εκλογική δύ-
ναμη σε αριθμό ψηφοφόρων αλλά έχει μεγάλη δυναμική για να
φέρει τις όποιες αλλαγές χρειάζονται!

Περισσότερα tips θα βρείτε στον Οδηγό Πολιτικής Επικοινω-
νίας «Ευ Πολιτεύεσθαι» 333+1 tips. Για παραγγελίες και περισ-
σότερες διευκρινίσεις επικοινωνήστε στο email: gram-
mateia@nkmediagroup.gr ή στα τηλέφωνα 2109568066,
6932266217. 
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Tιπ πολιτικής επικοινωνίαςΚάθε Τρίτη

Κ
υκλοφορούν πολλά μηνύματα από ποικιλώνυμους αποστολείς
(μ η ν υ μ α τ ί ε ς - μ η ν υ μ α τ ο δ ό τ ε ς) που τα αποστέλλουν σε
διάφορους μ η ν υ μ α τ ο λ ή π τ ε ς - μ η ν υ μ α τ ο δ έ κ τ ε ς με

αμφιλεγόμενη, αδιευκρίνιστη υιοθέτηση-αποδοχή των μη-
νυμάτων. Οι περισσότεροι μ η ν υ μ α τ ο λ ή π τ ε ς διατείνον-
ται πως «πήραν το μήνυμα». Θετικό! Όμως, δεν έχει τόση
σημασία η λήψη όσο το τι θα κάνει κανείς, πώς/πόσο θα το
αξιολογήσει και κατά πόσο θα το αξιοποιήσει επ’ ωφελεία
του ιδίου αλλά και του κοινωνικού συνόλου. Συνηθέστατη η
γνωστή δήλωσή του «πήρα/πήραμε το μήνυμα», είναι τυπι-
κή, επικοινωνιακή και βαθύτατα υποκριτική. Ιδίως όταν οι
λήπτες/αποδέκτες είναι οι κομματοπολιτικοί παράγοντες.
Ποτέ -εκτός από ευχολόγια και έωλες υποσχεσιολογίες-
δεν αλλάζουν ουσιαστικά στάση και πολιτικές. Εδώ και δε-
καετίες διαπιστώνω τα ίδια φαινόμενα/αντιδράσεις όταν
συμβαίνουν σοβαρά γεγονότα. Σχεδόν όλοι που αναλύου-
με, γράφουμε στα έντυπα ή ηλεκτρονικά ΜΜΕ ή εκείνοι
που εμφανίζονται στα τηλεπάνελ ασχολούνται με το τι είπαν
ότι θα κάνουν οι εκάστοτε κυβερνώντες… απ’ εδώ και πέρα (!). Ελάχι-
στους απασχολεί και η ουσιαστικότερη παράμετρος του ζητήματος:

Εξηγούμαι:
Σε όλες τις δουλειές που απαιτούν εξειδίκευση το βασικό μέλημα

είναι η απόκτηση των γνώσεων εκείνων που θα επιτρέψουν τη σωστή
επιτέλεση του έργου/εργασίας, του αντικειμένου ενασχόλησης. Πα-
ράλληλα όμως έχει ιδιαίτερη σημασία η αποφυγή λαθών που σε πολ-
λές περιπτώσεις/επαγγέλματα ενδέχεται να αποβούν μοιραία. Ο πιλό-
τος, πχ, δεν αρκεί να έχει δίπλωμα και γνώσεις, αλλά θα πρέπει να μην
πιλοτάρει υπό την επήρεια οινοπνεύματος ή ναρκωτικών. Διαφορετικά
(χωρίς τις παραπάνω δύο προϋποθέσεις) είναι ακατάλληλος και επι-
κίνδυνος. Ακόμη είναι κατακριτέος και καταδικαστέος επειδή γνωρίζει
την αναγκαιότητα τήρησης των δύο αυτών προϋποθέσεων. Τι σημαίνει

αυτό και πώς... «μεταφράζεται»/ισχύει για τα τεκταινόμενα
αναφορικά με τους «πολιτικούς» μας; Απλούστατα γνωρί-
ζουν το πρόβλημα (αν όχι πάντοτε οι ίδιοι, τουλάχιστον οι
εξειδικευμένοι/ειδικοί σύμβουλοί τους), αλλά δεν φροντί-
ζουν να το περιορίσουν και να θωρακίσουν, να προστατεύ-
σουν το κοινωνικό σύνολο.

Αντίθετα επιλέγουν συνειδητά και κομματικά ακατάλλη-
λα/άσχετα άτομα, είτε για υψηλές (πχ, υπουργικές, διευ-
θυντικές) θέσεις, είτε ως τεχνικούς, χειριστές, με αποτέλε-
σμα το Μάτι, τη Μαρφίν, τα Τέμπη κ.ά.

Τι (είθισται να) απαντούν οι εκάστοτε κυβερνώντες όταν
τα γεγονότα και οι αντιδράσεις του κόσμου τούς στριμώ-
χνουν; «Πήραμε το μήνυμα». «Ποτέ πια»… μέχρι την επόμε-
νη φορά (!). Κανένα μήνυμα δεν παίρνουν ουσιαστικά. Υπο-
κρίνονται… επαγγελματικά ως κακοί ηθοποιοί.

Αλλά αλήθεια γιατί πρέπει να τους στέλνουμε με ποικίλους τρόπους
ο καθένας μας μηνύματα; Τι δουλειά κάνουν; Δεν (οφείλουν να) γνωρί-
ζουν τι θα έπρεπε -ή και τι δεν θα έπρεπε- να είχαν κάνει ώστε να μη
ζούμε (συχνά πυκνά δυστυχώς) τραγικά γεγονότα; Όταν λοιπόν ακούω
το «πήραμε το μήνυμα» / «μήνυμα ελήφθη» να διατυπώνεται από
τους… «καθ’ ύλην αρμόδιους» ή τα «κατ’ επάγγελμα» φερέφωνα υπο-
στήριξής τους, ενοχλούμαι. Αλλά και θλίβομαι βαθύτατα (για λογαρια-
σμό τους) γιατί «έξυπνοι και σπουδαγμένοι όντες» αυτοεκτίθενται ως
αφελείς και ευήθεις που αδυνατούν να αντιληφθούν την… παραδοχή
τους.

Μπρε ευφυέστατοι αγαθάγγελοι, δεν καταλαβαίνετε πως όταν λέ-
τε… «πήραμε το μήνυμα» την πατάτε, αυτοεκτίθεστε, παραδέχεστε
ότι είσαστε αδαείς, ακατάλληλοι, απροετοίμαστοι. Και… περιμένατε

το «μήνυμα» (από αντιδράσεις ή συλλαλητήρια) για να ταρακουνη-
θείτε, να αφυπνιστείτε, να συνέλθετε; Ομολογώ πως τέτοια μπουντα-
λοσύνη ούτε οι πολιτικοί σας αντίπαλοι δεν θα την απολάμβαναν.
( Ίσως γιατί και εκείνοι έκαναν τα ίδια -και το πλήρωσαν- όταν κυ-
βερνούσαν).

Αλήθεια, πότε οι εξουσιαστές μας θα συνειδητοποιήσουν ότι η δια-
κυβέρνηση αλλά και ο ρόλος της αντιπολίτευσης μιας χώρας απαιτούν
γνώση και υπευθυνότητα και όχι ρουσφετολογία και ψηφοσυλλογή;
Είναι ανάγκη επιτέλους να αφυπνιστούμε/συνέλθουμε ό λ ο ι μας, πο-
λιτικοί (εκλεγόμενοι) και πολίτες (εκλέγοντες), ώστε να επικρατήσει
μια ουσιαστική αξιολόγηση/αξιοκρατία σε ετούτο τον δύσμοιρο τόπο.
Αν φυσικά θέλουμε πραγματικά να μην ξαναζήσουμε τις δυστυχώς συ-
νήθεις σύγχρονες ελληνικές τραγωδίες. Σωστές επιλογές πολιτικών
και αυστηρές προδιαγραφές εκείνων που αναλαμβάνουν θέσεις ευθύ-
νης. Το «πήραμε το μήνυμα» καλό είναι να σταματήσει να ακούγεται
και να γράφεται επειδή δεν συγκινούνται πραγματικά εκείνοι που θα
έπρεπε. «Δονούνται μόνον: υποκριτικά».

ΥΓ., ηθικόν δίδαγμα:
Δεν χρειάζεται αποστολή μηνυμάτων για κατανόηση των αυτονόη-

των. 
• Αναγκαία: η υπευθυνότητα, το ήθος (όχι πολιτικοκομματικό πάν-

τως), η αξιοκρατία, η επίγνωση/συναίσθηση καθήκοντος/αποστολής
(όχι βέβαια μηνυμάτων).

• Η ειλικρίνεια, η ανάληψη ευθυνών και η παραδειγματική τιμωρία
ενόχων. Η συμμετοχή (ομόθυμη Πολιτείας και δικαιοσύνης) για από-
δοση δικαιοσύνης, όχι μόνον όπως επίμονα ζητείται για τη δικαίωση
των ψυχών των θυμάτων αλλά και για παραδειγματισμό.

• Όποιοι, όσοι, όπου/σε όποιο χώρο ή θέση και αν είναι και ευρί-
σκονται, να ελέγχονται αυστηρά και να τιμωρούνται χωρίς εξαιρέσεις!

• Αυτό είναι το δικό μου «μήνυμα».Μακάρι να το λάβουν υπ’ όψιν
τους (ρητορική... ευχή).

Το μήνυμά μου

του
Κώστα Δημ.

Χρονόπουλου

Ιατρός



Σ
ε 59 ανέρχονται οι νεκροί -στην πλειονό-

τητά τους νέοι από 14 έως 25 ετών- που

έχασαν τη ζωή τους, ενώ οι τραυματίες

ξεπερνούν τους 150 (η κατάσταση των 20 θεωρεί-

ται κρίσιμη) από την πυρκαγιά που ξέσπασε σε

νυχτερινό κέντρο διασκέδασης στη Βόρεια Μα-

κεδονία τα ξημερώματα της Κυριακής.

Όταν ξέσπασε η πυρκαγιά -η πιθανότερη αιτία

πρόκλησής της είναι τα πυροτεχνήματα που χρη-

σιμοποιήθηκαν μέσα ή κοντά στο νυχτερινό κέν-

τρο- ο κόσμος προσπάθησε απεγνωσμένα να δια-

φύγει από τις φλόγες, αλλά υπήρχε μόνο μία έξο-

δος για περίπου 500 άτομα, ενώ η πόρτα εξόδου

που βρισκόταν στο πίσω μέρος του χώρου ήταν

κλειδωμένη.

Η πυρκαγιά ξέσπασε σε ντισκοτέκ «Pulse» της

Κότσανης, μιας πόλης πληθυσμού περίπου

30.000 κατοίκων, σε απόσταση περίπου 100 χιλιο-

μέτρων από τα Σκόπια, στα βορειοανατολικά της

χώρας. «Οι περισσότεροι από τους νεκρούς τραυ-

ματίστηκαν από τον πανικό που σημειώθηκε ενώ

προσπαθούσαν να βγουν», δήλωσε η επικεφαλής

του νοσοκομείου της Κότσανης Κριστίνα Σεραφί-

μοφσκα.

Κεντρικό διακύβευμα των συγκεντρώσεων

που έγιναν χθες με αφορμή το τραγικό περιστατι-

κό είναι η καταπολέμηση της διαφθοράς στη χώ-

ρα. Εξάλλου, όπως ανακοίνωσε και ο πρωθυ-

πουργός της Βόρειας Μακεδονίας Κρίστιαν Μί-

τσκοσκι, τα τελευταία τρία χρόνια το συγκεκριμέ-

νο κλαμπ λειτουργούσε με πλαστή άδεια.

Ο υπουργός Εσωτερικών Πάντσε Τοσκόφσκι

ανακοίνωσε ότι υπάρχουν «βάσιμες υποψίες

για δωροδοκία και διαφθορά» που συνδέονται

με την πυρκαγιά. Για την πυρκαγιά έγιναν συνο-

λικά 14 προσαγωγές, ενώ ο εισαγγελέας ζήτη-

σε να μετατραπούν οι οκτώ σε συλλήψεις. Με-

ταξύ άλλων, εμπλέκεται ο πρώην γενικός γραμ-

ματέας Εμπορίου της χώρας, ενώ έχει κληθεί

επίσης για να δώσει εξηγήσεις ο πρώην

υπουργός Οικονομίας.

Προσπαθώντας να σώσει κάποιους
ο Λαζάροφ έδωσε τη ζωή του

Στη Μονάδα Εντατικής Θεραπείας εγκαυμάτων

του Νοσοκομείου «Παπανικολάου» στην Ελλάδα

παραμένουν οι τρεις τραυματίες που υπέστησαν

εγκαύματα και διακομίστηκαν στη χώρα μας με

ασθενοφόρα οχήματα της γειτονικής χώρας. Από

το Ενιαίο Συντονιστικό Κέντρο του ΕΚΑΒ έχει τε-

θεί ήδη σε ετοιμότητα ο απαραίτητος αριθμός

ασθενοφόρων οχημάτων, τα οποία θα χρησιμο-

ποιηθούν στην περίπτωση που αποφασιστεί δια-

κομιδή επιπλέον εγκαυματιών σε Υγειονομικούς

Σχηματισμούς του ΕΣΥ ή του ΥΠΕΘΑ στην Αθήνα.

Μεταξύ των νεκρών είναι και ο 25χρονος πο-

δοσφαιριστής Αντρέι Λαζάροφ, ο οποίος στην

προσπάθειά του να σώσει κάποιους ανθρώπους

δεν τα κατάφερε και έχασε τη ζωή του. Ο Λαζά-

ροφ ήταν ποδοσφαιριστής του συλλόγου Σκούπι,

που αγωνίζεται στην πρώτη κατηγορία των Σκο-

πίων. Ο σύλλογος τον αποχαιρέτησε γράφοντας:

«Με βαθιά θλίψη ανακοινώνουμε ότι ο ποδο-

σφαιριστής μας Αντρέι Λαζάροφ ήταν μεταξύ των

θυμάτων της τραγικής φωτιάς στην Κότσανη. Ως

ηρωικός άνθρωπος ο Λαζάροφ έχασε τη ζωή του

προσπαθώντας να βοηθήσει άλλους να ξεφύγουν

από τις φλόγες. Κατά τη διάρκεια της γενναίας του

πράξης τον κατέβαλε ο καπνός. Η γενναιότητα και

η ανθρωπιά του στις τελευταίες του στιγμές θα

μείνουν για πάντα αξέχαστες».

Ανάμεσα στα θύματα έρχεται να προστεθεί

ένας οδηγός ασθενοφόρου, ο οποίος μετέφερε

στα νοσοκομεία θύματα και τραυματίες από την

πόλη που βρίσκεται σε απόσταση 100 χλμ. από τα

Σκόπια. Σύμφωνα με μέσα ενημέρωσης της γει-

τονικής χώρας, ο Ίλε Γκοτσέφσκι άφησε την τε-

λευταία του πνοή όταν επέστρεψε από τη βάρδια,

κατά την οποία έκανε διαρκώς διακομιδές από

την Κότσανη.
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Μεγάλη μέρα η σημερινή για την ειρήνη, καθώς ο Τραμπ
ανακοίνωσε πως θα έχει συνομιλία με τον Πούτιν για να
βρεθεί μια λύση για τον τερματισμό του πολέμου στην Ου-
κρανία. Την είδηση για την τηλεφωνική επικοινωνία των
δύο ανδρών επιβεβαίωσε χθες και το Κρεμλίνο. Μιλώντας
στο CNN μετά τις «θετικές συνομιλίες», όπως τις χαρακτή-
ρισε, που είχαν ο Γουίτκοφ και ο Πούτιν στη Μόσχα, ο ειδι-
κός απεσταλμένος του Αμερικανού προέδρου εμφανίστη-
κε αισιόδοξος λέγοντας ότι «θα δούμε πραγματική πρό-
οδο» για τον τερματισμό του πολέμου στην Ουκρανία. Ο

Πούτιν «δέχεται τη φιλοσοφία του Τραμπ, ο Τραμπ θέλει
ένα τέλος στον πόλεμο», τόνισε ο Γουίτκοφ, ο οποίος είπε
επίσης ότι οι διαπραγματευτικές ομάδες των ΗΠΑ θα συ-
ναντηθούν αυτή την εβδομάδα με την ουκρανική και τη
ρωσική πλευρά. Η επικοινωνία γεννά προσδοκίες για χα-
λάρωση ή και πλήρη άρση των κυρώσεων κατά της Μό-
σχας. Την ερχόμενη Πέμπτη θα συνεδριάσουν στη Βρετα-
νία οι αρχηγοί των ενόπλων δυνάμεων των συμμαχικών
χωρών για να συγκεκριμενοποιήσουν τα σχέδια διαφύλα-
ξης της ειρήνης, εφόσον υπάρξει μια εκεχειρία με τη Μό-

σχα. Το «ναι μεν αλλά» της Ρωσίας φαίνεται ότι δεν αρκεί
και όλοι οι συμμετέχοντες στην τηλεδιάσκεψη συμφώνη-
σαν να ασκήσουν συλλογική πίεση στη Μόσχα ώστε να
αποδεχτεί την αμερικανική πρόταση για κατάπαυση του
πυρός για 30 μέρες. Ο Ουκρανός πρόεδρος Βολοντίμιρ Ζε-
λένσκι είπε στους δυτικούς συμμάχους της χώρας του ότι
θα πρέπει να παρουσιάσουν «μια ξεκάθαρη θέση για τις
εγγυήσεις ασφαλείας», επιμένοντας ότι μια ενδεχόμενη
ειρηνευτική δύναμη θα πρέπει να σταθμεύει στο ουκρανι-
κό έδαφος.

Τραμπ και Πούτιν τα λένε σήμερα με φόντο τον τερματισμό του πολέμου στην Ουκρανία
Γράφει η Αλεξία Τασούλη

Η αναφορά του Μασκ
στην υπογεννητικότητα
της Ελλάδας και 
ο... ύμνος του για 
τη Νίκη της Σαμοθράκης

Τον θαυμασμό του με μία και μό-
νο λέξη για τη Νίκη της Σαμοθρά-
κης εξέφρασε ο Ίλον Μασκ. Συγ-
κεκριμένα, έκανε αναδημοσίευση
στο Χ μιας ανάρτησης με εικόνα
του φημισμένου γλυπτού που φι-
λοξενείται στο Μουσείο του Λού-
βρου γράφοντας τη λέξη «ομορ-
φιά». Η Νίκη της Σαμοθράκης απο-
τελεί ένα από τα πιο εμβληματικά
έργα της αρχαίας ελληνικής τέ-
χνης και συμβολίζει τη νίκη και
τον θρίαμβο.

Λάτρης της Ελλάδας είναι η μη-
τέρα του Μάγια Μασκ, που πέρυσι
επισκέφτηκε την Ελλάδα στο πλαί-
σιο της παρουσίασης της αυτοβιο-
γραφίας της, η οποία κυκλοφορεί
με τον τίτλο «Μαθήματα Ζωής,
συμβουλές για μια ζωή περιπέτει-
ας, ομορφιάς και επιτυχίας», και
έκανε διακοπές στην Ίο και τη
Σαντορίνη, ενώ περπάτησε και
δείπνησε και στην Πλάκα. Ο Ίλον
Μασκ πρόσφατα αναφέρθηκε και
πάλι στην Ελλάδα για το θέμα της
υπογεννητικότητας. Με ανάρτησή
του στο X έγραψε πως «η Ελλάδα
είναι μία από τις δεκάδες χώρες
που βιώνουν πληθυσμιακή κατάρ-
ρευση λόγω των χαμηλών ποσο-
στών γεννήσεων». 

Κρίσιμη κατάσταση για 20 από τους 150 τραυματίες - Έγιναν οκτώ συλλήψεις,
μεταξύ των οποίων και του πρώην γενικού γραμματέα Εμπορίου, 
ενώ έχει κληθεί για εξηγήσεις και ο πρώην υπουργός Οικονομίας

Οσμή δωροδοκίας και διαφθοράς
στο κλαμπ με τα 59 νεκρά παιδιά

ΤΡΑΓΩΔΙΑ ΣΕ ΚΕΝΤΡΟ ΔΙΑΣΚΕΔΑΣΗΣ ΤΗΣ ΚΟΤΣΑΝΗΣ
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ΔΙΚΗ ΓΙΑ ΤΗ ΔΟΛΟΦΟΝΙΑ ΤΟΥ ΓΙΩΡΓΟΥ ΛΥΓΓΕΡΙΔΗ - Η ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΤΟΥ ΠΥΡΟΤΕΧΝΟΥΡΓΟΥ

Κ
αταπέλτης ήταν η κατάθεση ενός πυ-
ροτεχνουργού στη δίκη για τον φόνο
του αστυνομικού των ΜΑΤ Γιώργου

Λυγγερίδη κατά τη διάρκεια σύγκρουσης χού-
λιγκαν του Ολυμπιακού με αστυνομικούς έξω
από το γήπεδο βόλεϊ «Μελίνα Μερκούρη» στου
Ρέντη τον Δεκέμβριο του 2023. Ο πυροτε-
χνουργός είπε ξεκάθαρα ότι όποιος χρησιμο-

ποιεί ναυτική φωτοβολίδα
εναντίον ανθρώπων έχει
σκοπό να σκοτώσει.

Ο πυροτεχνουργός, ο
οποίος ανέβηκε χθες στο
εδώλιο του μάρτυρα ενώπιον

του Μεικτού Ορκωτού Δικα-
στηρίου Πειραιά, συμμετείχε
σε ειδική ομάδα που κλήθηκε

να βοηθήσει τη διεύθυνση εγκληματολογικών
ερευνών μετά τον φόνο του αστυνομικού. Η
ομάδα αυτή ενεργοποίησε διαφορετικού τύ-
που φωτοβολίδες και κατέγραψε τη δράση της
πυρίτιδας. Ο μάρτυρας με την κατάθεσή του
κατέρριψε έναν από τους βασικούς υπερασπι-
στικούς ισχυρισμούς του 19χρονου κατηγο-
ρούμενου. Ο νεαρός στην απολογία του κατά
την ανάκριση είχε ισχυριστεί ότι σημάδεψε
ψηλά στον αέρα αλλά εξαιτίας της ανάκρουσης
η ναυτική φωτοβολίδα άλλαξε κατεύθυνση και
χτύπησε τον αστυνομικό. Ο πυροτεχνουργός

όμως ήταν κατηγορηματικός. Κατέθεσε ότι στη
ρίψη της συγκεκριμένης φωτοβολίδας η ανά-
κρουση είναι σχεδόν μηδενική. Είπε χαρακτη-
ριστικά σε δικαστές και ενόρκους ότι «η σχε-
δόν ανεπαίσθητη ανάκρουση δεν επηρέασε
τον κατηγορούμενο και την πορεία της φωτο-
βολίδας. Αν στόχευε στον αέρα, θα πήγαινε
στον αέρα. Αν κάποιος χρησιμοποιεί τέτοιο
προϊόν εναντίον ανθρώπων, ξεκάθαρα το λέω,
θέλει να σκοτώσει». Ο πυροτεχνουργός δηλα-
δή υπογράμμισε στο δικαστήριο ότι η ναυτική
φωτοβολίδα φαίνεται να εκτοξεύτηκε σε ευ-
θεία βολή εναντίον του αστυνομικού Γιώργου
Λυγγερίδη και ότι η δύναμή της είναι τέτοια
ώστε να θεωρείται σίγουρος ο θάνατος σε πε-
ρίπτωση που χτυπήσει άνθρωπο.

«Από την εκτόξευση
ως την πρόσκρουση, ίδια ζημιά

Ο πυροτεχνουργός ανέλυσε τη ζημιά που
μπορεί να προκαλέσει η ναυτική φωτοβολίδα
από την εκτόξευση μέχρι την πρόσκρουσή της,
επισημαίνοντας ότι αυτή είναι το ίδιο καταστρο-
φική σε οποιοδήποτε στάδιο: «Η προωθητική
καύση της πυρίτιδας είναι ίδιας έντασης από τη
στιγμή της εκτόξευσης μέχρι να φτάσει το ύψος
των 300 μέτρων που προβλέπει ο κατασκευα-
στής. Στη συνέχεια έρχεται η δεύτερη φάση,
ενεργοποιούνται τα χημικά φωτιστικά και εκ-

δηλώνεται φωτιά που δεν σβήνει ούτε στη θά-
λασσα, ενώ αναπτύσσονται πολύ υψηλές θερ-
μοκρασίες. Από 0 ως 300 μέτρα, όποτε και να
έβρισκε άνθρωπο θα έκανε την ίδια ζημιά».

Οι συνάδελφοί του δήλωναν πως
ήταν στοχευμένη σε ευθεία βολή

Η κατάθεση αυτή έρχεται να συμπληρώσει
όσα ακούστηκαν κατά την προηγούμενη δικά-
σιμο, όταν στο εδώλιο του μάρτυρα βρέθηκαν
συνάδελφοι του Γιώργου Λυγγερίδη που εί-
δαν με τα μάτια τους τη ναυτική φωτοβολίδα
να χτυπά τον αστυνομικό των ΜΑΤ και εκείνον
να σφαδάζει από τον πόνο. Σύμφωνα με τις
μαρτυρικές καταθέσεις, η φωτοβολίδα χτύ-
πησε στον μηρό τον Γιώργο Λυγγερίδη, αλλά
δεν υπήρξε άμεση ανάφλεξη για λίγα δευτε-
ρόλεπτα. Όταν όμως έγινε η ανάφλεξη, σύμ-
φωνα με τις καταθέσεις, η φωτοβολίδα άρχισε
να εισχωρεί πιο βαθιά στο πόδι και να βγαίνει

από την πίσω πλευρά. Οι συνάδελφοί του εί-
παν ότι ο αστυνομικός τούς έλεγε πως καίγον-
ταν τα σωθικά του. Οι τελευταίες του λέξεις
ήταν «δεν αντέχω άλλο». Όλοι οι συνάδελφοι
του θύματος δήλωσαν βέβαιοι ότι η εκτόξευ-
ση της ναυτικής φωτοβολίδας ήταν στοχευμέ-
νη σε ευθεία βολή.

Πριν από την κατάθεση του πυροτεχνουργού
ολοκλήρωσε τη μαρτυρία του ένας αστυνομι-
κός, ο οποίος βρισκόταν στο γήπεδο βόλεϊ από
τις 6 το απόγευμα εκείνη τη μέρα και έμεινε
στον χώρο έως τις 4 τα ξημερώματα. Μίλησε
για όσα προηγήθηκαν των επεισοδίων έξω από
το γήπεδο. Περιέγραψε την αναστάτωση μέσα
στο «Μελίνα Μερκούρη» αλλά και τις στιγμές
που οι χούλιγκαν, σαν να είχαν πάρει πρόσταγ-
μα, συγκεντρώθηκαν, φόρεσαν τις κουκούλες,
βγήκαν από το γήπεδο και συγκρούστηκαν με
τους αστυνομικούς με τις οδυνηρές συνέπειες
που ακολούθησαν. 

«Αυτός που έριξε
τη ναυτική

φωτοβολίδα...
ήθελε να σκοτώσει»

του 
Κωνσταντίνου 

Γεώργιζα

Παραδόθηκε ο Nardi για την απόπειρα ανθρωποκτονίας εναντίον των Κρητικών στο Γκάζι
Ραγδαίες είναι οι εξελίξεις στην υπόθεση της απόπειρας

ανθρωποκτονίας που σημειώθηκε στο Γκάζι στις 16 Δεκεμ-
βρίου 2023, καθώς ο 39χρονος Αλβανός, γνωστός με το
όνομα Nardi, παραδόθηκε την Κυριακή στις Αρχές και συ-
νελήφθη έπειτα από ένταλμα σύλληψης που εκκρεμούσε
σε βάρος του λόγω της εμπλοκής του. 

Ο κατηγορούμενος, ο οποίος ήταν σεσημασμένος και εί-
χε σημαντική δράση σε εγκληματικές οργανώσεις, αναμέ-
νεται να αντιμετωπίσει τις συνέπειες της πράξης του ενώ-
πιον της δικαιοσύνης.

Υπενθυμίζουμε ότι η αιματηρή επίθεση σημειώθηκε
στις πρώτες πρωινές ώρες της 16ης Δεκεμβρίου κοντά σε
γνωστό νυχτερινό κέντρο στο Γκάζι, όταν ένα μαύρο τζιπ
χωρίς πινακίδες σταμάτησε μπροστά από το μαγαζί και ο
δράστης άνοιξε πυρ εναντίον τριών Κρητικών. Οι τρεις άν-

δρες, ηλικίας 33, 28 και 24 ετών, οι οποίοι είχαν έρθει στην
Αθήνα για να γιορτάσουν το μπάτσελορ πάρτι του 33χρο-
νου, τραυματίστηκαν σοβαρά. Ο ένας εξ αυτών υπέστη
τραύμα στο κεφάλι και οι άλλοι δύο επίσης έφεραν σοβαρά

τραύματα από τις τουλάχιστον επτά σφαίρες που εκτόξευ-
σε ο δράστης. Η Αστυνομία αμέσως μετά το περιστατικό
ξεκίνησε εκτεταμένες έρευνες στην Αττική και κατάφερε
να ταυτοποιήσει, εκτός των άλλων, ως δράστη τον 39χρονο
Nardi, ο οποίος, σύμφωνα με πληροφορίες, φέρεται να εί-
χε εμπλοκή στην αιματηρή επίθεση, καθώς επίσης και σε
εγκληματικές οργανώσεις που δραστηριοποιούνταν στο
Γκάζι, παρέχοντας προστασία σε νυχτερινά κέντρα.

Πρόκειται για μέλος μιας εκ των έξι εγκληματικών οργα-
νώσεων που εξαρθρώθηκαν το τελευταίο διάστημα από
την Υποδιεύθυνση Ασφάλειας Αθηνών. Παρά το γεγονός
ότι είχε γίνει στόχος των Αρχών, κατάφερε να διαφεύγει
της σύλληψης επί μήνες έως ότου παραδοθεί το απόγευμα
της Κυριακής.

Σωτήρης Μπαρσάκης

Ο μάρτυρας κατέρριψε τους ισχυρισμούς του 19χρονου
κατηγορούμενου ότι σημάδεψε ψηλά στον αέρα αλλά εξαιτίας 

της ανάκρουσης άλλαξε κατεύθυνση και χτύπησε τον αστυνομικό: 
«Αν στόχευε στον αέρα, θα πήγαινε στον αέρα»
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Στα δίχτυα του νόμου: Εξαρθρώθηκε μεγάλο κύκλωμα ναρκωτικών στην Αττική
Μια πολυμελής εγκληματική οργάνωση, δραστηριοποι-

ούμενη στη διακίνηση μεγάλων ποσοτήτων ναρκωτικών
στην ευρύτερη περιοχή της Αττικής, τέθηκε στο στόχαστρο
της Υποδιεύθυνσης Δίωξης Ναρκωτικών. Έπειτα από εκτε-
ταμένες έρευνες, αξιοποίηση πληροφοριών και διασταύ-
ρωση στοιχείων, οι έμπειροι αστυνομικοί κατάφεραν να
αποκαλύψουν την ιεραρχική δομή και τους ρόλους των εμ-
πλεκομένων, οδηγώντας στην εξάρθρωση του κυκλώματος.

Οι επιχειρήσεις των διωκτικών Αρχών ξεκίνησαν το από-
γευμα της 5ης Μαρτίου 2025 και οδήγησαν στη σύλληψη
βασικών μελών του κυκλώματος. Στη συμβολή των οδών
Ηφαιστίωνος και Ζωγράφου, οι αστυνομικοί εντόπισαν έναν
από τους υπόπτους να μεταφέρει ποσότητες κατεργασμέ-
νης κάνναβης συνολικού βάρους 2 κιλών και 426 γραμμα-
ρίων. Παρά την αντίσταση που προέβαλε, ακινητοποιήθηκε
και συνελήφθη.

Λίγο αργότερα, σε έλεγχο που πραγματοποιήθηκε επί
της οδού Γρ. Κουσίδη, άλλος εμπλεκόμενος εντοπίστηκε

να μεταφέρει ποσότητες διάφορων ναρκωτικών ουσιών,
μεταξύ των οποίων ακατέργαστη και κατεργασμένη κάν-
ναβη, καθώς και κοκαΐνη. Και σε αυτή την περίπτωση, η
προσπάθεια διαφυγής του απέτυχε, καθώς οι αστυνομικοί
προχώρησαν στη σύλληψή του. Η επιχείρηση κορυφώθη-
κε με έρευνα σε οικία στην περιοχή του Ζωγράφου, όπου
κατασχέθηκαν συνολικά περισσότερα από 12 κιλά κατερ-

γασμένης κάνναβης, πάνω από 4,4 κιλά κοκαΐνης, 6  κιλά
ακατέργαστης κάνναβης, καθώς και 900 γραμμάρια ου-
σίας που εξετάζεται αν πρόκειται για κοκαΐνη. Παράλληλα,
εντοπίστηκαν ηλεκτρονικές ζυγαριές ακριβείας, κινητά
τηλέφωνα και μετρητά, τα οποία θεωρείται ότι προέρχον-
ται από παράνομες συναλλαγές.

Η εγκληματική οργάνωση φέρεται να είχε συγκροτήσει
ένα καλά δομημένο δίκτυο διακίνησης, με αυστηρά καθορι-
σμένους ρόλους για κάθε μέλος. Στις αρμοδιότητές τους
περιλαμβάνονταν η αποθήκευση, η μεταφορά και η προμή-
θεια των ναρκωτικών, ενώ η επαγγελματική ιδιότητα κάποι-
ων εξ αυτών ως αυτοκινητιστών διευκόλυνε τη διακίνηση
χωρίς να κινεί υποψίες.

Οι Αρχές εκτιμούν ότι τα κέρδη από τη δράση της οργά-
νωσης ανέρχονται σε τουλάχιστον 230.000 ευρώ, ποσό που
αντικατοπτρίζει την ένταση και τη διάρκεια της παράνομης
δραστηριότητας.

Σ. Μπ.

Μ
ια από τις μεγαλύτερες υποθέσεις
απάτης στην αγορά καυσίμων αποκα-
λύπτεται, καθώς οι έρευνες των Αρ-

χών ρίχνουν φως σε ένα καλά οργανωμένο δί-
κτυο παράνομων πρακτικών. Στην καρδιά της

υπόθεσης βρίσκεται ένα λο-
γισμικό, σχεδιασμένο να αλ-
λοιώνει τις μετρήσεις των
αντλιών, επιτρέποντας τη συ-
στηματική εξαπάτηση κατα-
ναλωτών και κράτους. Οι οι-

κονομικές επιπτώσεις είναι
τεράστιες, ενώ το κύκλωμα

φαίνεται πως δρούσε ανενόχλητο για χρόνια.
Οι ζημίες που έχουν προκληθεί από την πο-

λυετή δράση του συστήματος είναι σημαντικές,
ξεπερνώντας τα 21.000.000 ευρώ σε βάρος των
καταναλωτών και αυξάνοντας σημαντικά τα
ποσοστά αισχροκέρδειας προς το κράτος, το
οποίο αναζητά νέες μεθόδους ελέγχου και
εποπτείας των πρατηρίων καυσίμων.Η δικαστι-
κή διαδικασία θα καθορίσει τις ευθύνες των
εμπλεκομένων, ενώ οι Αρχές συνεχίζουν να
ερευνούν το βάθος της υπόθεσης και τον αριθ-
μό των πρατηρίων που χρησιμοποιούσαν το
επίμαχο λογισμικό. 

Μια εξελιγμένη απάτη 
Η δικαστική έρευνα βρίσκεται σε πλήρη εξέ-

λιξη, με τις Αρχές να έχουν ήδη προχωρήσει
στην προφυλάκιση ιδιοκτητών και τεχνικών
υπαλλήλων εταιρειών που εμπλέκονται στη
διάθεση του παράνομου λογισμικού. Την ίδια
στιγμή, οι εργαζόμενοι των σχετικών επιχειρή-
σεων καλούνται να δώσουν εξηγήσεις για τον
ρόλο τους. Οι καταθέσεις αναμένεται να ρίξουν
περισσότερο φως στη λειτουργία του συστήμα-
τος και στις διασυνδέσεις του με πρατήρια
καυσίμων.

Ένας προγραμματιστής με τεχνογνωσία στην

ανάπτυξη λογισμικού φέρεται να είναι ο βασι-
κός σχεδιαστής του προγράμματος που επέ-
τρεπε την εξαπάτηση. Σύμφωνα με τα στοιχεία
της δικογραφίας, το λογισμικό είχε την ικανό-
τητα να αλλοιώνει τις ενδείξεις των αντλιών,
επιτρέποντας στους πρατηριούχους να πωλούν
μικρότερες ποσότητες καυσίμου από αυτές που
πλήρωναν οι καταναλωτές χωρίς να ανιχνεύε-

ται από τις ελεγκτικές Αρχές. Επιπλέον, το πρό-
γραμμα μπορούσε να δημιουργεί πλασματικά
στοιχεία αποθεμάτων, δυσχεραίνοντας τον εν-
τοπισμό των πραγματικών συναλλαγών.

Το λογισμικό είχε σχεδιαστεί για να παρέχει
στους χρήστες του πλήρη έλεγχο των καταγρα-
φών καυσίμου. Οι πρατηριούχοι είχαν τη δυνα-
τότητα να παρουσιάζουν τα οικονομικά τους

στοιχεία εντός των νόμιμων ορίων, παρότι στην
πραγματικότητα υπήρχαν αποκλίσεις στις πο-
σότητες καυσίμου που παρέδιδαν. Παράλληλα,
το σύστημα ήταν διαμορφωμένο, ώστε να προ-
σαρμόζεται στις ανάγκες κάθε επιχείρησης,
επιτρέποντας την αποφυγή ελέγχων και την
παράκαμψη των δικλίδων ασφαλείας που εί-
χαν θεσπιστεί για την προστασία της αγοράς.

Η υπερασπιστική γραμμή 
του ανθρώπου-κλειδί

Μέσα σε αυτό το τοπίο των αποκαλύψεων, η
συνήγορος του προγραμματιστή Μαριζάνα Κι-
κιρή έδωσε τη δική της εκδοχή στην εφημερί-
δα «Political», δηλώνοντας: «Ήταν η δεύτερη
εργασία που απασχολείτο. Το πρωί εργαζόταν
σε άλλη εταιρεία και εκεί εργαζόταν μόλις τέσ-
σερις ώρες την ημέρα. Δεν έχει καμία εμπλοκή
με την εν λόγω υπόθεση πέραν του ότι ήταν
υπάλληλος της εταιρείας. Του ζητήθηκε να
υλοποιήσει σταδιακά ένα πρόγραμμα κατόπιν
εντολής του ιδιοκτήτη, το οποίο δεν είχε αντι-
ληφθεί ότι προοριζόταν για την αλλοίωση δε-
δομένων στις αντλίες καυσίμων. Αν είχε οποι-
αδήποτε εμπλοκή, δεν θα χρειαζόταν να κάνει
και δεύτερη δουλειά. Επίσης, από τη δικογρα-
φία δεν προκύπτει εμπλοκή στην εγκληματική
οργάνωση, διότι εκτελούσε εντολές. Στο ακρο-
ατήριο θα καταπέσουν οι κατηγορίες, γιατί δεν
υπάρχουν οι προϋποθέσεις της αντικειμενικής
και της υποκειμενικής υπόστασης των αδικη-
μάτων που κατηγορείται».

Πώς οι… πειραγμένες αντλίες 
«ρούφηξαν» πάνω από 21 εκατ. 

Ο ρόλος 
του προγραμματιστή

και ο τρόπος 
λειτουργίας 
του hi tech 

λογισμικού - Τι λέει
στην «P» η δικηγόρος

του - Οι Αρχές 
περιμένουν 

περισσότερο… φως
από τις καταθέσεις
των υπαλλήλων 
των πρατηρίων

του Σωτήρη
Μπαρσάκη

ΚΥΚΛΩΜΑ ΛΑΘΡΕΜΠΟΡΙΑΣ ΚΑΥΣΙΜΩΝ
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Σ
άλο προκαλούν τα νέα ηχητικά ντοκουμέντα που έρχονται στο
φως της δημοσιότητας και μαρτυρούν το αλαλούμ που επικρα-
τούσε την 28η Φεβρουαρίου 2023, την ημέρα που σημειώθηκε

το πολύνεκρο σιδηροδρομικό δυστύχημα στα Τέμπη.
Τα ηχητικά ντοκουμέντα που δημοσίευσε το MEGA αφορούν συ-

νομιλίες σταθμαρχών και ρυθμιστών κυκλοφορίας λίγες ώρες πριν
από την τραγωδία.

Σταθμάρχης:Το 63 το άκουσες πουθενά;
Σταθμάρχης:Είναι στη Σίνδο.
Σταθμάρχης:Στη Σίνδο; Εντάξει, ωραία θα το στείλω κι αυτό.
Σταθμάρχης: Έγινε.
Σταθμάρχης:Ντάξει; Την ίδια διαδικασία, τον νου μας.
Σταθμάρχης:Ναι.
Η επιβατική αμαξοστοιχία 63 ταξιδεύει αλλά οι σταθμάρχες λει-

τουργούν στα «τυφλά», υπολογίζοντας, στο περίπου, πού μπορεί να
βρίσκεται.

Σταθμάρχης:Το 63 λέω πού είναι;
Σταθμάρχης: Το 63 δεν ξέρω, ούτε στο Πλατύ δεν πρέπει να είναι

ακόμα.
Σταθμάρχης:Α, δεν έφτασε διασταύρωση εκεί;
Σταθμάρχης: Όχι, όχι, όχι.
Η επικοινωνία ανάμεσα στους σταθμάρχες συνεχίζεται. Το τρέ-

νο γεμάτο επιβάτες βρίσκεται στις γραμμές και ο σταθμάρχης της
Λάρισας επικοινωνεί με άλλο συνάδελφό του για να μάθει πού
βρίσκεται.

Ταυτόχρονα όμως, έχει να διαχειριστεί άλλα δύο υπεραστικά, το
ένα εκ των οποίων έχει μείνει στη Ζάχαρη και στέλνει μηχανή για να
το παραλάβει.

Σταθμάρχης: Έλα, έρχεται σε σένα το 63;
Σταθμάρχης:Ναι, έρχεται.
Σταθμάρχης: Α, ωραία, το σταματάς, έτσι;
Σταθμάρχης:Ναι, ναι, ναι.
Σταθμάρχης:Το 2594 τι κάνει;
Σταθμάρχης:Ε θα το τραβήξω πίσω εγώ.
Σταθμάρχης:Εντάξει.
Σταθμάρχης:Πάει μηχανή. Άσ’ το αυτό, μη σε απασχολεί. Εσύ κοί-

τα το 2696, όπως πέρασε το 60. Το 63 το μουλαρώνεις εκεί.
Σταθμάρχης:Ναι, ναι, ναι.

Οι ανεφάρμοστες εντολές και
ο… σχολασμένος κλειδούχος 

Η επικοινωνία μεταξύ των σταθμαρχών φαντάζει πραγματικά ατε-
λείωτη, ωστόσο άξιο απορίας είναι το γεγονός πως λαμβάνουν εν-
τολές από προϊστάμενο, οι οποίες, όμως, είναι ανεφάρμοστες.

Σταθμάρχης: Πήρε τηλέφωνο το Λιτόχωρο και μου είπε να σας
δώσω γραμμή της καθόδου ελεύθερη για να στείλετε το τρένο.

Σταθμάρχης: Έτσι από μόνος του πήρε τέτοια πρωτοβουλία;
Σταθμάρχης: Δεν νομίζω, είπε θα επικοινωνήσει με τον προϊστά-

μενο.
Σταθμάρχης: Ποιον προϊστάμενο;
Σταθμάρχης: Έτσι είχε πει ο Μ…
Σταθμάρχης: Γιατί, ο προϊστάμενος από το σπίτι του κάνει κυκλο-

φορία;
Το χάος που κυριαρχεί στη διαχείριση των γραμμών είναι απερί-

γραπτο. Το παραδέχονται και οι ίδιοι οι υπάλληλοι. Τα τρένα ταξι-
δεύουν, αλλά ο κλειδούχος έχει σχολάσει. Έτσι, σκέφτονται να φέ-
ρουν κάποιον, από το σπίτι του.

Σταθμάρχης: Θα τον πάρει τηλέφωνο, σκέψου ότι αυτός μένει
στην Κατερίνη.

Ρυθμιστής κυκλοφορίας:Ποιον θα πάρει τηλέφωνο, Κατερίνη;
Σταθμάρχης:Τον κλειδούχο.
Ρυθμιστής κυκλοφορίας: Α, γιατί ο μικρός μου είπε σε κανένα μι-

σάωρο το πολύ θα είναι εδώ ο κλειδούχος, άμα πούμε.
Σταθμάρχης:Ναι, ωραία, εντάξει, μακάρι να είναι.
Ρυθμιστής κυκλοφορίας:Μμμ, καλά.
Σταθμάρχης:Μακάρι να είναι.

Ρυθμιστής κυκλοφορίας: Το χάος.
Σταθμάρχης:Το χάος.

«Έτσι μου είπε. Θα τρελαθώ τελείως»
Είναι αδιανόητο το πώς, ενώ ο σιδηρόδρομος βρίσκεται σε λει-

τουργία και τα τρένα είναι στις γραμμές, δεν υπάρχει κανένας σχε-
διασμός, κανένας προγραμματισμός εξαρχής, αλλά βρίσκονται λύ-
σεις στο «πόδι», με τα προβλήματα στην κυκλοφορία να είναι αδιά-
κοπα.

Ρυθμιστής κυκλοφορίας: Με το 2596 σου έρχονται οι μηχανοδη-
γοί.

Σταθμάρχης:Με το 2596;
Ρυθμιστής κυκλοφορίας: Έτσι μου είπε. Θα τρελαθώ τελείως.
Σταθμάρχης:Είναι καλά; Αφού έχει μπροστά το 60.
Ρυθμιστής κυκλοφορίας: Έλα ντε τώρα. Πες μου εσύ. Πες μου

εσύ.
Σταθμάρχης: Δεν γίνεται. Θα μπλοκάρουμε εδώ πέρα. Θα μας

γράψουν οι εφημερίδες. Σ’ το λέω. Να ψάξουν να βρουν μηχανοδη-
γό.

Ρυθμιστής κυκλοφορίας:Εγώ είπα στο Λιτόχωρο αν είναι, να διώ-
ξεις ανάποδα το… να βρει κλειδούχο. Να διώξεις ανάποδα το 60.

Σταθμάρχης:Στον σταθμάρχη του Λιτοχώρου; Το παιδάκι που ήρ-
θε χθες;

Ρυθμιστής κυκλοφορίας: Να πάρει την επιθεώρησή του τού είπα. 

«Τι θα απογίνουν οι επιβάτες»
Και σαν να μην έφταναν αυτά, πρέπει να βρεθεί και τρόπος να με-

ταφερθούν οι επιβάτες του προαστιακού που εγκλωβίστηκαν στη
Ζάχαρη όταν άγνωστοι έκοψαν τα καλώδια.

Σταθμάρχης:Αυτοί οι επιβάτες τι θα απογίνουν εκεί;

Σταθμάρχης:Με λεωφορεία. Έχει δέκα λεωφορεία τώρα εδώ.
Σταθμάρχης:Α, ήρθαν λεωφορεία;
Σταθμάρχης:Ναι, ήρθαν λεωφορεία.
Σταθμάρχης: Α, με ρωτάει κόσμος εδώ και δεν ξέρω.
Σταθμάρχης: Δέκα λεωφορεία έχει. 470 άτομα.
Σταθμάρχης: Πόσα;
Σταθμάρχης: 470 άτομα.
Σταθμάρχης: Ω, ω, ω, ω
Σταθμάρχης: Δέκα λεωφορεία.
Σταθμάρχης: Γέμισε λεωφορεία.
Σταθμάρχης: Γέμισε λεωφορεία εκεί έξω. Πανηγύρι.

«Πού να στείλω τώρα;
Πρέπει… και πού να πάει;»

Σε άλλη συνομιλία αναφέρονται στο «Βέλος» με τον εξής χαρα-
κτηριστικό διάλογο:

Σταθμάρχης: Το «Βέλος» θα το διώξω ανάποδα εγώ από τον Βόλο.
Να ξέρεις.

Σταθμάρχης: Άιντε πάλι. Καινούργιο κι αυτό.
Σταθμάρχης: Ε, ναι, αφού είναι κομμένη η γραμμή πάλι.
Σταθμάρχης: Πού είναι το «Βέλος» τώρα; 19… θα φτάσει. Ε, ρε…

Τι με έκανες τώρα.
Σταθμάρχης: Έχει θέμα η άνοδος. Τι σου έκανα, ρε; Χάλασε το

2596, εγώ σου φταίω;
Σταθμάρχης: Τώρα πρέπει να το παλινδρομήσω αυτό.
Σταθμάρχης: Ποιο;
Σταθμάρχης: Το… κενό υλικού.
Σταθμάρχης: Ε, παλινδρόμησέ το, τι να κάνεις.
Σταθμάρχης: Πού να στείλω τώρα. Πρέπει… και πού να πάει; Θα

’ρθει να μείνει και το άλλο εδώ;
Σταθμάρχης: Ποιο;
Σταθμάρχης: Πρέπει να το στείλω όλο μονή καθόδου μέχρι το Λι-

τόχωρο τώρα.
Σταθμάρχης: Στείλ’ το. Ναι. Τι θα πάθει; Έρχεται τίποτα από εκεί;
Σταθμάρχης: Πού να ξέρω; Πού να ξέρω; Και με ποιο… Ε, ρε

Γιώργο. Ξέρω εγώ τι έρχεται τώρα από εκεί; Ξέρεις με ποιον δου-
λεύεις από εκεί;

Σταθμάρχης: (γέλια) Ποιος είναι; Λέγε, έρχεται κάνα τρένο από
εκεί, δεν έρχεται.

Σταθμάρχης: Καλά, θα δω, θα δω… θα δω τι θα κάνω.

ΣΟΚ ΑΠΟ ΤΑ ΝΕΑ ΗΧΗΤΙΚΑ ΓΙΑ ΤΟ ΜΟΙΡΑΙΟ ΒΡΑΔΥ ΣΤΑ ΤΕΜΠΗ

Δεν ήξεραν πού τα πήγαιναν - 
Οι διάλογοι των σταθμαρχών αποτυπώνουν 

τη χαοτική κατάσταση που επικρατούσε 
στη διαχείριση κυκλοφορίας πριν από τη φονική
σύγκρουση - «Θα μας γράψουν οι εφημερίδες»

Έστελναν τα τρένα ανάποδα

και στα… τυφλά
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Δίκτυο Ισότητας 
Θεσσαλονίκης 

Εκδήλωση του ΠΑΣΟΚ Θεσσαλονίκης το βρά-

δυ της Δευτέρας με τίτλο «Από τις υποσχέσεις

στη δράση», με στόχο τη δημιουργία ενός Δι-

κτύου Ισότητας στην πόλη και τη διαμόρφωση

μιας συλλογικής ατζέντας ισότητας, μέσα από

πρακτικές λύσεις, ανταλλαγή εμπειριών και δέ-

σμευση για δράση. Κεντρική ομιλήτρια, η Νάν-

τια Γιαννακοπούλου, με συντονισμό από τη Βά-

σια Μαδέση, ενώ τιμητική βράβευση δόθηκε

στη Μαρία Παυλίδου. 

Σε πελάγη ευτυχίας
ο Γιάννης Μαλλίνης

Σε πελάγη ευτυχίας πλέει ο δήμαρχος Σι-

θωνίας Γιάννης Μαλλίνης, καθώς έγινε εκ νέ-

ου μπαμπάς. Η σύζυγός του έφερε στον κόσμο

ένα υγιέστατο κοριτσάκι και το ζευγάρι είναι

τρισευτυχισμένο. Η οικογένεια του δημάρχου

μεγάλωσε και παρά τις πολλές υποχρεώσεις

του δήμου, δεν έχασε την ευκαιρία να βρεθεί

στο πλευρό του νεογέννητου, καλωσορίζον-

τάς το στο νέο του σπιτικό. 

Ποιοι γκρινιάζουν;
Γκρίνιες και ξινίλες μαθαίνω πως έφερε η

υπουργοποίηση δύο επιπλέον Θεσσαλονικέων

την Παρασκευή. Βλέπετε, από τη μία τα χαμηλά

ποσοστά της ΝΔ στην πόλη μας και από την άλλη

οι λιγότερες εκλόγιμες θέσεις στις επόμενες

εκλογές (μείον τρεις σύμφωνα με τις δημοσκο-

πήσεις στη Α’ Περιφέρεια) κάνουν πολλούς να

ιδρώνουν. Κρατήστε μάλιστα πως ένας από τους

δύο υφυπουργούς είναι εξωκοινοβουλευτικός.

Μπαράζ Χουρδάκη
Σειρά κοινοβουλευτικών ερωτήσεων για τον

βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης και εκπρόσωπο

Tύπου του Κινήματος Δημοκρατίας Μιχάλη

Χουρδάκη. Ο καθηγητής κινείται εντατικά μετά

το πρώτο μπαράζ εμφανίσεων στα media όταν

συνέπλευσε με τον Κασσελάκη. Άλλωστε το κοι-

νοβουλευτικό έργο συναρτάται από το επικοινω-

νιακό. Και οι πετυχημένοι και στα δύο είναι αυτοί

που προχωρούν συνήθως. 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ

Πιερία: Χειροπέδες σε 42χρονο και 24χρονο
που κατείχαν ποσότητες χασίς και κοκαΐνης

Δ
ύο άνδρες, ηλικίας 42 και 24 ετών, συνελήφθησαν σε περιο-
χή της Πιερίας από αστυνομικούς της Ομάδας Πρόληψης και
Καταστολής της Εγκληματικότητας της Υποδιεύθυνσης Δίω-

ξης και Εξιχνίασης Εγκλημάτων Κατερίνης, κατηγορούμενοι για πα-
ραβάσεις της νομοθεσίας περί ναρκωτικών.

Κατά τη διάρκεια ελέγχου στο όχημα που οδηγούσε ο 42χρονος
και στο οποίο επέβαινε ο 24χρονος, οι αστυνομικοί εντόπισαν και
κατάσχεσαν 2 συσκευασίες με ακατέργαστη κάνναβη συνολικού βά-
ρους 14,2 γραμμ., 1 συσκευασία με κοκαΐνη βάρους 1,2 γραμμ., 1 συ-
σκευασία με κατεργασμένη κάνναβη βάρους 2,1 γραμμ., 2 συσκευα-
σίες που περιείχαν τμήματα ναρκωτικών δισκίων συνολικού βάρους
2,5 γραμμ. Επιπλέον, στην κατοχή του οδηγού βρέθηκαν 2 συσκευα-
σίες με κοκαΐνη συνολικού βάρους 2,5 γραμμ., 1 συσκευασία με κα-
τεργασμένη κάνναβη βάρους 0,7 γραμμ.

Ο 24χρονος επιχείρησε να διαφύγει πεζός, πετώντας μια συ-
σκευασία με 2,5 γραμμάρια κοκαΐνης, η οποία και κατασχέθηκε.
Στην προσπάθειά του να ξεφύγει, υπερπήδησε μια συρμάτινη περί-
φραξη, με αποτέλεσμα να τραυματιστεί και να μεταφερθεί σε νοσο-
κομείο της περιοχής. Μετά την παροχή ιατρικής φροντίδας έλαβε
εξιτήριο. Παράλληλα, σε έρευνα που πραγματοποιήθηκε στο σπίτι
του 42χρονου σε περιοχή της Καρδίτσας από αστυνομικούς του Τμή-
ματος Δίωξης και Εξιχνίασης Εγκλημάτων Καρδίτσας, εντοπίστηκαν
και κατασχέθηκαν 2 συσκευασίες με ακατέργαστη κάνναβη συνολι-
κού βάρους 24,1 γραμμ., επιπλέον ποσότητα ακατέργαστης κάννα-
βης βάρους 14,1 γραμμ., 1 συσκευασία με κοκαΐνη βάρους 0,3
γραμμ., 1 αυτοσχέδιο τσιγάρο κάνναβης. Οι δύο συλληφθέντες οδη-
γήθηκαν στον εισαγγελέα Πρωτοδικών Κατερίνης, ο οποίος τους πα-
ρέπεμψε στον ανακριτή.

Τη λίστα των 40 επιδραστικότερων Ευρωπαίων νέων ηγετών για το 2025 ανακοίνωσε
ο οργανισμός «Friends of Europe». Μεταξύ των προσωπικοτήτων που επιλέχτηκαν με
κριτήριο την επιρροή τους στη χάραξη του μέλλοντος της Ευρώπης συμπεριλαμβάνεται
και μία ελληνική παρουσία, αυτή της βουλευτού Επικρατείας της ΝΔ και ιδρύτριας της
ΑΜΚΕ «Υπέροχες Γυναίκες», Νεφέλης Χατζηιωαννίδου. Στην ίδια λίστα συγκαταλέ-
γονται η νεότερη γυναίκα υπουργός της Πορτογαλίας Μαργκαρίντα Μπαλσέιρο Λόπες,
ο υπουργός Εξωτερικών και αντιπρόεδρος της κυβέρνησης της Μολδαβίας Μιχαήλ
Ποπσόι, η βραβευμένη με Πούλιτζερ, Ουκρανή δημοσιογράφος Βασιλίτσα Στεπανέν-
κο, ο δήμαρχος της πόλης Νίτρα της Σλοβακιας κ.ά. 

Η Νεφέλη στους 40 επιδραστικότερους
Ευρωπαίους νέους ηγέτες

Ποιος πέρασε 
το κατώφλι 
της ΕΡΤ3 
Την άνοιξη, ως γνωστόν, τα πουλάκια
κελαηδάνε. Και επειδή έξω από την
ΕΡΤ3 συχνάζουν πολλά, ένα από αυτά
μου είπε πως είδε τον Ζήση Ιωακείμο-
βιτς να περνάει την πόρτα της νέας γε-
νικής διευθύντριας Σύνθιας Σάπικα.

Μάλιστα στο γραφείο της κάθισε για περισσότερο από μία ώρα.
Σημειώστε πως παρόμοια επίσκεψη ο πρόεδρος της διοικούσας
της ΝΔ Θεσσαλονίκης στις συγκεκριμένες κτηριακές εγκαταστά-
σεις δεν έχει ξανακάνει. Πάντως, λέγεται ότι προσεχώς αναμένε-
ται να διαβεί το κατώφλι της νέας διευθύντριας και ο εκπρόσω-
πος του ΠΑΣΟΚ Θανάσης Γλαβίνας.

Επαφές ενόψει 
συνεδρίου 
κάνει ο Φάμελλος

Ο Σωκράτης Φάμελλος κινείται
ενεργά ενόψει του συνεδρίου του
ΣΥΡΙΖΑ. Η στήλη μαθαίνει ότι γίνον-
ται αρκετές επαφές που θα σηματο-
δοτήσουν διεύρυνση που την έχει
μεγάλη ανάγκη το κόμμα. Επαφές

γίνονται και με πρόσωπα της Θεσσαλονίκης και είναι σε πολύ κα-
λό δρόμο. Μετά την τελευταία διάσπαση χάθηκε ικανό αριθμητι-
κό μέγεθος μελών και αυτό αποτυπώνεται και στις δημοσκοπή-
σεις. Και ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ θέλει να προλάβει το συνέδριο
του ΠΑΣΟΚ, ώστε να εντάξει νωρίτερα στο κόμμα πρόσωπα της
Κεντροαριστεράς. 

Δημαρχείο Θεσσαλονίκης: Η μουσική εξημερώνει τα ήθη
Σπουδαία κομμάτια του Μπετόβεν, του Σοπέν και άλλων συνθετών

άρχισαν να ακούγονται τις τελευταίες ώρες στο δημαρχιακό μέγαρο
της Θεσσαλονίκης. Τα ηχεία στον τρίτο όροφο του δημαρχείου παί-
ζουν, πλέον, κλασική μουσική που «απλώνεται» και σε άλλους χώ-
ρους του κτηρίου. Φαίνεται πως είναι ένας τρόπος για να ενισχυθεί ή

να ανυψωθεί η ψυχή του εργαζόμενου, από τους αντιδημάρχους και
τους συμβούλους της ομάδας του δημάρχου, που περνούν αρκετές
ώρες της ημέρας στα γραφεία τους, έως τους απλούς υπαλλήλους.
Βέβαια, εάν θα δουλεύουν πλέον με μεγαλύτερη όρεξη και διάθεση
θα φανεί στην πορεία…
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Υπερσύγχρονη δημοτική
συγκοινωνία αποκτά 
ο Δήμος Αγίων
Αναργύρων-Καματερού

Τα δύο πρώτα, υπερσύγχρονα, αθόρυβα,
ηλεκτρικά λεωφορεία, που θα συγκροτήσουν
την υπό δημιουργία δημοτική συγκοινωνία,
παρέλαβε ο Δήμος Αγίων Αναργύρων-Καμα-
τερού. Τα νέα λεωφορεία μέσα στους επόμε-
νους μήνες θα ξεκινήσουν τα δοκιμαστικά
δρομολόγια, με σκοπό να καθοριστούν οι τε-
λικές διαδρομές και στάσεις, ώστε μετά το
καλοκαίρι να ξεκινήσει και επίσημα η λει-
τουργία της δημοτικής συγκοινωνίας. «Πα-
ραλάβαμε τα δύο εννιάμετρα ευρωπαϊκά
οχήματα της ΤΑΜ, τα οποία είναι χωρητικότη-
τας 40 ατόμων, κατασκευασμένα με τις πιο
σύγχρονες ευρωπαϊκές προδιαγραφές, από-
λυτα φιλικά προς το περιβάλλον με μηδενική
εκπομπή ρύπων. Επίσης, διαθέτουν προδια-
μορφωμένες θέσεις για ΑμεΑ καθώς και για
την εξυπηρέτηση εγκύων και ηλικιωμένων. Η
προμήθεια των ηλεκτρικών λεωφορείων, των
φορτιστών και όλου του συνοδευτικού εξο-
πλισμού χρηματοδοτείται από το πρόγραμμα
“Αντώνης Τρίτσης”», δήλωσε ο δήμαρχος
Αγίων Αναργύρων-Καματερού Σταύρος
Τσίρμπας. 

«Στον αέρα» 
ο προϋπολογισμός του
Δήμου Κεντρικής Κέρκυρας

Οι φήμες επιμένουν στο «νησί των Φαι-
άκων» ότι η προσφυγή του δημοτικού συμ-
βούλου Γιώργου Καρύδη έγινε αποδεκτή από
την οικεία Αποκεντρωμένη Διοίκηση, κατά
των υπέρογκων δημοτικών τελών, που θα
έφερναν 12,8 εκατ. ευρώ στα δημοτικά τα-
μεία. Προς τούτο, ο δήμαρχος Στέφανος Που-
λημένος δηλώνει πως «τινάζει στον αέρα τον
προϋπολογισμό του δήμου και του αφήνει
άνοιγμα 12,8 εκατ. ευρώ». Προσθέτει, δε,
πως η ακυρωτική απόφαση «αγνοεί το Παρα-
τηρητήριο του υπουργείου Οικονομικών, το
οποίο, στο πλαίσιο ελέγχου του προϋπολογι-
σμού, ενέκρινε την αιτιολόγηση αύξησης των
δημοτικών τελών».

Έκθεση κειμηλίων-όπλων
του Αγώνα του 1821 
στο ΜΕΑ Ηλιούπολης

Εγκαινιάστηκε, ενόψει της εθνικής επε-
τείου της 25ης Μαρτίου, η έκθεση κειμηλίων
και όπλων του Αγώνα του 1821 στο Μουσείο
Εθνικής Αντίστασης (ΜΕΑ) Ηλιούπολης. Στην
έκθεση παρουσιάστηκε ένα μέρος από τη
συλλογή του συλλέκτη Σπύρου Κατσίρα με
όπλα-κειμήλια και είδη καθημερινής χρή-
σης των αγωνιστών του 1821. Ο δήμαρχος
Ηλιούπολης Στάθης Ψυρρόπουλος τόνισε ότι
«χωρίς τη βαθιά γνώση της ιστορίας μας δεν
μπορούμε να διατηρήσουμε την ταυτότητά
μας ως λαός και ως έθνος».

Τριπλή βράβευση του Δήμου Αθηναίων 
στα Green Brand Awards 2025

Κυριάρχησε στον θεσμό των Green Brand
Awards 2025, αποσπώντας τρεις κορυφαίες
διακρίσεις για τις πράσινες πρωτοβουλίες, η
Ανώνυμη Αναπτυξιακή Εταιρεία Μηχανογρά-
φησης (ΔΑΕΜ ΑΕ) του Δήμου Αθηναίων. Συγκε-
κριμένα απέσπασε τα βραβεία: Χρυσό Βραβείο
(Gold Award): Η Πλατφόρμα Δενδροφυτεύσε-
ων ανακηρύχθηκε κορυφαία στην κατηγορία Green Platforms. Ασημένιο Βραβείο
(Silver Award): Το παιδικό παραμύθι «Μη με κάνεις σκουπίδι», στην κατηγορία
Green School Activities. Ασημένιο Βραβείο (Silver Award): Η «Ακαδημία Ενέργει-
ας», για τη συμβολή στην κατάρτιση των στελεχών και επιστημόνων στον τομέα της
ενέργειας με έμφαση στην πράσινη και βιώσιμη ανάπτυξη. «Η τριπλή αυτή διάκριση
της ΔΑΕΜ αποτελεί αναγνώριση της δέσμευσής μας για ευφυή και βιώσιμη Αθήνα
σύμφωνα με το όραμα του δημάρχου Χάρη Δούκα», τονίζεται σε ανακοίνωση.

Τ
α πραγματικά περιστατι-
κά για το μέγα θέμα που
έχει αναστατώσει την

κοινωνία της Ηλιούπολης σχε-
τικά με την οικοδομική άδεια
επί της οδού Σαρωνικού και
Κρατίνου, στην περιοχή Χαλι-
κάκι, παραθέτει εκτενώς ο οι-
κείος δήμαρχος Στάθης Ψυρ-
ρόπουλος σε ανάρτησή του και
με εκτενές δελτίο τύπου, στο-
χεύοντας στην πλήρη και καθα-
ρή ενημέρωση των δημοτών.

Το Δημοτικό Συμβούλιο, στις
10/1/2025, μετά από εισήγηση του δημάρχου, απο-
φάσισε ότι «για οποιαδήποτε αίτηση ακύρωσης κα-
τοίκου ή κατοίκων και αίτησης αναστολής που θα
περιέλθει στον δήμο αναφορικά με το επίμαχο οι-
κόπεδο επί της οδού Σαρωνικού και Κρατίνου»,
εξουσιοδοτείται ο δήμαρχος, «προκειμένου να
προβεί στην έκδοση απόφασης αναστολής εκτέλε-
σης της οικοδομικής άδειας, μέχρι εκδόσεως από-
φασης του δικαστηρίου». Επιπλέον, ο δήμαρχος
ενημερώνει πως «δεν είχε ασκηθεί καμία αίτηση
ακύρωσης ή αίτηση αναστολής για την ακύρωση της
οικοδομικής άδειας ΚΑΙ ΤΗΣ ΒΕΒΑΙΩΣΗΣ ΥΨΟΜΕ-

ΤΡΟΥ μέχρι και την 24η Φεβρουαρίου 2025 εκ μέ-
ρους κατοίκου ή κατοίκων».

Δικόγραφο περί αναστολής και ακύρωσης οικο-
δομικής άδειας περιήλθε στο πρωτόκολλο του δή-
μου στις 25 Φεβρουαρίου 2025. Μέσα σε τέσσερις
εργάσιμες μέρες, η διοίκηση του δήμου συνεργά-
στηκε με τη Νομική Υπηρεσία και τη Διεύθυνση Τε-
χνικών Υπηρεσιών και Δόμησης για τις δέουσες
ενέργειες και εξέδωσε απόφαση αναστολής εκτέ-
λεσης οικοδομικής άδειας της υπηρεσίας του Δή-
μου Ηλιούπολης στην περιοχή Χαλικάκι, μετά από
αίτηση ακύρωσης και αίτηση αναστολής από κατοί-
κους της περιοχής.

Θα επιβραβεύονται με χρηματικά έπαθλα 
οι επιδόσεις των ΟΤΑ
Με χρηματικά έπαθλα, συνολικού ύψους 50 εκατ. ευρώ ετησίως, θα επι-
βραβεύονται οι δήμοι και οι περιφέρειες με τις καλύτερες επιδόσεις.
Προς τούτο, τίθεται σε εφαρμογή ειδική διαδικτυακή πλατφόρμα για τους
Οργανισμούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης (OTA). Ειδικότερα, προσβάσιμο στο
ευρύ κοινό αναμένεται να είναι σύντομα το περιεχόμενο δύο διαδικτυα-
κών ηλεκτρονικών βάσεων δεδομένων, που λειτουργούν τα υπουργεία
Εσωτερικών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Πρόκειται για τον Κόμβο
Παρακολούθησης Επιδόσεων της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και το Εθνικό
Μητρώο Ζώων Συντροφιάς (ΕΜΖΣ), που μέχρι τώρα χρήση κάνουν μόνο
πιστοποιημένοι υπάλληλοι και επαγγελματίες. Στη νέα ειδική διαδικτυα-
κή πλατφόρμα, θα καταθέτουν τις κρίσεις τους και οι απλοί πολίτες, στοι-
χείο που θα κρίνει και την αποτελεσματικότητα των ΟΤΑ. 

Μηχανικοί κατά Δήμου Ελευσίνας:
«Περιορίζεις τον ανταγωνισμό σε διαγωνισμό»

Πολλά ερωτήματα εγείρει η ανάδειξη αναδόχου για
την «Ανακαίνιση του Κλειστού Γυμναστηρίου Ελευσίνας
“Ανδρέας Δασκαλάκης” για τη στέγαση Εθνικών Ομάδων
και την εκγύμναση μεταναστών» του οικείου δήμου. Τη
διαμαρτυρία της προς τον δήμαρχο αλλά και την Αποκεν-
τρωμένη Διοίκηση Αττικής και Νήσων εκφράζει η Πα-
νελλήνια Ένωση Διπλωματούχων Μηχανικών Εργολη-
πτών Δημοσίων Έργων (ΠΕΔΜΕΔΕ), επειδή στις απαιτή-
σεις του εν λόγω διαγωνισμού περιλαμβάνεται και η

προσκόμιση μεγάλου αριθμού Πιστοποιητικών Συστήματος Διαχείρισης κατά ISO κ.λπ., που μει-
ώνουν τον ανταγωνισμό. «Η χρησιμότητα των ως άνω περιορισμών μειώνει τον ανταγωνισμό, ενι-
σχύει συνθήκες που δεσμεύουν υπέρμετρα και αδικαιολόγητα το δικαίωμα συμμετοχής των ενδια-
φερομένων φορέων, γεγονός που προφανώς δεν επιθυμεί η αναθέτουσα αρχή. Κατόπιν των ανωτέ-
ρω ζητούμε την απαλοιφή των υπερβολικών ως άνω απαιτήσεων από τη διακήρυξη του υπ’ όψιν δια-
γωνισμού», επισημαίνει στην ανακοίνωσή της η ΠΕΔΜΕΔΕ.

«Σχολή Γονέων» στον Δήμο
Παπάγου-Χολαργού

«Σχολή Γονέων» δημιουργεί ο Δήμος Παπά-
γου-Χολαργού για δημότες που έχουν ανάγκη
στήριξης, προσανατολισμού, ανακούφισης, διε-
ξόδου και ψυχικής ενδυνάμωσης, στο πλαίσιο
άσκησης της κοινωνικής πολιτικής. «Επειδή όλοι
αναγνωρίζουμε πόσο σημαντικός είναι ο ρόλος
των γονέων και φροντιστών, πόσες δυσκολίες αν-
τιμετωπίζουν, πρόθεσή μας είναι να σταθούμε
στις ανάγκες τους και όσο μπορούμε να τους
φροντίσουμε», αναφέρει η σχετική ανακοίνωση
του δήμου.

Η φτώχεια φέρνει γκρίνια
και ξύλο…

Η σκηνή είναι σχεδόν καθημερινή στο δημαρ-
χείο της Πάτρας. Δημότες διαμαρτύρονται έντο-
να για παλιά χρέη προς τον δήμο και τις συνεπα-
γόμενες κατασχέσεις λογαριασμών. Οι εντάσεις
και οι φωνές είναι τόσο μεγάλες που την περα-
σμένη Πέμπτη δημοτική υπάλληλος δήλωσε ότι
αναγκάζεται να φύγει από το γραφείο για να μη
φάει εκείνη το ξύλο, παρά τις προσπάθειες του
αντιδημάρχου Οικονομικών να κατευνάσει τα
οξυμμένα πνεύματα. «Φεύγω, δεν αντέχω άλλο.
Δεν θα φάω εγώ το ξύλο ενώ φταίνε άλλοι», δή-
λωσε αγανακτισμένη.

Διαδημοτικό πρόγραμμα
«Στέγαση και Εργασία 
για τους Αστέγους ΙΙΙ»

Στο διαδημοτικό πρόγραμμα «Στέγαση και Ερ-
γασία για τους Αστέγους ΙΙΙ» συμμετέχουν οι Δή-
μοι Χαλανδρίου, Μαραθώνα και Παλλήνης. Στό-
χος του σχεδίου είναι η ένταξη στο πρόγραμμα
και η παροχή υπηρεσιών στέγασης, ψυχοκοινω-
νικής στήριξης, ενεργοποίησης, κατάρτισης και
προώθησης στην εργασία νοικοκυριών που δια-
βιούν σε συνθήκες έλλειψης στέγης ή επισφα-
λούς στέγασης. Προς τούτο, το υπουργείο Κοινω-
νικής Συνοχής και Οικογένειας ενέκρινε το σχέ-
διο «ΥΠΑΤΙΑ», με δικαιούχους φορείς τους Δή-
μους Χαλανδρίου, Μαραθώνα και Παλλήνης και
διαχειριστή φορέα την ΑΜΚΕ ΙΑΣΙΣ.

Αναστολή εκτέλεσης της οικοδομικής άδειας
στην περιοχή Χαλικάκι Ηλιούπολης
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Σ
ε κίνηση ματ για την περαιτέρω ισχυ-
ροποίηση του ελληνικού success
story αναμένεται να αποδειχτεί η

αναβάθμιση του ελληνικού αξιόχρεου από
τον μεγαλύτερο οίκο του πλανήτη, τη Moo-
dy’s, που δίνοντας την επενδυτική βαθμίδα
στη χώρα μας ανοίγει τον δρόμο για deal με
τις αγορές άνω των 10 δισ. ευρώ.

Η αναβάθμιση της πιστοληπτικής αξιο-
λόγησης στην κατηγορία «Baa3» από
«Βa1» με σταθερές προοπτικές διαλύει και
τις τελευταίες... αμφιβολίες των αγορών
σχετικά με το αν πρέπει ή όχι να επενδύ-
σουν στο ελληνικό success story. Σε πρώτη
φάση εκτιμάται ότι οι εισροές στα ελληνικά

ομόλογα θα φτάσουν ακόμη και τα 5
δισ. ευρώ, ενώ άλλα τόσα εκτιμάται
ότι δυνητικά θα μπορούσαν να κατευ-
θυνθούν σε αγορές μετοχών. Οι αγο-
ρές και οι επενδυτές ανέμεναν την...
ετυμηγορία του κορυφαίου οίκου
που ελέγχει το 40% των αξιολογήσε-
ων σε παγκόσμιο επίπεδο, ώστε να
συμπληρωθεί η λίστα με τους κορυ-
φαίους οίκους του κόσμου που μας

κατατάσσουν στην επενδυτική βαθμίδα.

Το μεγάλο κέρδος
από την αναβάθμιση

Σημειώνεται ότι ο δεύτερος μεγαλύτε-
ρος οίκος του κόσμου, η Standard & Po-
or’s, που ελέγχει το 38% των παγκόσμιων
αξιολογήσεων μας έχει αναβαθμίσει από
πέρυσι την Ελλάδα, ενώ πριν από 10 μέρες
ο καναδικός οίκος DBRS μάς ανέβασε
ακόμη μια βαθμίδα υψηλότερα από την
επενδυτική. Το μεγάλο κέρδος από την
αναβάθμιση της Ελλάδας από τον οίκο Mo-
ody’s είναι ότι διαμορφώνει έναν καθαρό
ορίζοντα για τις τοποθετήσεις των ξένων
θεσμικών χαρτοφυλακίων στην ελληνική
οικονομία. Η απόφαση του αμερικανικού
οίκου θεωρείται κολοσσιαίας σημασίας

για τους διεθνείς επενδυτές, καθώς υπο-
γραμμίζει ότι η ελληνική οικονομία είναι
θωρακισμένη έναντι μιας διεθνούς ανατα-
ραχής. Σύμφωνα με τον οίκο, η αναβάθμι-
ση σημαίνει ότι για πρώτη φορά έπειτα από
15 χρόνια η Ελλάδα αποτελεί για την παγ-
κόσμια επενδυτική κοινότητα μια κανονι-
κή χώρα! Μάλιστα, σύμφωνα με τους ανα-
λυτές, η αναβάθμιση αντικατοπτρίζει την

άποψη ότι το πιστοληπτικό προφίλ της χώ-
ρας μας διαθέτει πλέον μεγαλύτερη ανθε-
κτικότητα σε ενδεχόμενους μελλοντικούς
κλυδωνισμούς.

Η Moody’s στέκεται στις θετικές δημο-
σιονομικές εξελίξεις, την πάταξη της φο-
ροδιαφυγής και την επιστροφή του τραπε-
ζικού συστήματος σε συνθήκες ισορρο-
πίες λόγω της υψηλής κερδοφορίας.

Ωστόσο, ο κοινός παρονομαστής για το ελ-
ληνικό success story, που οδήγησε στη
νέα αναβάθμιση, συνδέεται άμεσα με την
πολιτική σταθερότητα των τελευταίων έξι
ετών. Τέλος, αξίζει να σημειωθεί η αισιο-
δοξία του οίκου για την περαιτέρω μείωση
του δημόσιου χρέους ως ποσοστού του
Ακαθαρίστου Εγχωρίου Προϊόντος στο
148,3% φέτος και στο 140,6% το 2026. 

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com

Big deal με τις αγορές έκλεισε
η Moody’s για την Ελλάδα

Τουλάχιστον 10 δισ. ευρώ 
οι πρώτες εισροές 

σε ομόλογα και μετοχές 
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Ο αναπτυξιακός νόμος κάνει focus σε Δημογραφικό και περιφέρειες
Τους κορυφαίους στρατηγικούς στόχους του δημο-

γραφικού προβλήματος και της άμβλυνσης των περιφε-
ρειακών ανισοτήτων καλείται να επιτύχει η κυβέρνηση
με τον νέο αναπτυξιακό νόμο. Σύμφωνα με δηλώσεις του
υπουργού Ανάπτυξης Τάκη Θεοδωρικάκου στο πλαίσιο
του 33ου Money Show, με τον νέο αναπτυξιακό νόμο θα
στηριχθούν η Μακεδονία και η Θράκη, ενώ η Θεσσαλονί-
κη αναμένεται να εξελιχθεί σε «Πρωτεύουσα των Βαλκα-
νίων και της ευρύτερης περιοχής της Νοτιοανατολικής
Μεσογείου». Για πρώτη φορά στον νέο αναπτυξιακό νόμο
θα υπάρχει ξεχωριστό καθεστώς συνολικού ύψους 150
εκατ. ευρώ για επενδυτικά σχέδια τουλάχιστον 2 εκατ.
ευρώ που θα αναπτυχθούν στους παραμεθόριους νο-
μούς. Αυτό αφορά πρωτίστως τη Μακεδονία μας και τη
Θράκη, όπου θα δοθεί ιδιαίτερο βάρος στη μείωση των
κοινωνικών και περιφερειακών ανισοτήτων.

Τα άλλα δύο καθεστώτα, τα οποία επίσης θα χρηματο-
δοτηθούν με 150 εκατ. ευρώ το καθένα, αφορούν τη με-
ταποίηση και τις μεγάλες επενδύσεις άνω των 15 εκατ.
ευρώ η καθεμία. Συνολικά το 2025 και το 2026 θα δοθούν
900 εκατ. ευρώ σε φοροαπαλλαγές και επιχορηγήσεις
και η Βόρεια Ελλάδα μπορεί να λάβει τη μερίδα του λέον-

τος. Τα κονδύλια αυτά θα προστεθούν σε εκείνα που ήδη
έχουν δοθεί για τη μεταποίηση στην Περιφέρεια Κεντρι-
κής Μακεδονίας, όπου εγκρίθηκαν 67 επενδυτικά σχέ-
δια με ενίσχυση 97 εκατ. ευρώ.

Σύμφωνα με τον κ. Θεοδωρικάκο, το επόμενο διάστη-
μα θα υπάρξει μια σειρά από παρεμβάσεις που αφορούν
τη Θεσσαλονίκη, η οποία έχει αποκτήσει μια νέα δυναμι-
κή ταυτότητα. Επισήμανε ότι η πόλη βρίσκεται στο κέντρο
μιας συνολικότερης αναπτυξιακής στρατηγικής, καθώς
εκεί βρίσκεται το μεγαλύτερο βιομηχανικό πάρκο των
Βαλκανίων στη ΒΙΠΕ Σίνδου, όπου πραγματοποιούνται
έργα 15 εκατ. ευρώ, τα μισά με χρηματοδότηση από το
υπουργείο Ανάπτυξης μέσω του Ταμείου Ανάκαμψης.
Επιπλέον, εξελίσσεται ο διαγωνισμός για το πρώην στρα-
τόπεδο Γκόνου, όπου θα δημιουργηθεί ένα υπερσύγχρο-
νο εμπορευματικό κέντρο.
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Ξ
εκάθαρη ψήφο εμπιστοσύνης στο πρό-
σωπο του νέου υπουργού Εθνικής Οι-
κονομίας και Οικονομικών συμβολίζει

η άμεση επίσκεψη Μητσοτάκη την επομένη
της «αλλαγής φρουράς» στην οδό Νίκης. Στη
σύσκεψη εργασίας που ακολούθησε με τον
νέο «τσάρο της οικονομίας» Κυριάκο Πιερρα-
κάκη ο πρωθυπουργός έδωσε το στίγμα ότι η
διατήρηση της υφιστάμενης σταθερής δημο-

σιονομικής πορείας παραμένει Νο1 προ-
τεραιότητα. Όπως τόνισε ο Κυριάκος
Μητσοτάκης, «η Ελλάδα εξακολουθεί να
αναπτύσσεται με μεγαλύτερο ρυθμό και
το παραγωγικό μοντέλο αλλάζει με τον
τρόπο που είχαμε υποσχεθεί. Ήρθε η
ώρα αυτό το αποτύπωμα να το δουν και
οι πολίτες χωρίς να φεύγουμε από τους

στόχους της δημοσιονομικής σταθερότητας».
Παρών στη σύσκεψη ήταν και ο Κωστής Χα-

τζηδάκης, ο οποίος αποχώρησε μεν από το
«πρώτο υπουργείο της κυβέρνησης», αλλά πα-
ραμένει ο αντιπρόεδρος του κυβερνητικού
σχήματος και άρα η άποψή του προφανώς έχει
και θα έχει βαρύνουσα σημασία για τους πολι-
τικούς σχεδιασμούς. Αυτό όμως δεν σημαίνει
ότι ο νέος υπουργός δεν θα προσθέσει στην
καθημερινή διαχείριση του υπουργείου τον δι-
κό του τρόπο λειτουργίας, τις δικές του προτε-
ραιότητες, λαμβάνοντας τελικά τις αποφάσεις
του με γνώμονα φυσικά τον κυβερνητικό σχε-
διασμό, αλλά και τις προτάσεις που θα του κά-
νουν οι υπηρεσιακοί παράγοντες.

Η παρουσία Μητσοτάκη πάντως έδειξε ξε-
κάθαρα ότι οι προγραμματισμένες ανακοινώ-
σεις για φοροελαφρύνσεις, οι οποίες θα γίνουν
από το βήμα της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλο-
νίκης, δεν μπορούν να αλλάξουν και άρα ο νέος
υπουργός θα πρέπει να ακολουθήσει την ήδη
σχεδιασμένη πορεία συγκέντρωσης επιπλέον
φορολογικών εσόδων. Ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης ήταν ξεκάθαρος, δίνοντας τα εύσημα στη
μέχρι τώρα λειτουργία του υπουργείου: «Θα
ήθελα να συγχαρώ όλους για την πάταξη της
φοροδιαφυγής. Θα συνεχίσουμε αυτή την προ-
σπάθεια. Αυτό το αποτέλεσμα θα επιστρέψει
στην κοινωνία είτε με δημόσιες επενδύσεις εί-
τε με μείωση φόρων». Τα έσοδα από τη φορο-
διαφυγή θα συνδυαστούν με τις αποφάσεις της
Κομισιόν για τη «ρήτρα διαφυγής» που θα δια-
μορφώσει το τελικό ύψος των αμυντικών δα-
πανών που θα εξαιρεθούν από τον υπολογισμό
των πλεονασμάτων και άρα θα δείξουν το συ-
νολικό μέγεθος που θα λάβει το νέο «φοροπα-
κέτο Μητσοτάκη».

Οι στόχοι
Βασική απόφαση του νέου υπουργού είναι

να επιλεγούν εκείνες οι παρεμβάσεις που θα
προστατεύσουν με τον καλύτερο τρόπο τα μέσα
εισοδήματα, μια επιλογή που έχει γίνει κεντρι-
κή στον σχεδιασμό της κυβέρνησης για τις φο-
ροαπαλλαγές της επόμενης χρονιάς. Το βασι-

κότερο εργαλείο που βρίσκεται στο τραπέζι
των αλλαγών που θα αποφασίσει ο Κυριάκος
Πιερρακάκης είναι οι αλλαγές στην άμεση φο-
ρολογία και όχι σε έμμεσους φόρους όπως εί-
ναι ο ΦΠΑ ή ο Ειδικός Φόρος Κατανάλωσης
που επιβάλλεται σε διάφορα προϊόντα. Αυτό
σημαίνει ότι οι βασικότερες παρεμβάσεις θα
επικεντρωθούν στις αλλαγές της κλίμακας της
φορολογίας εισοδήματος, είτε με τη δημιουρ-
γία νέων κλιμακίων είτε με παρεμβάσεις στις
προοδευτικότητα της κλίμακας.

Αλλαγές σχεδιάζονται επίσης στα τεκμήρια
διαβίωσης, στον ΕΝΦΙΑ, στην αυτοτελή φορο-
λόγηση των ενοικίων, στην εισφορά αλληλεγ-
γύης συνταξιούχων, ενώ γίνονται συνεχώς συ-
ζητήσεις για την κατάργηση του τέλους επιτη-
δεύματος και για τις επιχειρήσεις. Παράλληλα,
στο μυαλό του πρωθυπουργού υπάρχει πάντα
και η μείωση των ασφαλιστικών εισφορών κα-
τά μισή ή μία μονάδα, κάτι που ο Κυριάκος Μη-

τσοτάκης ανακοίνωσε και πέρυσι από το βήμα
της ΔΕΘ και η ανταπόκριση εργαζομένων και
εργοδοτών ήταν πολύ θετική.

Οι παρεμβάσεις
Βασικός στόχος της κυβέρνησης είναι να

επιτευχθεί η ελάφρυνση της μεσαίας τάξης,
δηλαδή των εισοδημάτων από 18.000 έως
40.000 ευρώ. Ως πιθανές κινήσεις θεωρούν-
ται η μείωση του συντελεστή του 22% στο 15%
για εισοδήματα έως 20.000, η δημιουργία νέ-
ων κλιμακίων με περισσότερους συντελε-
στές για εισοδήματα από 30.000 έως 50.000
ευρώ, αλλά και η αύξηση του ορίου των
40.000 ευρώ, απ’ όπου ξεκινά ο ανώτερος
συντελεστής του 44%.

Παράλληλα, είναι πολύ πιθανή μια τιμαριθ-
μοποίηση της φορολογικής κλίμακας προ-
κειμένου να προστατευθεί το διαθέσιμο εισό-
δημα. Στην ουσία η κυβέρνηση θέλει να προ-

στατεύσει τα εισοδήματα που λόγω μισθολο-
γικών αυξήσεων θα κληθούν να πληρώσουν
υψηλότερους φόρους και άρα θα εξανεμι-
στούν οι αυξήσεις από το πραγματικό διαθέ-
σιμο εισόδημα.

Στον ΕΝΦΙΑ η κυβέρνηση επανεξετάζει την
προσαύξηση στον φόρο για ιδιοκτησίες άνω
των 400.000 ευρώ. Στα τεκμήρια διαβίωσης
ετοιμάζεται «κούρεμα» κατά 30% σε αυτήν τη
φάση, ενώ σχεδιάζεται η πλήρης κατάργησή
τους σε βάθος χρόνου. Την ίδια στιγμή προ-
ωθείται κατάργηση του τέλους επιτηδεύματος
και για τις επιχειρήσεις και τα υποκαταστήματά
τους. Οι τελικές αποφάσεις για τις φοροαπαλ-
λαγές θα κλειδώσουν κατά τον Αύγουστο και
θα αποτυπωθούν σε νομοσχέδιο που θα κατα-
τεθεί τον Οκτώβριο. Πάντως, η ημερομηνία-
κλειδί για το ύψος του φοροπακέτου είναι πολύ
νωρίτερα, καθώς αύριο 19 Μαρτίου η Κομισιόν
αναμένεται να εμφανίσει την τελική της πρότα-
ση για τις αμυντικές δαπάνες, κοινοποιώντας
πολιτικές που θα αποκτήσουν ιδιαίτερη σημα-
σία. Άλλωστε, οι οδηγίες του πρωθυπουργού
κατά την πρώτη του εμφάνιση στην οδό Νίκης
ήταν ότι δεν μπορεί σε καμία περίπτωση να τε-
θούν σε κίνδυνο η δημοσιονομική σταθερότη-
τα της οικονομίας και η πορεία απομείωσης
του δημόσιου χρέους.

του Κωνσταντίνου
Δαυλού
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Ποιες πολιτικές κλειδώνουν - Οι νέοι σχεδιασμοί 
που ετοιμάζει ο «τσάρος της οικονομίας» με στόχο 
την προστασία της μεσαίας τάξης, σε συνάρτηση με 

τις αποφάσεις της ΕΕ για ρήτρα διαφυγής αμυντικών δαπανών

Ψήφος εμπιστοσύνης
Μητσοτάκη σε Πιερρακάκη
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Το Υπασπιστήριο και το συγκρότημα
του Χοιροστασίου είναι δύο ακόμη κτή-
ρια στο Τατόι η αποκατάσταση των οποί-
ων δρομολογείται με ταχείς ρυθμούς. Οι
μελέτες για την επανάχρησή τους ορί-
ζουν το μεν πρώτο να φιλοξενήσει τις
βασικές υποστηρικτικές λειτουργίες
του κτήματος, το δε δεύτερο να λειτουρ-
γήσει ως πωλητήριο.

Την ομόφωνη θετική γνωμοδότηση
έλαβε το Κεντρικό Συμβούλιο Μνημεί-
ων του υπουργείου Πολιτισμού. Η απο-
κατάσταση των κτηρίων του Υπασπιστη-
ρίου, που παρέμεινε σε χρήση μέχρι το
1967, και του Χοιροστασίου υπάγονται
στη δεύτερη φάση της αποκατάστασης
του μνημειακού αποθέματος του πρώην
βασιλικού κτήματος. Πρόκειται για αντι-
προσωπευτικά δείγματα της ανακτορι-

κής και της παραγωγικής ενότητας, τα
οποία αποκτούν νέες χρήσεις, εξυπη-
ρετώντας τις σύγχρονες ανάγκες των
επισκεπτών. Το κτήριο του Υπασπιστη-
ρίου, παρ’ όλες τις τροποποιήσεις που
δέχτηκε κατά καιρούς, αποτελεί ένα
από τα πιο αξιόλογα αρχιτεκτονικά δείγ-

ματα της ρομαντικής περιόδου. 
Το Χοιροστάσιο αντιστοιχείται με την

αύξηση της αγροτικής και της κτηνο-
τροφικής παραγωγής, παράλληλα με το
Βουστάσιο και το Γαλακτοκομείο. Απο-
τελεί μεταπολεμικό κτήριο -χτίστηκε το
1948-, τεκμήριο της διαδικασίας ανά-

καμψης μετά την εκτεταμένη καταστρο-
φή του κτήματος κατά τα έτη 1944 και
1945. Οι επεμβάσεις επί των μνημείων
εξυπηρετούν τις νέες λειτουργίες των
κτηρίων με απόλυτο σεβασμό στη δια-
τήρηση όλων των ιστορικών και αυθεν-
τικών τεκμηρίων, αλλά και στην απομά-
κρυνση μεταγενέστερων επεμβάσεων,
προκειμένου να αρθούν αισθητικά ζη-
τήματα. Διατηρείται η μορφολογία των
κτηρίων, αναδεικνύεται ο περιβάλλων
χώρος τους, ώστε να συνδέονται οργα-
νικά με τα υπόλοιπα κτήρια, η αποκατά-
σταση των οποίων είναι σε εξέλιξη και
ολοκληρώνεται μέχρι το τέλος του τρέ-
χοντος έτους. Ακόμη, έχουν ληφθεί
υπόψη όλες οι προδιαγραφές, ώστε να
καθίστανται καθολικά προσβάσιμα. 

Ρ. Σαβ.

Προς αποκατάσταση το κτήριο του Υπασπιστηρίου και το συγκρότημα του Χοιροστασίου στο Τατόι

Στην τελική ευθεία το Πάτρα-Πύργος 
Π

λησιάζει το 70% το ποσοστό της κατασκευα-
στικής προόδου στο πρώτο τμήμα του οδι-
κού άξονα Πατρών-Πύργου της Ολυμπίας

Οδού, που κατασκευάζει ο Όμιλος ΑΒΑΞ, φέρνοντας
ακόμη πιο κοντά την υλοποίηση ενός σύγχρονου και
ασφαλούς αυτοκινητοδρόμου.

Πρόκειται για το τμήμα Μιντιλόγλι,
στο ύψος της ΒΙΠΕ Πατρών, έως τα Κα-
ραίικα, μήκους 21,3 χλμ., που προβλέ-
πεται να ολοκληρωθεί έως το τέλος Νο-
εμβρίου και αποτελεί το πιο σύνθετο,
στην κατασκευή του, τμήμα του νέου

αυτοκινητόδρομου Πατρών-Πύργου, κα-
θώς στο μεγαλύτερο μέρος του η κατα-

σκευή πραγματοποιείται ενώ η κυκλοφορία των αυ-
τοκινήτων διεξάγεται κανονικά.

Τον περασμένο Οκτώβριο, το ποσοστό προόδου του
έργου βρισκόταν στο 53%, όμως για την κατασκευή
του τμήματος εργάζονται καθημερινά περισσότεροι
από 400 εργαζόμενοι και η εξέλιξη του έργου πραγ-
ματοποιείται με γοργούς ρυθμούς. Στον σχεδιασμό
περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων δύο λωρίδες κυκλο-
φορίας ανά κατεύθυνση συνολικού πλάτους 12 μ., 2
γέφυρες, 21 άνω και κάτω διαβάσεις, 3 ανισόπεδοι
κόμβοι και 55 τοίχοι αντιστήριξης.

Συνεχείς περιβαλλοντικές
μετρήσεις από την ΑΒΑΞ

Το πρώτο τμήμα της Πατρών-Πύργου, την οποία θα
εκμεταλλεύεται η παραχώρηση της Ολυμπίας Οδού,
που υλοποιείται από τον Όμιλο ΑΒΑΞ, αναμένεται να
φέρει ριζικές αλλαγές στις μεταφορές, τις μετακινή-
σεις και την τοπική οικονομία στη Νοτιοδυτική Ελλάδα.

Η ΑΒΑΞ εφαρμόζει αυστηρά μέτρα ασφαλείας και
περιβαλλοντικής προστασίας για την κατασκευή του
έργου. Σε συνεργασία με το Πανεπιστήμιο Θεσσα-

λίας, η κατασκευαστική εταιρεία διεξάγει περιβαλ-
λοντικές μετρήσεις για τη συνεχή παρακολούθηση
των επιπτώσεων του έργου. Ειδικά μέτρα εφαρμό-

ζονται για τη μείωση της όχλησης κατά την κατα-
σκευή, ενώ 14 βυτιοφόρα νερού μειώνουν καθημερι-
νά την αιωρούμενη σκόνη.

Το έργο αφορά το τμήμα των 21,3 χλμ. από το Μιντι-
λόγλι, στη Βιομηχανική Περιοχή Πατρών, μέχρι τα
Καραίικα και χωρίζεται σε δύο τμήματα. Το πρώτο,
μήκους 13 χλμ., της παλιάς χάραξης είναι αυτό που
αποτελεί το πιο απαιτητικό μέρος, καθώς η κατα-
σκευή γίνεται χωρίς να έχει σταματήσει ούτε λεπτό η
κυκλοφορία ΙΧ και φορτηγών.

Το δεύτερο τμήμα, μήκους 8,3 χλμ., περιλαμβάνει
έργα νέας χάραξης, όπου εφαρμόζονται καινοτόμες
τεχνικές και σύγχρονες πρακτικές μηχανικής και
ασφάλειας με παράλληλη διέλευση οχημάτων.

Γράφει 
η Ρεγγίνα 

Σαβούρδου

Αγγίζει το 70% η κατασκευή 
του αυτοκινητοδρόμου και αφορά 

το τμήμα των 21,3 χλμ. από 
το Μιντιλόγλι, στη Βιομηχανική

Περιοχή Πατρών, μέχρι τα Καραίικα
που προβλέπεται να ολοκληρωθεί

έως το τέλος Νοεμβρίου
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Το ενεργειακό κόστος παραμένει βραχνάς για τις μι-
κρές και πολύ μικρές επιχειρήσεις, κάτι το οποίο αναδει-
κνύεται και σε πρόσφατη έρευνα της Opinion Poll, που
δείχνει ότι το υψηλό κόστος ενέργειας αποτελεί πρόβλη-
μα για το 34,7% των επιχειρήσεων, ενώ το 66,7% δηλώνει
πως επηρεάζει αρνητικά τη λειτουργία τους. Μάλιστα το
ποσοστό αυτό φτάνει στο 68,1% στις ατομικές επιχειρή-
σεις και στο 66,9% στις προσωπικές εταιρείες.

Υπό αυτό το πρίσμα, η ενίσχυση των μικρομεσαίων επι-
χειρήσεων αποτελεί μια από τις πρώτες εκκρεμότητες με
τις οποίες θα πρέπει να ασχοληθεί η νέα πολιτική ηγεσία
του υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Άλλωστε
οι επιδοτήσεις τους έχουν προαναγγελθεί καιρό τώρα,
ενώ έχει γίνει και ο ανάλογος σχεδιασμός, ως εκ τούτου
μένει να γίνουν οι απαραίτητες ανακοινώσεις, ώστε να
δοθεί η ενίσχυση αναδρομικά για τους μήνες Δεκεμβρί-

ου, Ιανουαρίου και Φεβρουαρίου, ενώ εξετάζεται εάν θα
επεκταθεί και για τον Μάρτιο, οπότε το ενεργειακό κόστος
παρέμεινε σε υψηλά επίπεδα. Ο σχεδιασμός βρίσκεται
στο τελικό στάδιο και αναμένεται η τελική έγκριση από
την ηγεσία του υπουργείου, ώστε να ανοίξει η πλατφόρμα
υποβολής αιτήσεων από τις επιχειρήσεις με τζίρο έως 10
εκατ. ευρώ, οι οποίες θα μοιραστούν το ποσό των 50 εκατ.
ευρώ που είναι διαθέσιμα για επιδότηση.Ο
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Στην τελική ευθεία για την ενίσχυση του ρεύματος των μικρομεσαίων επιχειρήσεων

«Κόφτης» στις ΑΠΕ 
για αποφυγή
μπλακ άουτ

Α
ντιμέτωπο με το φαινόμενο του «black out» βρί-
σκεται το ηλεκτρικό σύστημα, λόγω της δυναμικής
διείσδυσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας

στην αγορά ενέργειας και συγκεκριμένα στην ηλεκτροπα-
ραγωγή, με το πρώτο τεστ αντοχής να γίνεται τόσο την 25η
Μαρτίου όσο και τις ημέρες του Πάσχα, τη στιγμή που το

επιτελείο του υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, σε συνεργασία με τον ΑΔΜΗΕ, τον ΔΕΔΔΗΕ
και τη Ρυθμιστική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και
Υδάτων (ΡΑΑΕΥ), ετοιμάζει σειρά παρεμβάσεων για
τον περιορισμό των κινδύνων.

Οι συγκεκριμένες περίοδοι, οπότε συνήθως υπάρ-
χουν ημέρες καλοκαιρίας, δημιουργούν ένα «εκρη-
κτικό» κοκτέιλ στην αγορά των ΑΠΕ και αυτό διότι
υπάρχει ο συνδυασμός της υπεραπόδοσης και της

ταυτόχρονης χαμηλής ζήτησης σε ρεύμα, καθώς έχει πα-
ρατηρηθεί ότι κατά τις ημέρες των αργιών υποχωρεί κατα-
κόρυφα η ζήτηση, ενώ αυξάνεται η παραγωγή. Αυτό έχει
σαν αποτέλεσμα να εμφανίζονται μηδενικές ή και αρνητι-
κές τιμές στην αγορά, χωρίς ωστόσο αυτές τις τιμές να τις
αξιοποιούν οι καταναλωτές, ενώ ταυτόχρονα συμπιέζονται
τα έσοδα των έργων, απειλώντας τη βιωσιμότητά τους.

Θέσπιση μηχανισμού αναδιανομής περικοπών 
Οι περικοπές, στην παρούσα φάση, δείχνουν να αποτε-

λούν τη μοναδική λύση, ώστε να υπάρξει ασφάλεια για την
ομαλή λειτουργία του ηλεκτρικού συστήματος. Το 2024 οι
περικοπές στις Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας έφτασαν
στο 2,5%, ενώ σε κάποιες περιπτώσεις έργων ξεπέρασε
ακόμα και το 5%.  Η εικόνα αυτή θα παρουσιάσει αυξητική
τάση τόσο το 2025 όσο και το 2026. Από τις αρχές του μή-
να, ο καλός καιρός έχει υποχρεώσει σε επαναφορά του

«κόφτη» για την παραγόμενη καθαρή ηλεκτρική ενέργεια.
Οι ενέργειες του υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας στοχεύουν στη θέσπιση μηχανισμού αναδιανομής
περικοπών και λειτουργικής ενίσχυσης για την αποκατά-
σταση της ανισορροπίας.  Μάλιστα την περασμένη Πέμ-
πτη τέθηκε σε δημόσια διαβούλευση η Υπουργική Από-
φαση. Επιπλέον, προτείνεται η επιβολή προστίμων σε
όσους δεν τηρούν τις εντολές περικοπών με 500 ευρώ
ανά μεγαβατώρα, που σε περίπτωση υποτροπών μπορεί
να φτάσουν και τα 1.500 ευρώ. Ακόμη, προωθούνται η εγ-
κατάσταση συστημάτων εποπτείας σε όσα έργα δεν δια-
θέτουν και βελτίωση μιας σειράς άλλων διαδικασιών για
τον έλεγχό τους.

Μεταξύ άλλων και στο ζήτημα των περικοπών ανα-
φέρθηκε ο νέος υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργει-
ας Σταύρος Παπασταύρου, ο οποίος μιλώντας στο Συμ-
βούλιο των Ευρωπαίων υπουργών Ενέργειας υπογράμ-
μισε ότι πρέπει να ενισχυθούν τα δίκτυα, ώστε να αντιμε-
τωπιστεί το πρόβλημα των περικοπών στις ΑΠΕ. «Είναι
απαραίτητα έξυπνα οικονομικά εργαλεία και χρειάζεται
να εξετάσουμε πρόσθετους πόρους για να το πετύχου-
με», ανέφερε.

Γράφει 
o Κώστας
Νούσης

knusis@yahoo.gr

Ο σοβαρός κίνδυνος 
από τον συνδυασμό υπεραπόδοσης 

της πράσινης ενέργειας 
και χαμηλής ζήτησης για ρεύμα 

αναγκάζει σε σειρά παρεμβάσεων
υπουργείο Περιβάλλοντος 

και Ενέργειας, 
ΑΔΜΗΕ, ΔΕΔΔΗΕ και ΡΑΑΕΥ



ΤΡΙΤΗ 18 ΜΑΡΤΙΟΥ 2025

ΡOLITICAL BUSINESS34

Ο
ΙΚ

Ο
Ν

Ο
Μ

ΙΑ

Επιμέλεια: Αμαλία Κάτζου

Berenberg για Metlen:
Σύσταση «buy» και 
τιμή-στόχος στα 51 ευρώ

Το initiation note της για τη Metlen Energy
& Metals, με σύσταση «buy» και τιμή-στόχο
τα 51 ευρώ (upside c.35%) δημοσίευσε η ομά-
δα της Berenberg, σε συνέχεια της πρόσφα-
της κάλυψης από την Bank of America. Όπως
αναφέρεται σε σχετική ανακοίνωση, είναι η
πρώτη φορά που την κάλυψη της Metlen ανα-
λαμβάνουν ταυτόχρονα δύο ομάδες αναλυ-
τών, τόσο από την ενέργεια όσο και από τα μέ-
ταλλα. Ο συνδυασμός αυτός προσφέρει μία
σε βάθος ανάλυση, κυρίως όσον αφορά τις
σημαντικές συνέργειες μεταξύ των τομέων
της εταιρείας που καταφέρνουν να ξεχωρί-
ζουν τη Metlen από τις υπόλοιπες συμβατικές
εταιρείες ενέργειας και μετάλλων. Η ομάδα
ανάλυσης της Berenberg εκτιμά ότι η μετοχή
της Metlen διαπραγματεύεται σε σημαντικό
discount σε σχέση με τα fundamentals της
εταιρείας όπως τα γνωρίζουμε μέχρι σήμερα,
χωρίς να ενσωματώνει ακόμα στην ανάλυση
και τις εκτιμήσεις της κάποιο επικείμενο πα-
ράγοντα σημαντικής ενίσχυσης των κερδών
της εταιρείας. Πιθανόν, αυτό να συμβεί μετά
το Capital Markets Day που θα διοργανώσει η
Metlen στο LSE στις 28 Απριλίου.

Aktor: Στα 32,4 εκατ. ευρώ
το Enterpise Value του 51%
της Sun Force One

Η Aktor ανακοίνωσε ότι, σε συνέχεια της
από 13 Μαρτίου ανακοίνωσής της αναφορι-
κά με την εξαγορά του 51% των μετοχών του
μετοχικού της κεφαλαίου και αντίστοιχα του
51% των ομολογιών της εταιρείας Sun Force,
μέσω της 100% θυγατρικής της εταιρείας,
Aktor Ανανεώσιμες Μονοπρόσωπη Ανώνυ-
μη Εταιρεία (η «αγοράστρια»), ότι το Enter-
pise Value (EV) της Sun Force One, με βάση
το τρέχον χαρτοφυλάκιό της, εκτιμήθηκε στο
ποσό των 32,4 εκατ. ευρώ περίπου. Η αγορά-
στρια θα καταβάλει ως ίδια συμμετοχή για
την αγορά του 51% των μετοχών και των ομο-
λογιών το ποσό των 4,1 εκατ. ευρώ περίπου.

Η Snappi, η πρώτη ελληνική
neobank με άδεια από την Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα, προ-
σφέρει από σήμερα τη δυνατότητα
εγγραφής στη λίστα αναμονής
(waitlist), ώστε όσοι επιθυμούν να
εξασφαλίσουν πρόσβαση στην
εφαρμογή Snappi πριν το επίσημο
λανσάρισμα (early access), όπως
ανακοινώθηκε.
Όπως σημειώνει η σχετική ανακοίνωση, οι neobanks είναι
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα που λειτουργούν αποκλειστικά
ψηφιακά, χωρίς φυσικά καταστήματα. Πρόκειται για μια νέα
γενιά τραπεζών που αξιοποιούν την τεχνολογία για να προ-
σφέρουν γρήγορες, ευέλικτες και συχνά χαμηλότερου κό-
στους τραπεζικές υπηρεσίες.
Η Gabriella Kindert, CEO της Snappi, δήλωσε: «Πρόκειται

για μια ξεχωριστή στιγμή στην
πορεία μας μέχρι σήμερα και
προσκαλούμε όλους να είναι από
τους πρώτους που θα ζήσουν την
εμπειρία της Snappi. Για εμάς η
ανατροφοδότηση είναι ζωτικής
σημασίας, καθώς μέσα από αυτή
τη διαδικασία βελτιώνουμε τα
προϊόντα και τις υπηρεσίες μας,
αλλά και τη συνολική εμπειρία

που θέλουμε να αποκομίσουν οι πελάτες της Snappi».
H Snappi είναι η πρώτη ελληνική neobank με άδεια από την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, η οποία συνδυάζει την αξιο-
πιστία και το κύρος που φέρουν τα παραδοσιακά τραπεζικά
ιδρύματα με την ευελιξία και την τεχνολογική καινοτομία
του fintech. Η Snappi έχει δημιουργηθεί από την Τράπεζα
Πειραιώς.

Snappi: Ανοίγει η λίστα αναμονής για πρόωρη πρόσβαση στην εφαρμογή

Τ
η δυναμική επέκταση του Ομίλου
ΔΕΗ στην αγορά Ανανεώσιμων Πη-
γών Ενέργειας της Βουλγαρίας ση-

ματοδοτεί η έναρξη της κατασκευής ενός
νέου φωτοβολταϊκού σταθμού με μπατα-
ρίες, συνολικής εγκατεστημένης ισχύος
165 MWp. Σύμφωνα με σχετική ανακοίνω-
ση, προσηλωμένος στο όραμα για την πε-
ραιτέρω ενίσχυση του πρωταγωνιστικού
του ρόλου στην ενεργειακή μετάβαση που
συντελείται στη Νοτιοανατολική Ευρώπη, ο
Όμιλος ΔΕΗ ενισχύει το πράσινο χαρτοφυ-
λάκιό του με την κατασκευή ενός νέου φω-
τοβολταϊκού σταθμού, του «Colosseum»,
στην περιοχή Stara Zagora στην κεντρική
Βουλγαρία, ισχύος 165 MWp.

Ταυτόχρονα, ο γειτονικός σταθμός αποθήκευσης ενέργειας,
ονομαστικής ισχύος 25 MW και εγκατεστημένης χωρητικότη-
τας 55 MWh, η ολοκλήρωση κατασκευής του οποίου αναμένε-
ται ταυτόχρονα με την ολοκλήρωση του φωτοβολταϊκού σταθ-
μού, θα υποστηρίζει τη λειτουργία του φωτοβολταϊκού σταθμού
και θα συμβάλει στην ευστάθεια του συστήματος ηλεκτρικής
ενέργειας. Η διασύνδεση του νέου έργου με το ηλεκτρικό σύ-
στημα της γειτονικής χώρας θα πραγματοποιείται μέσω ενός
νέου υποσταθμού ανύψωσης τάσης 33/110 kV, χωροθετημένου
στα όρια του έργου.

Για την κατασκευή του νέου φωτοβολταϊκού σταθμού θα χρη-
σιμοποιηθούν 260.000 τελευταίας τεχνολογίας φωτοβολταϊκά
πλαίσια διπλής όψης. Αντίστοιχα, για τον σταθμό αποθήκευσης
θα χρησιμοποιηθούν υγρόψυκτες μπαταρίες καινοτόμου τε-
χνολογίας LFP, μεγιστοποιώντας τόσο την αξιοποιούμενη ενέρ-
γεια όσο και την ασφάλεια κατά τη λειτουργία.

Η εκτιμώμενη ετήσια παραγωγή ενέργειας του έργου αναμέ-
νεται να ξεπερνάει τις 265 GWh, ποσότητα ικανή να καλύψει τις

ενεργειακές ανάγκες περισσότερων από 45.000 νοικοκυριών,
ενώ με τη λειτουργία του έργου αναμένεται να αποτρέπεται η
εκπομπή περίπου 133.000 τόνων CO2 ετησίως.

Τα 165 MW του νέου φωτοβολταϊκού πάρκου έρχονται να
προστεθούν στην εγκατεστημένη ισχύ 18 MW του αιολικού πάρ-
κου Garda που λειτουργεί ήδη ο Όμιλος ΔΕΗ στη Βουλγαρία.

Συνολικά, ο Όμιλος ΔΕΗ, εκτός από τα 208 MW ΑΠΕ σε λει-
τουργία ή υπό κατασκευή, έχει στη Βουλγαρία επιπλέον 550
MW ΑΠΕ σε διάφορα στάδια ανάπτυξης.

Ο αναπληρωτής διευθύνων σύμβουλος ΑΠΕ Ομίλου ΔΕΗ και
διευθύνων σύμβουλος της ΔΕΗ Ανανεώσιμες Κωνσταντίνος
Μαύρος τόνισε: «Μερικές εβδομάδες μετά την έναρξη λειτουρ-
γίας φωτοβολταϊκών στην Ιταλία, η δυναμική επέκταση του Ομί-
λου ΔΕΗ στην ενεργειακή αγορά της Βουλγαρίας καταδεικνύει
με τον πλέον εμφατικό τρόπο τη στρατηγική του ομίλου να είναι
κυρίαρχος ενεργειακός πυλώνας στην ευρύτερη περιοχή της
Νοτιοανατολικής Ευρώπης. Το έργο που ξεκινάμε στη Βουλγα-
ρία αποτελεί μια συνολική λύση, καθώς πέραν της παραγωγής
ενέργειας αντιμετωπίζει και τη στοχαστικότητα της τεχνολογίας
μέσω της μονάδας αποθήκευσης που χτίζεται παράλληλα».

ΔΕΗ: Επεκτείνεται στη Βουλγαρία 
με νέο φωτοβολταϊκό 165 MW
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Ο
κορυφαίος σύγχρονος Έλληνας αθλητής γίνεται
σήμερα 27 ετών και κλείνει παράλληλα μια δεκαε-
τία στην κορυφογραμμή των αλμάτων. Ο λόγος,

φυσικά, για τον… ιπτάμενο Μίλτο Τεντόγλου. Ήταν 18 Μαρ-
τίου 1998 όταν ο κορυφαίος άλτης της σύγχρονης εποχής

είδε το πρώτο φως, στη Θεσσαλονίκη. Ο
Τεντόγλου μεγάλωσε στα Γρεβενά, όπου
ζει και η οικογένειά του και η πρώτη του
ενασχόληση με τον αθλητισμό μπορεί να
θεωρηθεί το παρκούρ που έκανε μαζί με
τους φίλους του.

Από ένα σημείο κι έπειτα, όμως, ο Μίλτος
μπήκε στον στίβο κι από εκεί στο άλμα εις
μήκος, στο οποίο αυτή τη στιγμή θεωρείται
ο κορυφαίος στον πλανήτη. Οι επιδόσεις

του, οι διακρίσεις του, αλλά κυρίως ο σπουδαίος χαρακτή-
ρας του, έχουν δώσει δικαιωματικά στον Μίλτο Τεντόγλου
τον τίτλο του καλύτερα Έλληνα αθλητή αυτή την περίοδο.

Ειδικότερα για το αθλητικό σκέλος, το γεγονός ότι έχει
κατακτήσει 11 χρυσά μετάλλια και στις πέντε μεγάλες
διοργανώσεις, παγκόσμιες και ευρωπαϊκές, του στίβου,
μιλά από μόνο του. Ο Μίλτος αναδείχτηκε δυο φορές χρυ-

σός Ολυμπιονίκης του άλματος εις μήκος, στους Ολυμπια-
κούς Αγώνες του Τόκιο και στους Ολυμπιακούς Αγώνες
του Παρισιού, το 2021 και το 2024 αντίστοιχα, χρυσός παγ-
κόσμιος πρωταθλητής στο Παγκόσμιο Πρωτάθλημα στί-
βου της Βουδαπέστης το 2023 και αργυρός παγκόσμιος
πρωταθλητής στο Παγκόσμιο Πρωτάθλημα στίβου του Γι-
ουτζίν το 2022.

Ήταν παγκόσμιος πρωταθλητής στο Παγκόσμιο Πρωτά-
θλημα κλειστού στίβου στο Βελιγράδι το 2022 και στη Γλα-
σκόβη το 2024, πρωταθλητής Ευρώπης ανοιχτού στίβου το
2018 στο Βερολίνο, το 2022 στο Μόναχο και το 2024 στη
Ρώμη, χρυσός πρωταθλητής κλειστού στίβου το 2019 στη
Γλασκόβη, και πρωταθλητής Ευρώπης στον κλειστό στίβο

το 2021 και το 2023. Κομβική για την εκτόξευση του Μίλτου
Τεντόγλου ήταν η απόφαση να συνεργαστεί με τον προπο-
νητή Γιώργο Πομάσκι, από το 2017 κι έπειτα. Στα χέρια του
κορυφαίου προπονητή ο υπερταλαντούχος Τεντόγλου
εκτοξεύτηκε και έχουμε δει… μόνο την αρχή.

Ο Τεντόγλου, φυσικά, έχει καταφέρει να κερδίσει τους
φιλάθλους και με την προσωπικότητα, τον χαρακτήρα και
τις δηλώσεις που έχει κάνει κατά καιρούς για μια σειρά
από ζητήματα. Από τη ζωή του δεν λείπει ο… χαβαλές, ενώ
είναι τεράστιος φαν των ιαπωνικών και κορεάτικων άνιμε.
Καλός του φίλος είναι ο έτερος πρωταθλητής στα άλματα,
στο επί κοντώ συγκεκριμένα, Εμμανουήλ Καραλής.

Οι δυο τους, όπως και οι υπόλοιποι Έλληνες αθλητές,
προετοιμάζονται για το Παγκόσμιο Πρωτάθλημα κλει-
στού στίβου στην Κίνα. Αυτό θα διεξαχθεί από τις 21 έως
τις 23 Μαρτίου στην Κίνα, με τον Μίλτο Τεντόγλου και
τον Εμμανουήλ Καραλή να είναι από τις ελπίδες της Ελ-
λάδας για να κατακτηθούν μετάλλια στη διοργάνωση. Η
ευχή, φυσικά για όλους τους αθλητές και για τον εορτά-
ζονται Μίλτο, είναι να έχουν υγεία και να φτάσουν… όσο
ψηλότερα γίνεται. 

Γενέθλια για τον σπουδαίο 
Μίλτο Τεντόγλου που γίνεται 

σήμερα 27 ετών και έχει ήδη σαρώσει 
σχεδόν μια ντουζίνα χρυσά μετάλλια 

σε όλες τις διοργανώσεις

Γράφει 
o Χρήστος
Γιαννούλης

Ο… air Μίλτος ετοιμάζεται 
για νέες κορυφές



Ξεκινά η σύνοδος της ΔΟΕ
Στη Μεσσηνία θα διεξαχθεί από αύριο έως τις 21

Μαρτίου η 144η Σύνοδος της Διεθνούς Ολυμπιακής
Επιτροπής, από την οποία θα εκλεγεί και ο νέος
πρόεδρος της Διεθνούς Ολυμπιακής Επιτροπής,
που θα διαδεχθεί τον Τόμας Μπαχ. Αύριο η επίσημη
Τελετή Έναρξης της Συνόδου στην Αρχαία Ολυμ-
πία, παρουσία του νέου Προέδρου της Ελληνικής
Δημοκρατίας Κωνσταντίνου Τασούλα.

Μεθυσμένη πολιτεία 

Η Νιούκαστλ κατάφερε να νικήσει 2-1 τη Λί-
βερπουλ στον τελικό του Λιγκ Καπ και να κατα-
κτήσει τον πρώτο τίτλο της στην Αγγλία εδώ και
70 χρόνια. Οι «καρακάξες» έκαναν εκπληκτική
εμφάνιση στον τελικό, προηγήθηκαν 2-0 με τα
γκολ των Μπερν και Ίσακ, ενώ οι «reds» μείωσαν
στις καθυστερήσεις με τον Κιέζα, αλλά δεν ήταν
αρκετό. Έτσι, το Νιούκαστλ είναι πλέον… μεθυ-
σμένη πολιτεία! 

Σταθερός Τσιτσιπάς,
πτώση για Σάκκαρη

Ο Στέφανος Τσιτσιπάς παραμένει κι αυτήν την
εβδομάδα στο Top 10 της παγκόσμιας κατάταξης,
έπεσε όμως μια θέση κι είναι πλέον στην 9η στον
κόσμο, σύμφωνα με την κατάταξη της ATP. Αντί-
θετα, η Μαρία Σάκκαρη κατρακύλησε στο Νο51
και για πρώτη φορά μετά από έξι χρόνια έμεινε
εκτός 50άδας. 

Συμβαίνουν… και αλλού
Το «ντέρμπι της ουράς» στη γαλλική Ligue 1

ανάμεσα στη Μονπελιέ και τη Σεντ Ετιέν για την
26η αγωνιστική οδηγήθηκε σε οριστική διακοπή
στο 57ο λεπτό, τέσσερα λεπτά μετά το δεύτερο
γκολ των φιλοξενούμενων από τον Λούκας Στα-
σίν (ο Βέλγος είχε ανοίξει και το σκορ στο 11’)
όταν οι οπαδοί των γηπεδούχων ξεκίνησαν μεγά-
λης έκτασης επεισόδια από το πέταλο των οργα-
νωμένων που κατέληξαν σε φωτιές στην εξέδρα.

Στα ίσα οι ημιτελικοί
Στα ίσα ήρθαν οι δυο ημιτελικές σειρές της Volleyleague,

αφού Μίλων και ΠΑΟΚ νίκησαν Ολυμπιακό και Παναθηναϊκό
αντίστοιχα, στις έδρες τους, κάνοντας το 1-1. Η ομάδα της Νέας
Σμύρνης ήταν εντυπωσιακή απέναντι στους Πειραιώτες, επι-
κρατώντας 3-0, με τον ΠΑΟΚ να επιβάλλεται του Παναθηναϊκού
με το ίδιο σκορ στην Πυλαία. Τα τρίτα ματς των δυο σειρών το
προσεχές Σαββατοκύριακο, στις έδρες των «αιωνίων».
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Ερντέμ effect 

O
λα τα φώτα της μπασκετι-
κής Ευρώπης στράφηκαν
το βράδυ της Παρασκευής

στο ΣΕΦ, όπου ο Ολυμπιακός υπο-
δέχθηκε τον Παναθηναϊκό Aktor
για τη Euroleague. Νικητές στο
ντέρμπι οι «ερυθρόλευκοι», καθώς
επικράτησαν 76-74, έχοντας κυ-
ριαρχήσει για 30 λεπτά στο παρκέ
πριν οι «πράσινοι» εξαπολύσουν
τρομερή αντεπίθεση στο φινάλε. 

Το παιχνίδι είχε μεγάλο ενδιαφέ-
ρον και στο… τρίτο ημίχρονο, με
τον Παναθηναϊκό Aktor και τον
Εργκίν Αταμάν να έχουν σοβαρά
παράπονα από τη διαιτησία, ιδίως για φάσεις στο τε-
λευταίο δίλεπτο του αγώνα όταν και αυτός κρίθηκε,
ενώ ο Ολυμπιακός τήρησε… σιγή ιχθύος, με τον Γιώρ-
γο Μπαρτζώκα απλά να επιτίθεται στον Τούρκο τεχνικό

κατηγορώντας τον ότι επικαλείται τη διαιτησία στις ήτ-
τες του. Το ενδεχόμενο, πάντως, οι δυο τους να συναν-
τηθούν και στο φάιναλ φορ έχει αυξηθεί και τα… κα-
λύτερα έρχονται. 

Επιμέλεια:  Χρήστος Γιαννούλης 

Τα… καλύτερα έρχονται

Πρώτη νίκη στον πάγκο του Παναθηναϊκού για τη Σελέν Ερντέμ, 
η οποία πρόσφατα ανέλαβε τις «πράσινες». Το «τριφύλλι» νίκησε 91-68 
στην έδρα του Αμύντα κι έκανε μπρέικ στο μπρέικ, με την πρόκριση στους «4» 
να κρίνεται σε αγώνα στο κλειστό «Παύλος Γιαννακόπουλος».
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Έκθεση-ωδή του Νικόλα Κονταξή
Το έργο και η ιστορία του Ελληνοαμερικανού εικα-

στικού και μέλους της λίστας «Forbes 30 Under 30»
παρουσιάζεται για πρώτη φορά στη χώρα μας, στο
Ίδρυμα Βασίλης & Ελίζα Γουλανδρή.

Ο διεθνούς φήμης καλλιτέχνης Νικόλας Κονταξής
(Nicholas Kontaxis)  επιστρέφει στην πατρίδα με την
πρωτοποριακή έκθεση-ορόσημο «Catch me», μια ωδή
στη δύναμη της ανθρώπινης θέλησης και της συμπερί-
ληψης. Ζώντας με σοβαρές σωματικές και αναπτυξια-
κές δυσκολίες και έχοντας βιώσει περισσότερες από
75.000 επιληπτικές κρίσεις, ο ταλαντούχος δημιουρ-
γός χρησιμοποιεί την τέχνη ως το μοναδικό εργαλείο

έκφρασης, δημιουργώντας έργα μεγάλης κλίμακας
που μεταφέρουν ένα παγκόσμιο μήνυμα αντοχής και
έμπνευσης.  Κεντρικό κομμάτι του «Catch Me» είναι
ένα συμβολικό τραμπολίνο, που από εργαλείο αποκα-
τάστασης μετατράπηκε σε καμβά, συμβολίζοντας την
αλληλεγγύη και την επανεκκίνηση στη ζωή. 

Κατά τη διάρκεια της έκθεσης (18 Μαρτίου - 18 Μαΐ-
ου) σε συνεργασία με την ομάδα του «Nevronas», θα
παρέχονται για επιλεγμένα έργα υπηρεσίες προσβα-
σιμότητας, συγκεκριμένα διερμηνεία στη νοηματική
για κωφούς και βαρήκοους και ακουστική περιγραφή
για άτομα με οπτική αναπηρία.

Η απόλυτη ντίβα του
σύγχρονου γαλλικού τραγουδιού 
θα εμφανιστεί στη σκηνή 
του Christmas Theater 
στις 4 Ιουνίου 
για μια μοναδική
μουσική εμπειρία

Η
κορυφαία ποπ σοπράνο του έρωτα, σε
μια ανεπανάληπτη καλοκαιρινή, ζων-
τανή εμφάνιση. Η πολυπλατινένια καλ-

λιτέχνις και βραβευμένη τραγουδοποιός Λάρα
Φαμπιάν, με πωλήσεις πάνω από 28 εκατομ-
μύρια άλμπουμ παγκοσμίως, επιστρέφει στην
Ελλάδα, στο πλαίσιο της περιοδείας της «Voi-
ces».

Η θρυλική ερμηνεύτρια θα εμφανιστεί στη
σκηνή του Christmas Theater στις 4 Ιουνίου για μια
μοναδική μουσική εμπειρία. Η δημιουργός των δια-
χρονικών επιτυχιών «Je t’aime», «La Différence» και
τόσων άλλων θα αποδώσει τα πιο αγαπημένα τραγού-
δια της με νέες ενορχηστρώσεις, συνοδευόμενη από
επτά εξαιρετικούς καλλιτέχνες και μια δυναμική ζων-
τανή μπάντα. Η Λάρα Φαμπιάν, συνδυάζοντας ποπ, ch-
anson, jazz, world και κλασική μουσική στο τραγούδι,
φημίζεται για την ικανότητά της να αποτυπώνει την έν-
ταση και την ευαισθησία του έρωτα μέσα από τις ερ-
μηνείες της, καθηλώνοντας το κοινό με την εκφραστι-
κότητα και το συναίσθημά της.

«Voices»: Συναυλιακό ταξίδι 
συγκίνησης και πάθους

Τραγούδια-σταθμοί, όπως το συγκλονιστικό «Je
suis malade», έχουν χαραχθεί ανεξίτηλα στις καρδιές
των ακροατών, αναδεικνύοντας τη μοναδική δύναμη
της φωνής της Λάρα Φαμπιάν. Η φετινή περιοδεία με
τίτλο «Voices» υπόσχεται να αποκαλύψει τη φρέσκια,
λαμπερή πλευρά της καλλιτεχνικής της προσωπικό-
τητας, προσφέροντας στο κοινό της Αθήνας ένα συ-
ναυλιακό ταξίδι γεμάτο συγκίνηση, πάθος και νοσταλ-
γία. Ένα δώρο για όλους τους θαυμαστές της! 

Παγκόσμιο σύμβολο 
Η Φαμπιάν έχει καθιερωθεί ως παγκόσμιο σύμβολο

στη μουσική. Η χροιά και το ποικιλόμορφο ρεπερτό-
ριο την έχουν αναδείξει ως μια από τις πιο επιτυχημέ-
νες τραγουδίστριες όλων των εποχών, η οποία συνεχί-
ζει να αιχμαλωτίζει το κοινό σε όλο τον κόσμο με τις
παθιασμένες ερμηνείες της.

Από τις σπουδαιότερες γυναικείες φωνές της χιλιε-
τίας, έχει μάλιστα τιμηθεί με πολλά βραβεία για την
προσφορά της στο διεθνές πεντάγραμμο. Το 2002
έλαβε το «NRJ Music Award» για το σινγκλ «I Will Lo-
ve Again» στην κατηγορία «Καλύτερη Γυναίκα Καλλι-

τέχνης της Χρονιάς», ενώ ήταν υποψήφια για δύο
βραβεία «Juno» το 2003.

Η ερωτική σοπράνο Λάρα Φαμπιάν με τους
εκατομμύρια θαυμαστές και πάμπολλες μεγάλες
επιτυχίες από τη δεκαετία του ’80 έως σήμερα
έχει εμφανιστεί στις σπουδαιότερες σκηνές
διεθνούς κύρους. Όπως έχει πει και η ίδια: «Η
μουσική είναι ένα αναπόσπαστο κομμάτι του
εαυτού μου, της ταυτότητάς μου. Δεν είμαι άλ-
λο πρόσωπο στη σκηνή ή το
στούντιο και άλλο στο σπίτι, με
την οικογένεια και τους φί-
λους μου. Ο τρόπος που εκ-
φράζομαι είναι η συναισθημα-
τική γέφυρα που με συνδέει με
το κοινό».

Η σούπερ σταρ Λάρα Φαμπιάν 
στην Αθήνα
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«Χρυσοί
Σκούφοι»:
Βραβεία

γαστρονομίας
Σ

ε μια λαμπερή τελετή στο «Asteria Domus» της Γλυφάδας
απονεμήθηκαν στα κορυφαία εστιατόρια της χώρας οι φετι-
νοί «Χρυσοί Σκούφοι».

Έκτορας Μποτρίνι, Λευτέρης Λαζάρου, Σωτήρης Ευαγγέλου

Γιώργος Χατζημάρκος, Θεοχάρης Φιλιππόπουλος, Γιάννης Παράσχης

Θεοχάρης Φιλιππόπουλος, Γεωργία
Βαλατσού, Κωνσταντίνος Ζήκος

Μιχάλης Μπλέτσας, Άννη Ηλιοπούλου, 
Σπύρος Παππάς Έκτορας Μποτρίνι, Όλγα ΚεφαλογιάννηΡούλα Σαλούτση, Μέμα Αγαπηνού Ιωάννης Γραμματικός, Μάγδα Σουρέλη

Κατερίνα Λέχου, Στέλιος Μάινας

Άννα και
Φώτης
Παπαθανασίου,
Πολύδωρος
Καριοφύλλης,
Βασιλική
Τσαντίλα

Κάτια Δανδουλάκη, Άννη Ηλιοπούλου,
Άντζελα Γκερέκου



Τ
α τελευταία χρόνια, η σύγχρονη ιατρική έχει

προσφέρει σημαντικές δυνατότητες στη

διαφύλαξη της γονιμότητας για γυναίκες

που διαγιγνώσκονται με κακοήθειες σε αναπαρα-

γωγική ηλικία. Η αυξημένη ευαισθητοποίηση γύ-

ρω από θέματα πρόληψης και οι εξετάσεις πληθυ-

σμιακού ελέγχου έχουν οδηγήσει σε έναν συνεχώς

αυξανόμενο αριθμό νεαρών γυναικών που διαγι-

γνώσκονται με καρκίνο, ιδιαίτερα με καρκίνο του

μαστού, ο οποίος είναι ο πιο δύσκολος στην αντιμε-

τώπισή του, καθώς είναι ορμονοεξαρτώμενος. «Για

αυτές τις γυναίκες, η διατήρηση της γονιμότητας

αποτελεί προτεραιότητα και η ιατρική κοινότητα

προσφέρει λύσεις που επιτρέπουν την εκπλήρωση

του στόχου της μητρότητας στο μέλλον», τονίζει ο

Νικόλαος Σκαμπαρδώνης, μαιευτήρας γυναικολό-

γος, ειδικός ανθρώπινης αναπαραγωγής, αναπλη-

ρωτής διευθυντής Μονάδας Γυναικολογικής Ογ-

κολογίας. 

«Η βασική στρατηγική που ακολουθείται για τη

διαφύλαξη της γονιμότητας είναι η κατάψυξη βιο-

λογικού υλικού. Η διαδικασία αυτή περιλαμβάνει

την κατάψυξη ωαρίων ή, για τις γυναίκες που

έχουν ήδη σταθερό σύντροφο, την κατάψυξη εμ-

βρύων. Η μέθοδος αυτή μοιάζει με την κλασική

διαδικασία εξωσωματικής γονιμοποίησης, με τη

διαφορά ότι εφαρμόζονται τροποποιημένα πρωτό-

κολλα διέγερσης, ώστε να διεγείρουν τις ωοθήκες

χωρίς να αυξάνουν τα επίπεδα των ορμονών στο

περιφερικό αίμα των γυναικών, διασφαλίζοντας

την ασφάλεια της διαδικασίας», εξηγεί ο ειδικός

και αναφέρεται στην ασφάλεια των φαρμάκων

εξωσωματικής γονιμοποίησης. 

«Ένας συχνός μύθος γύρω από τη διαδικασία της

εξωσωματικής είναι ότι τα φάρμακα που χρησιμο-

ποιούνται ενδέχεται να προκαλέσουν καρκίνο.

Ωστόσο, έρευνες που βασίζονται σε 30 χρόνια εμπει-

ρίας στον τομέα της εξωσωματικής έχουν καταδείξει

ότι τα φάρμακα αυτά δεν σχετίζονται αιτιολογικά με

την εμφάνιση καρκίνου ακόμη και για τις γυναίκες

που έχουν επαναλάβει τη διαδικασία εξωσωματικής

σε πολλές περιπτώσεις. Αυτό υποδεικνύει ότι η δια-

δικασία είναι ασφαλής και δεν συντρέχουν λόγοι

ανησυχίας για τις γυναίκες που επιλέγουν αυτή τη

λύση», αναφέρει ο κ. Σκαμπαρδώνης. 

«Όσον αφορά τις γυναίκες που διαγιγνώσκονται

με καρκίνο του μαστού και επιθυμούν να μείνουν

έγκυες, είναι σημαντικό να σημειωθεί ότι η εγκυ-

μοσύνη μετά από καρκίνο του μαστού είναι εφικτή,

αλλά υπό προϋποθέσεις. Οι γυναίκες αυτές, μετά

τη χειρουργική επέμβαση και τις θεραπείες (χη-

μειοθεραπεία, ακτινοθεραπεία), ακολουθούν ένα

πρωτόκολλο ορμονοθεραπείας για τουλάχιστον

πέντε χρόνια. Μετά από δύο ή τρία χρόνια, οι γυναί-

κες που έχουν χαμηλό κίνδυνο για υποτροπή μπο-

ρεί να επιλέξουν τη διαδικασία υποβοηθούμενης

αναπαραγωγής ή ακόμα και φυσικής σύλληψης, με

την προϋπόθεση ότι αυτό συνυπολογίζεται με την

πιθανότητα υποτροπής του καρκίνου. Οι μελέτες

δείχνουν ότι οι γυναίκες που γέννησαν μετά τη θε-

ραπεία για καρκίνο του μαστού δεν φαίνεται να

έχουν αυξημένο κίνδυνο υποτροπής σε σχέση με

τον υπόλοιπο πληθυσμό», επισημαίνει ο ειδικός.
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kpapakosto@yahoo.gr

Οι μελέτες δείχνουν ότι οι γυναίκες
που γέννησαν μετά τη θεραπεία 
για καρκίνο του μαστού δεν φαίνεται 
να έχουν αυξημένο κίνδυνο υποτροπής
σε σχέση με τον υπόλοιπο πληθυσμό

Μηνύματα αισιοδοξίας 
και επιστημονικές λύσεις
Η επιστήμη παρέχει αισιόδοξα μηνύματα και
λύσεις για τις γυναίκες που αντιμετωπίζουν
καρκίνο και επιθυμούν να διατηρήσουν τη δυ-
νατότητά τους να τεκνοποιήσουν. Οι σύγχρο-
νες ιατρικές εξελίξεις προσφέρουν τη δυνα-
τότητα για ασφάλεια και επιτυχία στις διαδι-
κασίες αυτές, προσφέροντας λύσεις για ένα
πιο ελπιδοφόρο μέλλον. Οι γυναίκες αυτές δεν
θα στερηθούν τη δυνατότητα να φτιάξουν μια
οικογένεια και αυτό είναι ένα μήνυμα ελπίδας
που πρέπει να διαδοθεί ευρέως», καταλήγει.

Νικόλαος Σκαμπαρδώνης,
μαιευτήρας γυναικολόγος,

ειδικός ανθρώπινης
αναπαραγωγής, αναπληρωτής

διευθυντής Μονάδας
Γυναικολογικής Ογκολογίας

Διαφύλαξη 
της γονιμότητας
σε γυναίκες 
με καρκίνο του μαστού



Γράφει
η  Αλεξάνδρα Καρτά

Oι καθημερινές προβλέψεις
www.facebook.com/alexandra.karta

astro.karta19@gmail.com - Τηλ.: 697 3232 775

Κριός
(21/3-20/4)
Είναι μέρα αρκετά συναισθηματική για

εσάς. Ίσως μιλήσετε με πρόσωπο από

το παρελθόν ή κάνετε κάποιες οικονο-

μικές κινήσεις με γνώμονα το κέρδος ή

χρήματα που σας χρωστούν.

Ταύρος
(21/4-20/5)
Οι συναισθηματικές σας υποθέσεις

θα έχουν σήμερα την τιμητική τους.

Ανανεώστε τον τρόπο που σκέφτεστε

για τα αγαπημένα σας πρόσωπα, αν

πραγματικά νοιάζεστε για αυτά.

Δίδυμοι
(21/5-21/6)
Δεν είναι από τις πιο εύκολες μέρες

για εσάς, αλλά μπορεί να βρείτε λύ-

σεις σε θέματα που δεν είχατε καν

σκεφτεί. Εσείς των πρώτων ημερών

θα έχετε μια ευκαιρία ή ένα ευχάρι-

στο συμβάν.

Καρκίνος
(22/6-22/7)
Για εσάς τους Καρκίνους, η μέρα θα

έχει σχετική ηρεμία, αλλά οι γεννημέ-

νοι από τις 10 έως 14 Ιουλίου θα έχετε

μια έντονη συμπεριφορά, που πιθανό-

τατα κουράζει τους άλλους.

Λέων
(23/7-22/8)
Είναι μέρα αρκετών υποχρεώσεων.

Κυρίως αφορά πρόσωπα από το οικο-

γενειακό σας περιβάλλον ή άτομα που

συνεργάζεστε ή έχετε κοινούς προ-

ορισμούς.

Παρθένος
(23/8-22/9)
Η επικοινωνία σας σήμερα βρίσκεται

σε πολύ καλό σημείο, βέβαια τα πράγ-

ματα δεν είναι ιδανικά και πάντα θα

γκρινιάζετε για κάτι που μπορεί να μην

είναι στα δικά σας γούστα.

Ζυγός
(23/9-23/10)

Τα οικονομικά σας συνεχίζουν να σας

απασχολούν και μάλλον θα βρεθούν

λύσεις, που για κάποιο λόγο τις έχετε

προσπεράσει και παραμένετε σε λάθος

απόψεις.

Σκορπιός
(24/10-21/11)

Η Σελήνη συνεχίζει να βρίσκεται στο

δικό σας ζώδιο, ενώ είστε γεμάτοι σκέ-

ψεις και καταπιεσμένα συναισθήματα,

που όλο και σας ταλαιπωρούν αν δεν τα

φροντίσετε.

Τοξότης
(22/11-21/12)

Είναι οι σκέψεις περισσότερο που σας

δημιουργούν ανασφάλεια και εκνευρι-

σμό παρά οι πραγματικές καταστάσεις.

Φροντίστε να απαλλαγείτε από εμμονές

που σας κουράζουν.

Αιγόκερως
(22/12-19/1)

Καλή μέρα για εσάς τους Αιγόκερους.

Φροντίστε τα σχέδιά σας, τους φίλους

σας και ανανεώστε τα συναισθηματικά

σας θέματα, κυρίως αν έχετε σε εκκρε-

μότητα ένα σημαντικό ζήτημα.

Υδροχόος
(20/1-18/2)

Έχετε κάποια επαγγελματικά και κοι-

νωνικά θέματα που θα πρέπει να τα

διαχειριστείτε. Ίσως να βρίσκεστε πο-

λύ κοντά στην αποκάλυψη μιας υπό-

θεσης.

Ιχθύες
(19/2-20/3)
Μια ανάσα θα την πάρετε σήμερα και

επωφεληθείτε να τακτοποιήσετε κά-

ποιες από τις εκκρεμότητές σας. Γενι-

κότερα θα έχετε κάποιες καλές στιγ-

μές μέσα στη μέρα
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Σήμερα δεν υπάρχουν σημαντικές
πλανητικές όψεις και επίσης αυτή η
μέρα δεν κατατάσσεται στις αρνητικές.

Ευνοούνται τα ζώδια του Νερού και όσοι έχουν
ωροσκόπο ή σημαντικούς πλανήτες σε αυτά τα
ζώδια. Βέβαια προσοχή στους Ιχθύς που είναι
γεννημένοι από 10 έως 15 Μαρτίου. 


